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شهردار قم خبرداد:

اختصاص بودجه ویژه برای 
ساماندهی بافت فرسوده 

مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم:

تمام مدارس قم باید فعالیت حضوری داشته باشند

 1401 سال  در  ویژه  بودجه  اختصاص  از  قم  شهردار 
برای ساماندهی بافت فرسوده خبر داد و گفت: شیخان، 
چهل اختران، بافت پیرامون حرم مطهر، قبرستان نو بخشی 
از این پروژه ها بوده و امیدواریم به زودی عملیات ساماندهی 

در  سقائیان نژاد  مرتضی  سید  بخورد.  کلید  پروژه ها  این 
صادقی  شهید  بلوار  پروژه  افتتاح  حاشیه  در  گفت وگویی 
نماینده  سعیدی  آیت الله  حضور  با  که  ارکیده  بوستان  و 
ولی فقیه و امام جمعه قم، رئیس و اعضای شورای اسلامی 
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مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم خبرداد:

تخصیص 70 میلیارد ریال درسفر هیات دولت 
برای ساماندهی گلزارهای شهدای قم 
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4
فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری کلاهبردار فروش لیزینگی خودرو

گفت:  قم  استان  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد  مدیرکل 
در سفر اخیر هیات دولت به استان قم ۷0 میلیارد ریال 
مصوب  استان  این  شهدای  گلزارهای  ساماندهی  برای 
است.  یافته  تخصیص  ریال  میلیارد   40 تاکنون  و  شد 
حجت الاسلام والمسلمین حسن هنرمند روز یکشنبه در 
جمع خبرنگاران با بیان این که در استان قم ۹۲ گلزار شهدا 

استان  در  گلزار شهدا  افزود: ساماندهی ۶۹  دارد،  وجود 
انجام شده و ساماندهی ۲۳ گلزار شهدا نیز در دستور کار 
آینده انجام  یافته در سال  با اعتبارات تخصیص  است که 
خواهد شد. وی ادامه داد: برای ساماندهی گلزار شهدای 
رفع  صورت  در  و  شده  انجام  جدی  مذاکرات  شیخان 
محدودیت ها، اقدامات بهتر و بیشتری برای رفع نواقص 

  

 معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران گفت: قرارگاه امداد و درمان 
مسجد مقدس جمکران به صورت استانی و با حضور دستگاه های ذیربط شکل 
گرفته و مجموعه اقدامات بهداشتی برای جلوگیری از شیوع کرونا در ایام نیمه 
شعبان و نوروز را مدیریت می کند.  ابراهیم صدوقی در گفت و گویی اظهار کرد: با 
توجه به فرا رسیدن نیمه شعبان و ایام نوروز و همچنین قرار داشتن در پیک ششم 
کرونا، ستاد استانی نیمه شعبان به صورت جدی وارد عمل شده است. وی افزود: 
بر این اساس و با محوریت معاونت امور زائرین استانداری و با ریاست استاندار و 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: اعتبارات این نهاد برای 
اشتغال زایی از 1۷0 میلیارد تومان درسالجاری به 400 میلیارد تومان درسال 
نهاد  این  اعتبارات  اینکه  بیان  با  راد  1401 خواهد رسید. محسن مسعودیان 
برای اشتغال زایی از 1۷0 میلیارد تومان در سالجاری به 400 میلیارد تومان در 
سال 1401 خواهد رسید افزود: این درحالیست در سال ۹۹، بیش از ۷0 میلیارد 
تومان به این امر اختصاص یافته بود. وی اظهار داشت: کمیته امداد شجره طیبه ای 
است که آثار برکات و ثمرات موجب دلگرمی و بارقه های امید در دل محرومان و 

معاون مسجد جمکران:در ایام نیمه شعبان
قرارگاه امداد و درمان مسجد جمکران راه اندازی می شود

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبر داد:
اختصاص ۴۰۰میلیارد تومان برای اشتغال زایی مددجویان 
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رهبر انقلاب اسلامی پس از کاشت دو نهال میوه در روز درختکاری :

تخریب محیط زیست تخریب منافع ملی است
 رهبرمعظم  انقلاب، گیاه زنده را آسایش بخش روح و نگهدارنده جسم انسان و منبع رزق خدادادی 
و همه جانبه برای آحاد بشــر دانســتند و فرمودند: به همین علت تخریب جنگل ها و محیط زیست 
تخریب منافع ملی اســت.  رهبر معظم انقلاب به مناسبت 1۵ اسفند روز درختکاری، پیش از ظهر 
امروز در محوطه دفتر رهبری، نهال کاشــتند.    به مناســبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب، پیش از ظهر روز یکشنبه در محوطه دفتر رهبری، دو اصله نهال 
میوه کاشتند. حضرت آیت الله خامنه ای سپس در سخنانی، با تبریک روز ولادت با سعادت حضرت 
اباعبدالله الحســین علیه الســلام به ملت ایران، آن وجود شــریف را کانون عشق ملت ایران و همه 
ملت های مسلمان اعم از شیعه و غیرشیعه دانستند. ایشان در ادامه، کاشت درخت را یک حرکت 
کاملًا دینی و انقلابی خواندند و افزودند: البته نگهداشت و حفظ درختان نیز کار بسیار مهمی است 
که باید رعایت شود. رهبر انقلاب، گیاه زنده را آسایش بخش روح و نگهدارنده جسم انسان و منبع رزق 

ولادت حضرت ابوالفضل العباس)ع( و  روز جانباز را تبریک می گوییم.

بی سامانی سیاسی، منافع ملی
در  که  بوده  گسترده  آثار  با  پدیده ای  سیاسی،  بی سامانی 
مورد موضوعاتی مانند نارسایی در شکل گیری دولت - ملت، 
نامشخص بودن رابطه ملت- دولت، چگونگی گردش نخبگان 
و شکل گیری ساخت قدرت، چگونگی مشارکت مردم و... بحث 
می کند. من این روزها یک بُعد از  بی سامانی سیاسی را کاملا 
در کشور احساس می کنم. وقتی در جامعه فعالیت سیاسی به 
درستی هدف گذاری نشده باشد؛ منافع ملی، موضوعی مبهم 
شده و چندگانگی های متعدد مفهومی در برداشت از منافع ملی را پدید می آورد. به گونه ای که 
کنشگران سیاسی در ساخت قدرت و حتی کنشگران ساخت قدرت با کنشگران سیاسی در جامعه 
برداشت مشترکی از منافع ملی ندارند. حالت مبهم تر، زمانی است که ساخت قدرت با عموم جامعه 
در خصوص منافع ملی از  درک مشترک برخوردار نباشند. بدین سان دوگانگی های متعددی مانند 
دوگانگی در ساخت قدرت )این دوگانگی می تواند بین قوای مختلف و یا نهادها باشد(، ساخت 
قدرت با نخبگان سیاسی و همچنین دوگانگی ساخت قدرت با کلیت جامعه شکل می گیرد. در 
تعمیم این دوگانگی ها به جامعه، شاهد دوگانگی در میان فعالان سیاسی_ اجتماعی و حتی عموم 
مردم در مورد برداشت از منافع ملی خواهیم بود. این روزها وقتی بحث اشغال اوکراین توسط روسیه 
در فضای سیاسی کشور مطرح می شود، این عدم درک مشترک از منافع ملی و غلبه نزاع های 
سیاست داخلی بر منافع ملی به خوبی قابل رویت است. به طور بی سابقه ای، گروهی نزدیک به 
یک جریان سیاسی معین، حمله روسیه و اشغال اوکراین را بی قید و شرط موجه می دانند و در 
سوی دیگر، کسانی با خط سیاسی متفاوت، در دفاع از موضع اوکراین، این اشغال و حمله را محکوم 
می کنند. هرچند که وجود اختلاف نظر پیرامون موضوعات مختلف در یک جامعه سیاسی و به 
ویژه در بین جناح ها و احزاب غیرطبیعی نیست؛ اما نگرانی از اینکه این صف بندی غالب در کنار 
منازعات بین المللی بیشتر متاثر رهیافت های جناحی و بدون دانش کافی اما تاثیرگذار بر منافع 
و وحدت ملی باشد، موضوع دیگری است.  من در این یادداشت قصد ندارم آنچه که در موضوع 
اوکراین در افکار عمومی ایرانیان رخ داد را تحلیل کنم. موضوع من در این یادداشت مسئله ی 
گم شدن و نزاع بر سر منافع ملی ناشی از بی سامانی سیاسی است. این شکاف مفهومی با این 
شدت، برای هیچ نظام سیاسی و جامعه ای قابل قبول  نیست و این بدترین حالت برای یک جامعه 

است که به طور گسترده ای در مفاهیم اولیه سیاست خارجی و منافع ملی اختلاف و جدال در 
سیاست داخلی بر درک و بیان  مشترک از منافع ملی غلبه داشته باشد. شاهد مثال دیگر این 
بی سامانی سیاسی در دو سال گذشته موضوع برجام و توافق با »پنج به علاوه یک«  است. سپهر 
سیاسی ایران در این سال ها در موضوع برجام، شاهد نزاع در دو سر طیف از حرام و کفر بودن و 
خیانت به اسلام و کشور تا ضرورتی اجتناب پذیر و خدمت به ایران بوده است. امروز با جابه جایی 
دولت ها معلوم شد این دیدگاه ها بیشتر مصرف سیاست و رقابت داخلی داشته تا مبنایی انقلابی و 
عقلایی و منافع گروهی و سیاسی بیش از هر چیز در آن ملحوظ بوده است. البته چون این توافق 
مسیری بخردانه و به نفع منافع ملی است، از این اتفاق فارغ از اینکه توسط کدام دولت صورت 
گیرد، باید  استقبال و حمایت شود.   در تمام کشورهایی که احزاب قدرتمند با هم رقابت دارند، 
حداقل، در مورد منافع ملی شاهد اختلافات بسیار جزئی و تغییرات اندک در سیاست ها هستیم. 
این گونه اختلافات عمیق در خصوص منافع ملی در دیدگاه های داخلی ایران امروز به نظر من 
پدیده ای قابل تامل است. گذشته از ریشه ها و راه حل های پایدارتر در رفع این نقیصه، حداقل در 
کوتاه مدت به نظر می رسد، عمیق شدن بر مفهوم »جهاد تبیین« که از سوی مقام معظم رهبری 
توصیه شده از جانب نهادهای متصدی امر در موارد مربوط به منافع ملی، بیش از قبل ضرورت 
دارد. به این منظور انتظار می رود که رسانه ملی از گفتگوی اجتماعی با مشارکت همه دیدگاه ها، 
افراد و جریان های سیاسی پیرامون مسائل مرتبط با منافع ملی استقبال کند و اجازه دهد که عموم 
مردم و کنشگران مدنی با علم کافی و لازم، ضمن شنیدن و قضاوت دیدگاه های رقیب، به دانشی 
سالم و بی طرفانه دست بیابند و از این طریق راهی به درک سیاست های رسمی کشور در همین 
رابطه پیدا کنند. رویه ای که تاکنون شاهد بودیم، بیشتر شبیه به یک فعالیت سیاسی یک طرفه بوده 
و همین امر موجب عدم تاثیر شده است. از آن مهم تر، این مسئولیت نهادهای دولتی از جمله وزارت 
امور خارجه در سیاست های مربوط به خود در موضوعات مهم دیپلماسی نیز هست که رسالت خود 
را در تحقق »جهاد تبیین«  انجام دهد و ضمن صرف زمان بیشتر برای تبیین مواضع، اطمینان 
حاصل کند که نظر مخالفان را شنیده و در صورت اقتضا در نظر گرفته  است. در عصری که مردم به 
واسطه شبکه های اجتماعی و افزایش آگاهی سیاسی بیش از هر زمان دیگری از اوضاع داخلی و 
خارجی مطلع اند، در هیچ عرصه ای اعم از سیاست خارجی نمی توان سیاستی را بدون جلب نظر 
شهروندانی که دانستن را حق خود می دانند، با موفقیت به نتیجه رساند. گام برداشتن هرچه 
سریعتر در این مسیر، می تواند ابتدایی ترین اقدام موثر در فقدان سامان سیاسی مناسب و اثربخش 

و پایه ریزی گفتگوی جامع ملی به عنوان ضرورت جامعه امروز ما باشد.

علی ربیعی*

آیین افتتاح 13 پروژه دیگر شهری بااعتباری بالغ بر سه هزار و 197 میلیارد ریال در پنجمین گام افتتاح پروژه های شهرداری 
قم برگزار شد.

براساس این گزارش، گام پنجم افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی ۱۰۰ پروژه مدیریت شهری با اعتبار سه هزار و 
۱۹۷ میلیارد ریالی امروز با حضور آیت الله سعیدی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه قم، دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد 
شهردار، حسین اسلامی رئیس شورای اسلامی شهر قم، معاونان شهردار، اعضای شورای اسلامی شهر و مدیران شهری در 

سالن رضوان شهرداری قم برگزار شد.
آیت الله سعیدی :

نام گذاری پروژه های شهرداری قم به نام شهدا قابل تقدیر است
امام جمعه قم دراین مراسم ، نام گذاری پروژه ها به نام شهدا را قابل تقدیر دانست و گفت: شهرداری با نام گذاری پروژه ها به نام 

شهدا، این پیام را به همه می دهد که هر آنچه داریم مدیون شهدا بوده و آن ها حضور دارند.
آیت الله سید محمد سعیدی با اشاره به اهمیت محبت امام حسین)ع( اظهار داشت: محبت به امام حسین)ع( به صورت 

فطری در دل مؤمنان وجود داشته و از بین نمی رود.

وی سنت خوب نام گذاری طرح ها را به نام شهدا قابل تقدیر دانست و افزود: این سنت خوب نام گذاری طرح ها به نام شهدا 
قابل تقدیر است، زیرا این  یکی از جلوه ها و معانی آیه قرآن کریم بوده و بیانگر این حقیقت بوده که شهدا زنده هستند.

امام جمعه قم، نام گذاری طرح ها را توسط شهرداری نیز پیام دار دانست و تصریح کرد: با نام گذاری پروژه ها به نام شهدا، این 
پیام را به همه داده می شود که هر آنچه داریم مدیون شهدا بوده و آن ها حضور دارند.

وی، این نام گذاری را تنها تبرکی برای جامعه ندانست و تأکید کرد: این نام گذاری یکی از برکات این شهدا بوده زیرا اگر از خود 
گذشتی این افراد نبود، معلوم نبوده ما چه سرنوشتی خواهیم داشت و شهدا با خون پاک و مجاهدت خود امکان خدمت رسانی 
را فراهم کرده و امروز هر چه داریم از شهداست. نماینده ولی فقیه در استان قم به هفته منابع طبیعی و روز درختکاری نیز اشاره 
کرد و گفت: باید کارهایی ماندگار انجام شود و کاشت درخت باید نماد ماندگاری اعمال ما بوده و کاری انجام دهیم که ثمره 
آن به همه برسد. وی ادامه داد: همان طور که امام حسین )ع( در روز عاشورا درختی کاشت که تاریخ از آن بهره می برد و تمام 

نهضت های آزادی از حرکت امام حسین الگو می گیرند، ما نیز باید اعمالی با ماندگاری تاریخ انجام دهیم.
عضو مجلس خبرگان رهبری به همه شهروندان و پرسنل شهرداری یادآور شد: هر درختی که کاشته می شود باید با نیت 

پاسداری از شجره پاک اسلام و اهل بیت)ع( بوده تا قدردان ایثار شهدا و امام انقلاب باشیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم :

شهر قم در توسعه فضای سبز مقام سوم را در کشور دارد 
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیزدراین مراسم ، عملکرد سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم را قابل تقدیر  دانست و 
گفت: هر زائری که وارد شهر قم می شود این تغییر چهره و سبزی شهر قم را بیان می کند و امروز شهر قم در توسعه فضای سبز 
مقام سوم را در کشور دارد. دکتر حسین اسلامی ، با اشاره به فرارسیدن هفته درختکاری اظهار داشت: باید از زحمات کسانی 
که در این حوزه فعالیت داشته تشکر کنیم و قدردان زحمات پرسنل شهرداری به ویژه سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 

و مدیرعامل این سازمان و معاونان خدمات شهری شهرداری باشیم.
وی سابقه اقلیمی و کویری بودن شهر قم را یادآور شد و افزود: در سال ۹۳ سرانه فضای سبز به ازای هر نفر ۱۳ مترمربع بوده 

که امروز ما برای هر شهروند قمی عددی بالغ بر ۲۰ مترمربع فضای سبز داریم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم، تغییر چهره شهر را موردتوجه قرارداد و گفت: هر زائری که وارد شهر قم می شود این تغییر 

چهره و سبزی شهر قم را بیان می کند و امروز شهر قم در توسعه فضای سبز مقام سوم را در کشور دارد.
وی با ابراز امیدواری برای رسیدن به توازن در توسعه فضای سبز شهری ابراز کرد: امیدواریم به زودی به مرحله ای برسیم که هر 

شهروند با خروج از خانه خود در کمترین زمان به بوستان محلی دسترسی داشته باشد.
اسلامی، عملکرد سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم را قابل تقدیر دانست و  ادامه داد: توجه به درختکاری نیاز به 

یک همت همگانی داشته و باید درختکاری به عنوان یک ارزش در بین مردم نهادینه شده و به یک فرهنگ تبدیل شود تا در 
آینده به آن ببالیم.

مدیر منطقه یک شهرداری قم :
بلوار شهید صادقی سبب مدیریت ترافیک هسته مرکزی قم می شود

مدیر منطقه یک شهرداری قم نیز دراین مراسم  با اشاره به اهمیت افتتاح و بهره برداری بلوار شهید صادقی گفت: این پروژه 
در حدفاصل کمربندی امام علی)ع( و بلوار ۱۵ خرداد احداث شده که می تواند بسیاری از ترافیک منتهی به هسته مرکزی شهر 
را مدیریت کند. علیرضا اقبالیان اظهار داشت: این پروژه در حدفاصل کمربندی امام علی)ع( و بلوار ۱۵ خرداد احداث شده که 

می تواند بسیاری از ترافیک منتهی به هسته مرکزی شهر را مدیریت کند.
وی با تقدیر و تشکر از تمام پرسنل شهرداری در اجرای این پروژه افزود: این پروژه با همت مجموعه مدیریت شهری و شورای 

شهر اسلامی و مدیران قبلی منطقه به مساحت ۳۶ هزار مترمربع در دو فاز به اتمام رسیده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم، هزینه تملک و احداث این پروژه را عددی بالغ بر ۳۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: با 
احداث این پروژه، بلوار ۱۵ خرداد، کمربندی امام علی)ع(، خیابان طالقانی، انقلاب، بلوار بسیج، بلوار جمهوری اسلامی و 
بلوار شهید صدوقی به هم متصل می شود. وی از اتمام عملیات عمرانی بوستان ارکیده در کنار پروژه بلوار شهید صادقی نیز 
خبر داد و خاطرنشان کرد: امروز به عنوان روز درختکاری، عملیات کاشت درختان این بوستان آغازشده و امیدواریم به زودی 
گام های دیگر توسعه در این منطقه را برداریم. اقبالیان همچنین برنامه های شهرداری در ساماندهی پروژه محله چهل اختران 
را نیز مطرح کرد و یادآور شد: برای اتمام پروژه هایی مانند چهل اختران نیازمند هم افزایی مدیریت استان بوده تا بتوانیم چنین 
پروژه هایی را که زمان زیادی است ناتمام مانده، به بهره برداری برسانیم. شاخص ترین پروژه این هفته مربوط به احداث بلوار 

سردار شهید صادقی بااعتباری بالغ بر سه هزار و ۷۴ میلیارد ریالی در حدفاصل کمربندی امام علی)ع( و بلوار ۱۵ خرداد بود.
در این هفته پروژه مهم بلوار سردار شهید صادقی بااعتباری بالغ بر سه هزار و ۷۴ میلیارد ریالی در حدفاصل کمربندی 
امام علی)ع( و بلوار ۱۵ خرداد و پروژه هایی همچنین اصلاح و ایمن سازی تقاطع بلوار خداکرم، پیاده روسازی فاز اول بلوار 
شهید آوینی و بلوار امام حسین)ع( غربی، ساماندهی ایستگاه اتوبوس سطح منطقه چهار، روشنایی بلوار شهید آوینی، شهید 
سلیمانی، زیرگذر پل انقلاب و تقاطع مدافعان سلامت، زیرسازی، روسازی و آسفالت خیابان امیرکبیر در فاز دوم، روکش 
آسفالت خیابان پیرویسی، احداث کوچه یک بلوار خلیج فارس، زیرسازی، روسازی و آسفالت معابر اطراف سوله ورزشی منطقه 
پنج، زیرسازی، روسازی و آسفالت کوچه ۱۳ خیابان شمس آباد، زیرسازی و آسفالت قسمت باقیمانده بلوار فردوسی، تکمیل 
پیاده روسازی و بهسازی انهار خیابان امامزاده ابراهیم)ع(، پیاده روسازی و اصلاح انهار خیابان کشاورز جنوبی نیز به بهره برداری 

رسید.گفتنی است در این مراسم از خانواده شهید صادقی تقدیر به عمل آمد.

در پنجم افتتاح پروژه های شهرداری قم صورت گرفت؛
بهره برداری از ۱۳ پروژه شهری با اعتبار ۳۱۹۷ میلیارد ریال 

همزمان با آغازهفته احسان و نیکوکاری صورت گرفت؛

تقدیر از ۵0 خیر نیک اندیش قمی
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آیا جهان در انتظار یک نظم 
جدید است؟

به  غرب  و  شرق  بلوک  دو  سرد  جنگ  دوران  در 
رهبری شوروی و آمریکا، در مقابل هم قرار داشتند 

و با اتکا به توان نظامی خود، نظم مبتنی بر جهان دو قطبی را بنا کرده بودند. 
با خاتمه عصر جنگ سرد و فروپاشی شوروی در سال ۱۹۹۱، آمریکا با آشفته 
خواندن جهان به دنبال پی ریزی یک نظم نوین به رهبری خود بود و با رویکرد 
یکجانبه گرایانه، سعی کرد مدیریت جهان را به عهده گیرد. امروز جنگ روسیه و 
اوکراین احتمال تغییر در نظم جهانی و ایجاد یک نظم نوین با محوریت شرق را 

تقویت کرده است. دلایل این احتمال  را مرور می کنیم.
۱- سازمان پیمان آتلانتیک شمالی یا ناتو، یک نهاد نظامی مقتدر و بازوی 
استقرار نظم نوین آمریکایی محسوب می شد. اما در جنگ اوکراین روشن شد 
که ناتو آن قدرتی نیست که در تبلیغات از آن یاد می شود و نمی تواند به عنوان 
یک قدرت بی رقیب نظامی با همبستگی بسیار بالای کشورهای عضو، محسوب 
گردد. واقعیت های جنگ اوکراین نشان داد که اعضای ناتو دارای شکاف عمیق 

در حوزه های گفتمان و منافع هستند.
در حوزه گفتمان ، آمریکا که محرک اصلی اوکراین برای جنگ با روسیه بود، 
خود را موظف به حمایت نظامی از اعضای ناتو نمی داند و به بهانه عدم عضویت 
اوکراین در ناتو، این کشور را تنها می گذارد. آمریکا غیر از حمایت های تبلیغاتی 
فقط یک میلیارد دلار آن هم بصورت وام به اوکراین کمک خواهد کرد. در حوزه 
منافع، واشنگتن نه به دنبال نجات اوکراین بلکه در پی مهار روسیه است، اوکراین 
فقط یک طعمه برای شکار رقیب است، طعمه برای آمریکا ارزشی ندارد مهم، 

شکار رقیب است.
انگلیس که با خروج از اتحادیه اروپا، متّکایی جز آمریکا ندارد، متمایل به 
واشنگتن است ودر حوزه گفتمانی، به آمریکا نزدیک است و عملیات نظامی ناتو 
برای حمایت از اوکراین را توصیه نمی کند. در حوزه منافع نیز انگلستان به دنبال 
رقابت اقتصادی و صنعتی با اتحادیه اروپا بخصوص آلمان است و نمی خواهد به 
عنوان یک قدرت دست دوم شناخته شود. اتحادیه اروپا نیز دیگر انگلستان را به 
عنوان حلقه وصل اروپا و آمریکا نمی پذیرد. این اتحادیه، امید به همراهی آمریکا 
و انگلیس در حمایت نظامی از اوکراین ندارد و در عین حال نیازمند به انرژی 

روسیه و بازار بزرگ این کشور است.
جنگ اوکراین، اتحادیه اروپا را در حوزه گفتمانی، به این باور رسانده که برای 
تامین منافع راهبردی خود باید از چالش های امنیتی با چین و روسیه بکاهد. 
اتحادیه اروپا در حوزه منافع، راهکار دیپلماتیک برای دستیابی به آتش بس را 
ترجیح می دهد و غیر مستقیم به فرانسه ماموریت داده تا بین مسکو و کیف 
میانجیگری کند. اختلافات اعضای ناتو در گفتمان و منافع که عدم اتخاذ یک 
رویکرد واحد را  نمایان کرد، روشن ساخت که این سازمان رویکرد مناسبی برای 

حمایت از هم پیمانان خود ندارد و کشورهای جهان این مهم را  درک کرده اند.
۲-در نظم مورد نظر آمریکا، این کشور خود را محور صلح پایدار و حافظ امنیت 
کشورهای جهان می دانست اما جنگ اوکراین این پیام  مهم  را جهانیان ابلاغ 
کرد که در موضوع امنیت، اتکا به بیگانگان معنا ندارد. اوکراین، یکی از کشورهای 
قدرتمند هسته ای و دارای قدرت بازدارندگی بود، خلع سلاح این کشور و نابودی 
زرادخانه ی هسته ای با امضای توافق بوداپست، قدرت بازدارندگی این کشور را 
از بین برد. اوکراین با خلع سلاح خود، تضمین های امنیتی را از آمریکا، انگلیس 
و فرانسه گرفت، اما هیچیک از این کشورها بخصوص آمریکا، نتوانستند ضامن 
امنیت اوکراین در جنگ اخیر باشند. امروز استونی، لیتوانی و لتونی، سه کشور 
منطقه بالتیک که مرزهای طولانی با روسیه دارند، با وجود عضویت در ناتو، خود 

را در خطر می بینند و امیدی به تضمین های امنیتی آمریکا و ناتو ندارند.
۳- تفوق دراز مدت آمریکا در شورای امنیت سازمان ملل متحد نیز یکی از 
مشخصه های نظم نوین آمریکایی بود. آمریکا با استفاده از ابزار این شورا قادر 
بود اهداف سلطه طلبانه خود در جهان را محقق سازد، نمونه بارز آن، تجاوز 
طولانی مدت به افغانستان بود. آنچه بعد از حمله روسیه به اوکراین در شورای 
امنیت سازمان ملل گذشت، نشان داد که تا چه اندازه حفظ برتری در شورای 
امنیت برای واشنگتن دشوار است. روسیه به قطعنامه  آمریکا در حمایت از 
اوکراین، رای منفی داد و آن را وتو کرد. هند، کشور کوچک آلبانی و حتی امارات 
متحده عربی به عنوان اعضای غیردائمی شورای امنیت از آمریکا حمایت نکرده 
و رای ممتنع دادند. شاید انتظار این بود که سلاطین ثروتمند حاشیه خلیج 
فارس بعد از حمله روسیه به اوکراین به سمت آمریکا متمایل شوند اما با ارجحیت 
برای تقویت روابط با روسیه،  اغلب اعضای شورای همکاری خلیج فارس سکوت 

اختیار کردند.
و جهت  نظر خود  مورد  نظم جهانی  برای حفظ  قبل  از سالها  آمریکا   -۴
تضعیف قدرت های رقیب، از اهرم تحریم اقتصادی استفاده کرده و برای تغییر 
حاکمیتها، ملت ها را تحت فشار قرار داده است. آمریکا با بستن شاهراه های 
اقتصادی مانند بانک، نظام پولی، بورس، بازار و حتی محدود سازی اینترنت 
سعی دارد اقتصاد کشورهای مخالف را فلج و زمین گیر کند.  این اهرم شاید 
در کوتاه مدت موثر بنظر برسد اما در درازمدت، ضعیف و قابل مدیریت می 
شود. امروز به وضوح مشخص است که اعمال تحریم علیه ایران، روسیه و دیگر 
کشورهای جهان، قابل مدیریت است و دیگر نمی تواند به عنوان یک عامل موثر 
در نظم مورد نظر آمریکا، نقش ایفا کند. مقاوم سازی اقتصاد و تقویت تعاملات 
اقتصادی منطقه ای، ابزاری برای خنثی سازی تحریم های نظام سلطه بوده که 

کارائی خود را بطور نسبی نشان داده است.
در مجموع حوادث اوکراین نشان می دهد که نظم نوین آمریکایی که مبتنی بر 
یک جانبه گرایی است نمی تواند تداوم داشته باشد. بنظر می رسد این کشور 
مجبور به تسلیم در مقابل قدرت های نوظهور بوده و جهان در انتظار یک نظم 
جدید و مبتنی بر چندجانبه گرایی است. دیری نخواهد پائید که کشورهای 
تجدیدنظرطلب در نظم جهانی همچون چین، روسیه، هند، برزیل و ایران در 
کنار تشکل هایی مانند آسه آن، اتحادیه اوراسیا و سازمان شانگهای مشارکت 

بیشتری در ایجاد نظم جدید جهانی خواهند داشت. 
جنگ اوکراین و ظهور ناتوانی ناتو، چشم انداز تغییر جدی در نظم جهانی 
است، این نظم مشارکت همه کشورهای جهان و قدرت های نوظهور بخصوص 
در شرق و منطقه اوراسیا را شامل می شود. در آینده، نظم یک جانبه گرایانه 
آمریکا نمی تواند جایگاه تعیین کننده ای  در جهان داشته باشد و در نظم جدید، 
کشورهای مستقل، تصمیم ساز بوده و چندجانبه گرایی حاکم خواهد شد. 

وضعیتی که می تواند جهان را به سمت صلح عادلانه  وامنیت پایدار سوق دهد.

چهار نرم افزار علوم عقلی در قم
رونمایی شد

چهار نرم افزار علوم عقلی مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی نور در 
قم، روز یکشنبه همزمان با سالروز میلاد با سعادت امام حسین )ع( طی آیینی 

رونمایی شد و در اختیار علاقه مندان قرار گرفت. 
مدیرگروه علوم عقلی و کلام مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی نور در 
این آیین طی سخنانی اظهار داشت: کتابخانه حکمت اسلامی، حکمت مشاء، 
تحلیل موضوعی منطق و همچنین فروغ خرد از جمله عناوین این نرم افزارها 
حکمت  کتابخانه  افزار  نرم  شیرملکی،  حمیدرضا  حجت الاسلام  می باشد. 
اسلامی را دارای ۵۸۵ عنوان کتاب ذکر کرد و گفت: نرم افزار حکمت مشا نیز 
دارای ۳۲۶ عنوان کتاب می باشد. وی با بیان اینکه این نرم افزارها به زبان فارسی 
تولید شده است یادآور شد: نرم افزار تحلیل موضوعی منطق نیز دارای ۱۲۰ 

عنوان و فروغ خرد هم از ۱۹۶ عنوان کتاب تشکیل شده است.
مدیر گروه علوم عقلی مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی این نرم افزارها 
را شامل کتابخانه و تحلیل موضوعی دانست و در بیان برخی از ویژگی های این 
اثرها یادآور شد: شیوه جستجوی مطالب در این نرم افزارها به شکل لفظی و 

تحلیل موضوعی مفهومی است.
شیرملکی بیان کرد: آثار دیجیتالی فوق برای پژوهشگرانی که قصد تحقیق در 

موضوع های منطقی و فلسفی دارند، تهیه شده است.

اخبار

همزمان با آغاز هفته احسان و نیکوکاری صورت گرفت؛

تقدیر از ۵۰ خیر نیک اندیش قمی 

همایش تجلیل از ۵۱ خیر برتر استان قم در سالروز تأسیس کمیته امداد و آغاز 
هفته احسان و نیکوکاری با حضور آیت الله سعیدی امام جمعه قم، آیت الله اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه، جمعی از مسئولان کمیته امداد کشور، نماینده مردم قم در 

مجلس و استاندار در قم برگزار شد. 
پارچه باف مسئول قرار گاه کریمه اهل بیت)ع( در این مراسم گفت: به همت 
خیران نیک اندیش قمی و با همکاری بسیج سازندگی و استان مقدس حضرت 
معصومه )س( ۱۳ میلیارد تومان در زمینه کمک به ساخت واحد های مسکونی در 

مناطق زلزله زده کشورمان هزینه شده است.
وی افزود: در استان قم نیز ۷۰۰ میلیون تومان به ساخت و مرمت منازل مسکونی 
خانوار های کم برخوردار، و یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان در زمینه تهیه بسته های 

معیشتی هزینه شده است.
آل احمد رییس مجمع خیرین سلامت هم با اشاره به اینکه در ۲ سال گذشته در 
۶ موج کرونایی ۱۸۰ میلیارد تومان برای تهیه کپسول و اکسیژن ساز مراکز درمانی 
توسط خیران سلامت تامین شده است افزود: در زمینه کمک های معیشتی نیز 

امسال با حضور خیران حدود ۵ میلیارد تومان به نیازمندان کمک شده است.
مدیر حوزه های علمیه در این مراسم با اشاره به اینکه اسلام منطق بسیار استواری 
در زمینه کار های خیر خواهانه دارد و منظومه ای از آداب را را توصیه کرده است گفت: 
اتصال به عالم معنا و ارزش و عزت و کرامت انسانی روح بسیاری از تعالیم اسلامی 

محسوب می شود.
آیت الله اعرافی کار بدون توقع، انتظار و بدون منت خیران را مانند درخت تنومندی 
عنوان کرد که آثار و برکات آن برای همیشه ماندگار و پایدار است افزود: این مسیری 
است که خیران بدون هر گونه توقع و انتظار پای به میدان می گذارند که اثار آن تا 
ابد برای دنیا باقی می ماند. وی با اشاره به اهمیت و نقش خیران در دستگیری از 
نیازمندان افزود: هر چه انسان در بزنگاه ها دست نیازمندی را بگرد ارزش بالاتری 

دارد و در عالم ملکوت معنا و اجر بسیار گسترده ای خواهد داشت.
آیت الله اعرافی با بیان اینکه در طول تاریخ سرزمین قم مسکن انسان ها خوب، 
خیر و بزرگ نقش آفرین بوده گفت: در طول ۱۰۰ سال گذشته در پر تو فرهنگ 

اسلامی، قم با حضور علما، مردم به وضعیت منحصر به فردی رسیده است.
مدیر حوزه های علمیه افزود: قدر این سابقه درخشان در قم را باید دانست و 
نکوداشت و ارج نهادن به این سرزمین پر افتخار زمانی میسر است که اوضاع شهر به 

سامان باشد و قم در تمام ابعاد و زمینه ها سرآمد باشد.
استاندار قم هم با اشاره به خدمات بی شمار خیرین در زمینه سلامت، درمان، 
معیشت، تهیه جهیزیه و ساخت مدرسه و مسجد در استان قم گفت: مجمع خیرین 
استان یکی از بی نظیر ترین مجموعه ها در استان است که با تلاش و انگیزه در راه 

کاهش مشکلات مردم و رفع محرومیت های شهر اقدام می کند.
شاهچراغی با تاکید بر اینکه عزم دولت این است که هر گونه مانعی را از جلوی 
پای مجموعه های خیر استان بر دارد گفت: تمام تلاش و همت مجموعه های دولتی 
این است که موانع سد راه خیران را برداریم تا زمینه های رفع محرومیت و کم شدن 

مشکلات مختلف فراهم شود.
شاهچراغی افزود: موانعی که در زمینه کار های خداپسندانه در استان وجود دارد 
پیگیری می کنیم و برای سال آینده بر اساس هدفگذاری ها با همراهی مجمع خیرین 

استان با رفع موانع و مشکلات بتوانیم شرایط بهتری را فراهم کنیم.
حمد امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز با قدردانی از 
جامعه خیرین استان قم در کمک رسانی در شرایط خاص کرونا و حوادث غیرمترقبه 
سیل و زلزله در سال های اخیر گفت: خیران و تولید کنندگان داخلی، طی دو سال 
گذشته کار جهادی کردند و خدا را شاکریم که در کشورمان چنین افراد خیرخواه 
افزود: مشارکت خیران در عرصه های مدرسه سازی،  اندیشی داریم. وی  نیک  و 

بیمارستان سازی، مسجدسازی و درمانگاه سازی ستودنی است.
نماینده مردم شریف قم در مجلس با بیان اینکه لایحه بودجه پیشنهادی دولت 
برای سال ۱۴۰۱ بر اساس توانمندی های داخلی طراحی و ارائه شده است تصریح 
کرد: رشد هشت درصدی بدون دخالت برجام کار بسیار مهم و ارزشمندی است. وی 
ایستادگی و مقاومت تیم مذاکره کننده در برجام را تحسین کرد و گفت: اگر در آینده 
نفت بیشتری به فروش برسد منابع آن صرف عمران کشور و تقویت تولید داخلی 
خواهد شد. در این همایش از تمثال رزمندگان اسلام در دوران دفاع مقدس با عنوان 

مردان بی ادعا توسط حضرات آیات سعیدی و اعرافی و استاندار قم رونمایی شد.
  

با موافقت استاندار قم :

دانشگاه جهاد و مقاومت در قم
 راه اندازی می شود

 با موافقت استاندار و رای اعضای هیات امنای موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 
قم، طرح احداث و راه اندازی دانشگاه جهاد و مقاومت در این استان تصویب شد. 

به گزارش یکشنبه شب روابط عمومی استانداری قم، سیدمحمدتقی شاهچراغی 
در جلسه شورای هماهنگی بنیاد حفظ آثار و هیات امنای موزه انقلاب قم با اشاره به 
آغاز عملیات اجرایی موزه دفاع مقدس قم از سال ۸۹، از تلاش مدیران پیشین در به 

ثمر نشستن این مکان قدردانی کرد.
وی با تاکید بر نقش آفرینی پیشکسوتان جنگ و ایثارگان در تولید محتوای غنی 
در این موزه افزود: نهادهای دولتی و انقلابی نیز باید نقش موثرتری در فضاسازی و 

اعتلای این موزه ایفا کنند.
دو رشته  با  مقاومت  و  دانشگاه جهاد  راه اندازی  و  احداث  این جلسه طرح  در 
کارشناسی، هشت رشته کارشناسی ارشد و یک رشته دکتری با موافقت استاندار 

و رای اعضای هیات امنای موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس استان مصوب شد.
همچنین از ۹۰ عنوان کتاب بنیاد حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس استان و 
نیز نگارخانه موزه دفاع مقدس قم توسط استاندار رونمایی شد.  حجت الاسلام علی 
لقمان پور مدیرکل بنیاد حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس قم نیز در این جلسه با 
اشاره به سفر اخیر آیت الله سید ابراهیم رئیسی به قم، از پیگیری های استاندار برای 

تصویب و تخصیص اعتبار ۳۰۰ میلیارد ریالی موزه دفاع مقدس قم تشکر کرد.

 مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبر داد: 

آغاز طرح نظارتی ایام پایانی سال
 و نوروز ۱۴۰۱ 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از آغاز طرح نظارتی ایام پایانی سال و نوروز 
۱۴۰۱دراین استان خبرداد.

مهدی ریاضی با بیان اینکه گشت های مشترک تعزیرات قم در راستای اجرای طرح 
نظارتی نوروز امسال از ۱۴ اسفند ۱۴۰۰ با همکاری کلیه دستگاههای متولی امر 
نظارت در استان آغاز شده و تا ۱۴ فروردین سال ۱۴۰۱ ادامه دارد، گفت: این طرح 
در ساعات خارج از اوقات اداری و روزهای تعطیل به صورت کشیک در قالب گشت 
های مشترک، تخلفاتی همچون گرانفروشی، کم فروشی، تقلب، احتکار، عرضه 
خارج از شبکه، عدم درج قیمت، اخفاء و امتناع از عرضه کالا و ... مورد بررسی و 
در صورت کشف تخلف، پرونده ها خارج از نوبت رسیدگی و برخورد قانونی صورت 
خواهد پذیرفت. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خاطرنشان نمود: شعب 
رسیدگی کننده در برخورد با تخلفات، مجازاتهایی همچون جزای نقدی، نصب 
پارچه تخلف، پلمپ، تعطیلی و لغو پروانه کسب تعیین می نمایند. ریاضی همچنین 
از همشهریان گرامی خواست مراتب هرگونه تخلف از سوی اصناف را با شماره ۱۲۴ 

بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در میان بگذارند.

 رهبرمعظم  انقلاب، گیاه زنده را آسایش بخش روح و نگهدارنده جسم انسان و منبع 
رزق خدادادی و همه جانبه برای آحاد بشر دانستند و فرمودند: به همین علت تخریب 

جنگل ها و محیط زیست تخریب منافع ملی است. 
رهبر معظم انقلاب به مناسبت ۱۵ اسفند روز درختکاری، پیش از ظهر امروز در 

محوطه دفتر رهبری، نهال کاشتند.   
به مناسبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب، پیش از ظهر روز یکشنبه در محوطه دفتر رهبری، دو اصله نهال میوه کاشتند.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس در سخنانی، با تبریک روز ولادت با سعادت حضرت 
اباعبدالله الحسین علیه السلام به ملت ایران، آن وجود شریف را کانون عشق ملت ایران 

و همه ملت های مسلمان اعم از شیعه و غیرشیعه دانستند.
و  انقلابی خواندند  و  را یک حرکت کاملًا دینی  ادامه، کاشت درخت  ایشان در 
افزودند: البته نگهداشت و حفظ درختان نیز کار بسیار مهمی است که باید رعایت 

شود.

رهبر انقلاب، گیاه زنده را آسایش بخش روح و نگهدارنده جسم انسان و منبع رزق 
خدادی و همه جانبه برای آحاد بشر دانستند و تأکید کردند: به همین علت تخریب 
جنگلها و محیط زیست و پوشش های گیاهی، تخریب منافع ملی است و ویران کردن 
بخشی از جنگلها برای ساخت و ساز جز در موارد اضطراری، قطعاً به ضرر ملت است.

حضرت آیت الله خامنه ای با ردّ نگاه تزیینی و حاشیه ای به محیط زیست، این 
موضوع را از جمله اساسی ترین مسائل کشور برشمردند و گفتند: یکی از کارهای 
جدی در حفاظت از محیط زیست، حفاظت از دو ثروت عظیم و ذخیره حیاتی ملت ها 
یعنی »آب« و »خاک« و پرهیز از برخورد مسرفانه با آنها است که در این زمینه مسئولان 

باید به راهنمایی های متخصصان توجه کنند.
»حفاظت از حیات وحش« مسئله دیگری بود که رهبر انقلاب اسلامی بی توجهی 
به آن را به ضرر منافع ملی دانستند و گفتند: در اسلام، شکار فقط در صورت نیاز به 
تغذیه مجاز است و در غیر این صورت، غیرمجاز و خلاف است و حتی سفر شکار سفر 
حرام شمرده شده است، بنابراین باید جلوگیری از شکار غیرقانونی را جدی گرفت و به 

موضوع حفظ حیات وحش اهتمام داشت.
توسعه انرژی هسته ای باید جدی گرفته شود 

ایشان در ادامه سازمان محیط زیست و وزارت جهاد کشاورزی را موظف به جلوگیری 
از تبدیل زمین های کشاورزی دانستند و افزودند: این کار به ضرر منافع ملی است 
و زمین های کشاورزی باید توسعه پیدا کند. حضرت آیت الله خامنه ای همچنین 
با تأکید بر لزوم توسعه انرژی های پاک گفتند: توسعه انرژی های غیر فسیلی مانند 
انرژی هسته ای که استفاده از آن در دنیا روزافزون است و کشورهای منطقه ما نیز در 
حال حرکت به سمت آن هستند و نیز انرژی های بادی و خورشیدی، باید جدی گرفته 
شود. ایشان در پایان آحاد مردم را به کاشت و نگهداشت درختان فراخواندند و گفتند: 
انجام همه کارهای مهم نیازمند پشتوانه ملی است و درختکاری نیز از جمله کارهایی 
است که همه مردم می توانند با کاشتن و حفظ درختان و جلوگیری از محو درختان 

و باغ های اطراف و درون شهرها، به گسترش پوشش گیاهی در کشور کمک کنند.

رهبر انقلاب اسلامی پس از کاشت دو نهال میوه در روز درختکاری :

تخریب محیط زیست تخریب منافع ملی است

رییس  جمهور با تاکید بر ضرورت و اهمیت صیانت 
از محیط زیست و تلاش برای گسترش فضای سبز در 
کشور، دستیابی به این مهم را نیازمند مشارکت همه 
مردم دانست و از دستگاه های دولتی هم خواست تا 

از تغییر کاربری اراضی ممانعت کنند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز یکشنبه در مراسم 
روز درختکاری با تبریک اعیاد شعبانیه و ولادت امام 
حسین)ع( و گرامیداشت هفته منابع طبیعی گفت: 
اگرچه در زمینه محیط زیست و گسترش فضای سبز 
شهرداری ها، وزارت جهاد کشاورزی، سازمان  محیط 
زیست و دستگاه های مختلف مسوولیت دارند اما 
صیانت اثربخش از محیط زیست و موفقیت در این 
عرصه در گروی همراهی و مشارکت همه مردم است.
برای  شرایط  امروز  اینکه  بیان  با  جمهور  رییس  
وجود  کشور  سراسر  در  درخت  میلیون ها  کاشتن 
دارد، خاطرنشان کرد: در کنار تلاش برای حفاظت 
از درختان  و فضای سبز موجود، هر کس در طول 

زندگی خود می تواند ده ها درخت غرس کند.
گسترش فضای سبز و صیانت از محیط زیست 

وظیفه عمومی و همگانی است
بر  زیست  محیط  حفظ  اولویت   بر  تاکید  با  وی 
توسعه، اظهار داشت: اگر محیط زیست دچار آسیب 
شود مردم و زندگی آنها مختل می شود، لذا گسترش 
فضای سبز و صیانت از محیط زیست وظیفه عمومی 

و همگانی است.
فعالانه  نقش آفرینی  ضرورت  به  اشاره  با  رئیسی 
و  طبیعی  منابع  از  حفاظت  در  دولتی  نهادهای 
محیط زیست، از همه دستگاه های ذیربط خواست 
با تمام توان در مقابل تغییر کاربری اراضی کشاورزی 
بایستند و تحت هیچ شرایطی اجازه ندهند سوداگران 
با انگیزه های مادی، در مسیر تخریب محیط زیست 

گام بردارند.
رییس  جمهور با قدردانی از تلاش مجموعه ها و 
از محیط  سازمان های مردم نهاد در زمینه صیانت 
زیست ضرورت تشویق فعالیت های آنان را مورد تاکید 
و مشارکت  با حضور  تردید  بدون  و گفت:  قرار داد 
آحاد مردم می توان اقدامات چشمگیری در زمینه 
درختکاری و گشترش فضای سبز انجام داد و مردم 
برخوردار  کافی  اشتیاق  و  انگیزه  از  زمینه  این  در 

هستند.
گسترش فضای سبز برای همه شهرها 

ضرورتی اجتناب ناپذیراست
 رئیسی همچنین از اقدام جهادی شهرداری تهران 
در زمینه درختکاری قدردانی کرد و گفت: آغاز یک 
هزار و ۲۵۰ هکتار جنگل کاری در اطراف تهران اقدام 
درخور تقدیر و پسندیده ای است که شهرداری تهران 

با رویکرد جهادی آن را کلید زده است.  
وی افزود: امروز گسترش فضای سبز برای همه 

تهران ضرورتی اجتناب ناپذیر  ویژه شهر  به  شهرها 
است و می تواند هوای سالم و پاکی را برای ساکنین 

شهرها به ارمغان بیاورد.
رییس دولت سیزدهم بر ضرورت توسعه گردشگری 
این  و گفت:  کرد  تاکید  در کشور  و طبیعت گردی 
کار باید با رعایت موازین و دستورالعمل های محیط 
زیستی روز به روز در کشور توسعه پیدا کند، چرا که 

می تواند آثار و برکات فراوانی برای مردم داشته باشد.
تمام دستگاه های مسوول در قانون هوای پاک 

وظایف قانونی خود را انجام دهند
رییس جمهور برخورداری از هوای پاک و سالم را 
حق مردم دانست و گفت: امروز آلودگی و آلاینده ها 
مردم را اذیت می کند از این رو لازم است مسوولان با 
همت مضاعف و با استفاده از مشارکت و ظرفیت های 

مردمی در جهت رفع این مشکل گام بردارند.
وی تاکید کرد: تمام دستگاه های مسوول در قانون 
هوای پاک وظایف قانونی خود را انجام دهند و اگر در 

جایی مشکل دارند با مردم در میان بگذارند.
 رئیسی با اشاره به اهتمام سازمان محیط زیست و 
شهرداری ها برای توسعه درخت کاری و فضای سبز 
در کشور گفت: امروز بر اساس محاسباتی که انجام 
شده است، زمینه کاشت میلیون ها درخت در سراسر 
کشور وجود دارد و با این کار  امیدواریم شاهد هوای 

سالم و پاک برای همه شهروندان باشیم.

رییس  جمهور در مراسم روز درختکاری:
 دستگاه های دولتی مانع تغییر کاربری اراضی کشاورزی شوند

رییس مجلس: 

ثبات قیمت کالاهای اساسی، اولویت است
 رییس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس نه تنها بحث یارانه های کالاهای 
اساسی را حذف نکرد، بلکه با این مصوب تاکید کرده است که ثبات در  قیمت 
کالاهای اساسی به صورت کالا برگ انجام شود و ثبات در قیمت ها هم حفظ شود. 
غلامحسین رضوانی در نشست علنی روز- یکشنبه)۱۵ اسفندماه( - مجلس 
شورای اسلامی در بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۱ کل کشور  در 
تذکری در مورد حذف ارز ترجیحی گفت: مصوبه کمیسیون تلفیق این بود  که 

دولت مکلف است مبلغ ۹ میلیارد دلار برای ارز ترجیحی  اختصاص دهد در این 
مصوبه امانتداری نشده و خلاف واقع ذکر شده است.

قالیباف در واکنش به اظهارات نماینده تهران گفت: مجلس در تصمیماتی که در 
تبصره ۱ گرفته است بحث یارانه های کالاهای اساسی را نه تنها حذف نکرد، بلکه با 
این مصوب تاکید کرده است که باید  ثبات در  قیمت کالاهای اساسی به صورت کالا 

برگ این کار انجام شود و ثبات  هم در قیمت ها باشد. 

محسن پاک آیین*

پس از غرس نهال به مناسبت روز درختکاری؛

تاکید رئیس قوه قضاییه به برخورد بازدارنده با متجاوزان و متعدیان منابع طبیعی
 رئیس قوه قضاییه پس از کاشت نهال با اشاره به اهمیت حفظ محیط زیست 
و فضای سبز به عنوان قلب تپنده زیستگاه های بشری به برخورد بازدارنده با 

متجاوزان و متعدیان منابع طبیعی و محیط زیست تاکید کرد. 
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای به مناسبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، پیش از ظهر روز 

یکشنبه  یک اصله نهال میوه غرس کرد.
رئیس دستگاه قضا اظهار داشت: حفظ محیط زیست و فضای سبز با توجه 
به تاثیراتی که این مقوله در سلامت زیستی مردم و شهروندان دارد، بسیار حائز 

اهمیت است.
محسنی اژه ای با اشاره به وظایف و مسئولیت های آحاد مردم و دستگاه های 
دولتی و حکومتی در حفظ محیط زیست و منابع طبیعی تصریح کرد: قوه 
قضاییه در صیانت و حفاظت از منابع طبیعی و اراضی ملی دارای مسئولیت های 
خطیری است و در گام نخست وظیفه پیشگیری از تعدی و تعرض به منابع 

طبیعی و محیط زیست از سوی متجاوزان و سودجویان را دارد.
رئیس عدلیه افزود: دستگاه قضایی در گام بعدی پس از آنکه سودجویان و 
متجاوزان به حریم طبیعت، جنگل ها و محیط زیست با تذکر از اقدامات متخلفانه 
و مجرمانه خود دست نکشیدند، مصمم است دستان متجاوزان و متصرفان را با 

اجرای قانون قطع کند تا از حقوق عامه صیانت و پاسداری شود.

محسنی اژه ای اظهارداشت: برخورد با متعدیان و متجاوزان به منابع طبیعی 
و محیط زیست باید بازدارنده باشد تا هر ساله شاهد تخریب جنگل ها و قطع 
اشجار و وارد آمدن صدمه به محیط زیست از سوی سودجویان و متصرفان 

نباشیم.
رئیس قوه قضاییه گفت: وزارت جهاد کشاورزی نیز در زمره دستگاه هایی 
است که در صیانت از منابع طبیعی و محیط زیست دارای مسئولیت ها و وظایف 
خطیری است و این انتظار وجود دارد که مسئولان و متولیان امر در این دستگاه 
نیز تا آنجایی که در حیطه اختیارات قانونی شان است در مقابل سودجویان و 
متجاوزان به حریم طبیعت بایستند و در موارد مورد نیاز نیز به ضابطین خاص و 
عام قوه قضاییه و خود دستگاه قضایی مراجعه کنند تا جلوی اعمال متخلفانه و 

مجرمانه متجاوزان و متعدیان به منابع طبیعی و محیط زیست گرفته شود.
رئیس دستگاه قضا مقوله فرهنگ سازی در امر صیانت و حفاظت از محیط 
زیست و منابع طبیعی را بسیار حائز اهمیت دانست و  بر نقش عموم مردم در این 
زمینه و ایجاد فضا برای کاشتن درخت های پرثمر و حفظ و پرورش فضای سبز 
از ناحیه خود مردم تاکید کرد. هنگامی که حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای مشغول غرس نهال بود، وزیر جهاد کشاورزی مهارت وی در این امر را 
ستود که رئیس قوه قضائیه در پاسخ به این ستایش یادآور شد که کشاورززاده 

است و از کودکی با امور زراعت و کشاورزی آشناست.

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید با تاکید 
بر نقش مهم جبهه مقاومت اسلامی در دفاع از کیان 
اسلام، گفت: امروز تقویت جبهه مقاومت و ایستادگی 
درمقابل استکبار همان زمینه سازی برای ظهور است. 
به همایش ملی »شهید  روز یکشنبه درپیامی  وی 
سلیمانی و مکتب انتظار و مقاومت« در قم، آورده است: 
اصولا هر حرکت ارزشمند که در عالم به وقوع می پیوندد 
دارای یک انگیزه و یک الگوی ارزنده است، در این میان 
حرکت های انقلابی و جهادی به این موضوع دقت نظر 
بیشتری دارند و عمدتا دنبال اینکه حتما به پیروزی 
ظاهری دست پیدا کنند نیستند؛ بلکه در پی اثرگذاری 

آن و گرفتن نتیجه مطلوب به نفع دین می باشند.
وی در این پیام افزوده  است: در فرهنگ ما نیز بیش 
از دیگران به این اصل خدامحوی توجه می شود و در 
تعلیمات آسمانی ما این گونه آموخته شده که نتیجه کار 

با مومنان و صالحان است.

آیت الله نوری همدانی ادامه داده است: بر این اساس 
وظایف نیز برای ما معین شده  و مهمترین آن موضوع 
جهاد و مقاومت است انسان منتظر در این موضوع 
بسیار اثرگذار می شود نمونه بارز آن شهید سرافراز حاج 

قاسم سلیمانی بود.
وی دربخش دیگری از این پیام آورده است:  سردار 
سلیمانی را حقیقتا یک الگو ارزنده و به عنوان یک 
انسان منتظر می توان معرفی نمود، شخصیتی که با 
تمام وجود توانست فرهنگ اسلام و شیعه را درخود 
پرورش دهد، میدان جهاد در راه خدا و دفاع از مظلوم 
با  مبارزه  و  مرزهای جغرافیایی  گرفتن  نظر  در  بدون 
ظهور  زمینه ساز  را  ستمگران  و  ظالمان  و  استکبار 
می دانست و به معنای واقعی کلمه سخن امام راحل را 

درک کرده بود که این انقلاب زمینه ساز ظهور است.
وی بیان داشته است: او توانسته بود فرهنگ اهل 
بیت)ع( را منتشر کند و شخصیت ممتاز او ثابت کرد 

امام  موقعیت  درک  و  ولایت  بشر  سعادت  راه  چراغ 
جامعه است، بنابراین توصیه من به همه عزیزان این 
است که همه باید برای زمینه سازی ظهور مصلح کل 
تلاش کنیم و امروز تقویت جبهه مقاومت و ایستادگی 
در مقابل استکبار همان زمینه سازی برای ظهور است.

این مرجع تقلید دراین پیام یادآور شده است: باید 
این موضوع را بدانیم و معتقد باشیم انقلاب اسلامی 
که با همین تفکر یعنی مقاومت و زمینه سازی ظهور 
و  راه  و  و حراست شود  باید حفظ  گرفته است  شکل 
آرمان امام راحل محفوظ بماند و راه و رسم شهیدان 
بویژه حاج قاسم سلیمانی ادامه پیدا کند به امید روزی 
که همه ما توفیق خدمت در رکاب امام زمان)عج( را 
داشته باشیم. همایش مکتب ملی»شهید سلیمانی و 
مکتب انتظار و مقاومت« که روزیکشنبه  با سخنرانی 
شخصیت های حوزوی و مسئولان کشوری در قم آغاز 

شده ،  روزدوشنبه نیز ادامه دارد.

آیت الله نوری همدانی: 

تقویت جبهه مقاومت زمینه سازی برای ظهور است
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دلایل گرفتگی عروق + پیشگیری و درمان آیا نوشیدن قهوه برای نوجوانان 
ضرری ندارد؟

  فواید قهوه به عنوان یکی از نوشیدنی های پر مصرف در سطح جهان موضوعی اثبات 
شده است و همین امر باعث شده است که این نوشیدنی بی نظیر در گذر زمان جایگاه خود 
را در برنامه غذایی بسیاری از مردم جهان حفظ کند. در همین راستا جالب است بدانید که 

بعد از نفت بزرگترین صنعت جهان در اختیار قهوه است.
اما در خانواده ها بیشتر والدین با اینن تصور روبرو هستند که مصرف قهوه برای نوجوانان 
موجب توقف رشد آنها می شود و همواره به دنبال کسب منابعی برای مطلع شدن از تاثیرات 
کافئین بر روی نوجوانان هستند تا بتوانند به این سوال آنها پاسخ دهند. بسیاری از کودکان 
و نوجوانان کافئین را از مواد غذایی مختلف دریافت می کنند؛ منبع اصلی این ماده 
شیمیایی برای کودکان زیر ۱۲ سال در نوشابه است. کولاها نیز کافئین دارند اما میزان آن 

نسبت به چای یا قهوه، کمتر است.
بسیاری از خوراکی ها و نوشیدنی ها، از جمله شکلات، شیر شکلات و چای سرد نیز از 
منابع کافئین برای کودکان و نوجوانان هستند. علاوه بر این، برخی از داروهای که بدون 
نسخه به فروش می رسند نیز کودکان را در معرض دریافت کافئین قرار می دهند که از آن 
جمله می توان به داروی »اکسدرین« اشاره کرده که یه ضد درد و ضد تب است. اما قهوه 

منبع اصلی دریافت کافئین در میان نوجوانان ۱۲ سال به بالا است.
محققانی که در زمینه کافئین تحقیق می کنند، می گویند که مصرف یک فنجان قهوه در 
روز به نوجوانان بالای ۱۲ سال آسیبی نمی رساند اما این موضوع در صورتی صادق است که 
آنها مصرف سایر منابع کافئین پرهیز کنند. طبق اعلام انجمن پزشکان متخصص کودکان 
و نوجوانان آمریکا، نوجوانان ۱۲ تا ۱۸ ساله باید مصرف روزانه کافئین را به ۱۰۰ میلی گرم 
محدود کنند  که این میزان معادل حدود یک فنجان قهوه، یک تا دو فنجان چای یا دو تا سه 
قوطی نوشابه است. اما برای کودکان زیر ۱۲ سال، هیچ آستانه ایمن مشخصی وجود ندارد.
بنابراین اگر نوجوانان بالای ۱۲ سال علاوه بر مصرف یک فنجان قهوه در روز، چای و 
نوشابه و شکلات نیز مصرف کنند از این حد مجاز عبور می کنند. همچنین بزرگسالان نیز 
نباید روزانه بیش از ۴۰۰ میلی گرم کافئین مصرف کنند که این میزان معادل مصرف چهار 
فنجان قهوه در روز است. اما از آنجایی که کافئین در بسیاری از غذاها و نوشیدنی های 
مختلف وجود دارد، نوجوانان یا بزرگسالان می توانند بدون اینکه متوجه شوند، بیشتر از 

آنچه که توصیه شده است، کافئین مصرف کنند.
 اثرات جانبی

مصرف بیش از حد کافئین می تواند اثرات منفی زیادی بر روی نوجوانان داشته باشد 
که از آن جمله می توان به  ایجاد روحیه بد، از بین بردن خواب  و کمک به بروز رفتارهای 
نادرست، مانند ریسک پذیری و پرخاشگری در آنها اشاره کرد. قهوه همچنین می تواند 
برخی از بچه ها را عصبانی، عصبی و مضطرب  کند و یا باعث بروز حالت تهوع در آنها شود. 
مصرف بیش از حد کافئین همچنین می تواند ضربان قلب و فشار خون آنها را تغییر دهد. 

ممکن است از بین بردن خواب نوجوانان از جدی ترین عوارض جانبی مصرف قهوه به 
نظر نرسد. درحالیکه این موضوع بسیار حائز اهمیت است چرا که بر اساس توصیه های 
»بنیاد ملی خواب آمریکا« که تحقیقات زیادی را در مورد خواب انجام می دهد، نوجوانان 
باید حدود ۹ ساعت در شب بخوابند. اما مطالعات نشان می دهد که بچه ها به طور متوسط 

خیلی کمتر از آن می خوابند.
 روایت های قدیمی 

برخی از بزرگسالان ممکن است به بچه ها بگویند که نوشیدن کافئین رشد آنها را متوقف 
می کند که دو دلیل برای چنین تصوری وجود دارد ؛ اول، آنکه کافئین می تواند مقدار 
کلسیم را در استخوان های بدن کاهش دهد، که مردم قبلًا فکر می کردند باعث می شود 
قد رشد نکند. دوم اینکه مصرف کافئین در ساعت های اواخر روز می تواند موجب کاهش 
خواب شبانه شود و این در حالی است که هورمون رشد که باعث رشد نوجوانان می شود، 
در اوایل خواب ترشح می شود، بنابراین تصور این بود که خواب کمتر باعث رشد کمتر می 

شود.
این در حالی است که هیچ یک از این نگرانی ها معتبر نیستند. یک مطالعه که ۸۱ 
نوجوان را به مدت شش سال تحت نظر داشت، هیچ ارتباطی بین مصرف کافئین و تراکم 
استخوان پیدا نکرد. مطالعه دیگری هیچ ارتباطی بین طول مدت خواب و رشد پیدا نکرد. 
بر اساس مدارک علمی مستند کودکان ۱۲ ساله می توانند روزی یک فنجان قهوه مصرف 
کنند اما مهم است که این موضوع را نیز در نظر گرفت که این نوجوانان با قهوه خود چیز 
دیگری مصرف نکنند. برخی از نوشیدنی های قهوه سرد و شیرین که در بین بچه ها 
محبوب هستند، بیش از ۵۰ گرم شکر دارند که مصرف قند اضافه نیز می تواند عواقب 

منفی برای سلامتی داشته باشد.
همچنین باید این موضوع را نیز مد نظر قرار داد که این کودکان نباید یک فنجان قهوه را 
بعد از ساعت ۳ بعد از ظهر به بعد مصرف کنند تا از ایجاد اختلال در خواب آنها پیشگیری 

شود.

آیا تابه حال احساس کرده اید پاهایتان سنگین تر از حد نرمال هستند؟ 
این احساسی شایع است، بنابراین شما تنها نیستید. احتمالًا سؤالات 

زیادی در مورد علت سنگینی پاهایتان دارید و اینکه چه باید بکنید.
احساس سنگینی در پاها معمولًا ناشی از گردش خون ضعیف است. 
بدن  پایین  قسمت های  در  بیشتر  خون  گردش  به  مربوط  مشکلات 
احساس می شوند زیرا این قسمت از بدن باید با جاذبه زمین مقابل کند 
تا خون مسیر طولانی به سمت قلب را بتواند بالا بیاید. ازاین رو اگر گردش 
خونتان ضعیف باشد، خون در پاها جمع می شود، یعنی در کف پا و قوزک 

پا.
علت احساس سنگینی در پاهایم چیست؟

از  ناشی  می دهند  رخ  پاها  در  که  خون  گردش  به  مربوط  مشکلات 
نارسایی وریدی اند. رگ ها آسیب دیده یا پاره می شوند و نمی توانند خون 
را آن طور که باید به قلب بفرستند و ازاین رو باعث احساس سنگینی در 

پاها می شوند.
احساس سنگینی در پاها می تواند ناشی از خون اضافی در پاهایتان 
باشد که نمی تواند به درستی گردش کند. همچنین ممکن است به دلیل 

تورم ناشی از تجمع خون در پاها احساس سنگینی کنید.
نارسایی وریدی در صورت درمان نشدن می تواند موجب واریس و دیگر 
بیماری های بالقوه وریدی شود. فاکتورهایی وجود دارند که می توانند شما 

را در معرض نارسایی وریدی، واریس و دیگر مشکلات وریدی قرار دهند.
شایع ترین عواملی که می توانند موجب مشکلات وریدی شوند شامل 

موارد زیر می شوند:

 سبک زندگی بی تحرک
. هورمون ها

. سن
. چاقی

. ژنتیک
. ورزش نکردن

حتماً به طور مرتب ورزش کنید، در طول روز تحرک بدنی داشته باشید 
و وزنتان را کنترل کنید تا ریسک فاکتورهای ابتلا به مشکلات وریدی را 

حذف کنید.
اما اگر برای پیشگیری دیر شده است و هم اکنون دچار مشکلات وریدی 
هستید، نگران نباشید؛ برای درمان واریس راه های درمانی متعددی وجود 

دارد.
مدیریت درد برای پاهای سنگین و خسته

واریس چیزی نیست که خودبه خود از بین برود؛ اما می توانید با تغییراتی 
در سبک زندگی، علائم دردناک و ناراحت کنندهٔ خود را تسکین دهید تا به 

پزشک مراجعه کنید. این تغییرات شامل موارد زیر هستند:
. مدت طولانی یک جا ننشینید یا نایستید تا گردش خون خوبی داشته 
باشید. لازم است وضعیت بدنی تان را مکرراً تغییر دهید و طی روز تحرک 
داشته باشید. . سیگار را کنار بگذارید. افراد سیگاری نسبت به آنهایی که 
سیگار نمی  کشند رگ های ضعیف تری دارند که سبب کاهش جریان خون 
می شود. . مرتباً ورزش کنید. ورزش روزانه به بدن اجازه می دهد پمپاژ 

خون با موفقیت انجام شود.

با احساس سنگینی و خستگی پاها بعد از یک روز کاری چه 
کنیم؟

بعد از ساعت ها یک جا نشستن در محل کار یا ایستادن با کفش ها پاشنه 
بلند احتمالًا احساس می کنید پاهایتان خسته و سنگین شده اند. این 
احساس ناخوشایند در پاها می تواند بی قرارتان کند اما راهکارهایی برای 

تسکین آن وجود دارد.
دور پاهایتان برگ کلم بپیچید!

کلم برگ علاوه بر بهبود گوارش و حفظ سلامت قلب، می تواند احساس 
تورم در پاها را تسکین دهد. چند برگ از کلم برگ را در فریزر بگذارید و 
آن ها را دور پاهایتان بپیچید و این کار را ادامه دهید تا احساس بهتری پیدا 

کنید. کلم برگ، مایعات اضافی را می کِشد و تورم را کاهش می دهد.
لباس های آزاد بپوشید

هرچند جین تنگ و چسبان، ظاهری جذاب تر به شما می دهد اما اگر 
در پاهایتان احساس سنگینی می کنید، پوشیدن لباس تنگ انتخاب 
را  را فشرده کرده و جریان خون  لباس چسبان، رگ ها  خوبی نیست. 

محدود می کند و اجازه نمی دهد خون به خوبی به سمت قلب برگردد.
پاهایتان را بالا بگذارید

تمام روز روی صندلی و مقابل میز نشستن باعث کمردرد و جمع شدن 
مایعات در پاها می شود. برای تسکین این احساس آزاردهنده، به محض 
اینکه به خانه برگشتید پاها را روی دیوار بگذارید. این کار باعث می شود 

گردش خون در رگ ها خیلی بهتر شده و خستگی پاهایتان دربرود.
به استخر بروید و شنا کنید

شنا راهی بسیار خوب برای حفظ تناسب اندام و کاهش استرس بعد از 
یک روز سخت کاری است و اگر از تورم و سنگینی پاهایتان رنج می برید، 
شنا در استخر بهترین راه برای مقابله با این وضعیت است. شناکردن 

احساس سبُکی دلچسبی به شما می دهد.
جوراب واریس بپوشید

هرچند لباس تنگ می تواند تورم را بدتر کند؛ اما پوشیدن جوراب واریس 
می تواند تورم را کاهش داده و جلوی جمع شدن خون در پاها را بگیرد. 
جوراب واریس، پاها را به آرامی می فشارد و به جریان خون و کاهش تورم 

کمک می کند.
غذاهای پُرنمک نخورید

غذاها و خوراکی های شور هرچند لذت بخش اند؛ اما اگر اغلب غذاهای 
پُرنمکی  غذای  وقتی  شد.  خواهند  متورم  پاهایتان  بخورید  پُرنمک 
می خورید کلیه ها مجبور می شوند به سختی کار کنند تا آب بدن را حفظ 

کنند که می تواند سبب پف کردن دست ها و پاها بشود.
به پهلوی چپتان بخوابید

اگر عادت دارید روی شکم بخوابید باید وضعیت خوابتان را تغییر دهید. 
به پهلوی چپ خوابیدن به دلیل اینکه فشار را از روی شریان بزرگی که 
مسئول برگرداندن خون از پایین تنه به قلب است برمی دارد می تواند 
سنگینی و تورم پاها را کاهش دهد. استفاده از بالش برای بالا گذاشتن 

پاها هنگام خواب شب نیز می تواند به پیشگیری از تورم پاها کمک کند.

چرا احساس می کنم پاهایم سنگین شده اند؟

 این ۶ محصول عسل را در سبد غذایی تان علت احساس سنگینی پاها + راهکارهای پیشنهادی
قرار دهید

عسل طبیعی از آن دسته خوراکی هایی است که فواید آن دیگر نیازی به 
اثبات ندارد. از آنجایی که در ترکیبات این ماده غذایی مقادیر زیادی آنتی 
اکسیدان و ویتامین های مختلف وجود دارد که می تواند تقویت کننده سیستم 
ایمنی بدن در مقابل عفونت ها و بیماری ها باشد. امروزه از عسل حتی در 
داروهای ناباروری نیز استفاده می شود. با این حال چالش اصلی در تهیه 

عسل همچنان طبیعی و اصل بودن ترکیبات آن است.
هرچند مصرف عسل های طبیعی می تواند فواید بسیاری داشته باشد اما 
امروزه شاهد فروش عسلهای تقلبی در بازار هستیم، عسلهایی که نه تنها 
سودی برایمان ندارد بلکه مصرف دراز مدت آن می تواند منجر به بروز بیماری 
و عوارض جسمی شود. در همین راستا و برای بررسی اجمالی خواص این 
ماده غذایی و تشخیص عسل های طبیعی و تقلبی با »دکتر علیرضا یارقلی« 

متخصص طب ایرانی گفت وگو کردیم.
* عسل، ضمادی برای ترمیم زخم ها

ابتدا بهتر است بدانیم عسل درمانی دو حوزه مجزا دارد، حوزه خوراکی عسل 
و دوم حوزه موضعی عسل. در زمینه استفاده از عسل برای مصارف موضعی 
می توان از عسل و موم عسل برای ترمیم زخم ها استفاده کرد همچنین از این 

ماده مفید می توان به عنوان لایه بردار پوست بهره برد.
در اصطلاح طب ایرانی عسل ماده ای جالی است و در برخی مواقع برای 
درمان افرادی که صورتشان جوش زده است توصیه و استفاده می شود. در 
عین حال عسل نقش یک عایق بسیار خوب را دارا است و در مواقعی که 
نگران باشیم زخم ها دچار عفونت می شوند محل را با عسل پانسمان می کنیم. 
استفاده از این ماده مفید دارویی صرفا به کشور ما ختم نمی شود بلکه بسیاری 
از کشورهای پیشرفته دنیا هم برای درمان برخی بیماری ها از این دارو استفاده 
می کنند به طوری که امروز از عسل در تولید داروها هم استفاده می شود. برای 
درمان و جلوگیری از عفونت زخم های باز و عفونی استفاده از عسل جایگاه 
ویژه ای دارد، به طور مثال می توان برای درمان زخم های عمیق و حتی زخم 

بستر که درمان آن به تعویق افتاده است از عسل استفاده کرد.
*از مصرف این ۶ محصول غافل نشوید

در حوزه درمان خوراکی عسل باید دانست که عسل ماده غذایی عمومی و 
مقوی برای بدن است. هر زمان که احساس ضعف کردید از عسل استفاده 
کنید. بهترین خوراکی برای جلوگیری از ضعف بدنی یا تقویت بدن عسل 
است. ترکیب گیاهی گیاهان عسل نیز مهم است. یعنی اینکه زنبور از چه 
گیاهی برای تولید عسل تغذیه کرده باشد نقش تعیین کننده ای در خواص 
آنها  تای  شش  هر  که  دارد  محصول  شش  عسل  زنبور  اصولا  دارد.  عسل 
دومین محصول  است.  زنبور عسل  نیش  اولین محصول  است.  معجزه آسا 
خود عسل، سومین محصول موم عسل، برموم عسل و گرده گل عسل دیگر 
محصولات مهم درمانی و تقویتی تولید شده از زنبور هستند. هر کدام از این 

محصولات خاصیت خاصی دارند.
* عسل درمانی برای درمان ناباروری

 موم عسل یکی از بهترین داروهای تقویت کننده سیستم ایمنی به حساب 
می آید، برای درمان عفونتها و درمان بسیاری از بیماری های ویروسی موثر 
است، این محصول برای درمان زگیل و درمان برخی سرطان ها اثر مثبت دارد 
که این موارد در علم روز به اثبات رسیده است. گرده گل عسل یکی از مقوی 
باروری بسیار موثر است.  و  بارداری  برای قوای جنسی،  ترین مواد غذایی 
غذای بسیار کامل و خوبی است و جزو غذاها به شمار می رود. همچنین موم 
عسل اثرات خوبی در حوزه خوراکی و موضعی دارد و برخی داروهای موضعی 
از  بسیاری  درمان  برای  نیز  عسل  زنبور  زهر  شده اند.  درست  عسل  موم  از 
بیماری های سیستم ایمنی موثر است، و فواید عسل نیز برای عموم مردم 

شناخته شده است.
* تقویت ریه با عسل

 تهیه یک ماده ترکیبی از عسل که می تواند نقش بسزایی در پیگشیری و 
الریه، ذات الجنب، سرفه، خرخر، تنگی  درمان بیماری های ریه و در ذات 
عنوان  به  عسل  بدانید.  را  دارد  صداداشته  گرفتگی  و  ریه  خشونت  نفس، 
مکمل در کنار داروها می تواند به درمان بیماری کمک کند، ماءالعسل یکی از 
ترکیبات مفید عسل است. برای طرز تهیه ماءالعسل ساده روش های متفاوتی 
در کتاب های مختلف توصیه شده است، ماده مشترک در تمام آنها آب و عسل 

است، اما میزان ترکیب آب با عسل و مدت زمان جوشاندن آن متفاوت است.
عمومی ترین روش تهیه ماءالعسل به این صورت است یک واحد عسل را به 
همراه ده واحد آب حرارت دهیم تا اندازه محصول به هفت واحد برسد سپس 
می توان آن را استفاده کرد. یکی از بهترین مسلهات برای سردی جات است و 
اثرات بسیار خوب و قوی برای تقویت ریه دارد. از هر طرف به عسل نگاه کنیم 
می بینیم که خواص درمانی دارد. اما لزوما مصرف بی رویه عسل هم مضرات 

خود را دارد.
*در مصرف عسل زیاده روی نکنید

زیاده روی در مصرف عسل عارضه دارد، عسل گرم است و مصرف آن برای 
افراد گرم مزاج باید با احتیاط همراه باشد. مصرف بیش از حد هر ماده غذایی 
قطعا عارضه دارد و مضر است. فردی که مداوم پوستش جوش یا کهیر می زند 
به هیچ وجه نباید عسل مصرف کند یا با دستور پزشک اقدام به مصرف آن کند 
به دلیل اینکه ممکن است بیماری شدیدتر شود. افراد دیابتیک هم نباید عسل 
زیاد کنند، این افراد نباید بیشتر از یک قاشق غذاخوری در روز عسل مصرف 
کنند و این باور که عسل برای بیماران دیابتی مضر نیست باوری اشتباه است.

* تغذیه زنبورها با آنتی بیوتیک برای تولید محصول بیشتر!
متاسفانه شاهد این هستیم  که زنبورها برای تولید عسل بیشتر با آنتی 
بیوتیک تغذیه می شوند. استفاده از این آنتی بیوتیک نه تنها برای زنبور 
مشکل ایجاد می کند بلکه می تواند برای انسان هم دارای عوارض باشد. 
رواج  ها  بوتیک  آنتی  با   عسل  زنبور  تغذیه  که  بینیم  می  امروز  متاسفانه 
بیشتری نسبت به گذشته یافته است. تغذیه بی مهابای زنبور با آنتی بیوتیک 
مضر است و برخی کندوداران بدون توجه به عوارض آن برای سلامت زنبور 
و انسان اقدام به این کار می کنند، این ماده روی بافت عسل اثرمیگذارد و 
مصرف آن توسط انسان باعث می شود این دارو وارد بدن ما شود. زنبورها 
و  می میرند  کنند  عسل ریزی  که  یکبار  وقتی  بیوتیک  آنتی  مصرف  با  نیز 

عمرشان کوتاه می شود.
* چگونه عسل طبیعی تهیه کنیم؟

بسیاری از محصولاتی که با نام عسل به دست ما می رسید عسل نیست و 
از زنبور ترشح نشده است، این محصولات شیره ذرت یا شیره سیب زمینی 
هستند و به آنها اسانس عسل می زنند. برای خرید عسل تنها باید به فروشنده 
در  حتی  عسلها  از  بسیاری  کرد،  اطمینان  است  نیز  کننده  تولید  که  ای 
آزمایشگاه ها هم  مراحل گرفتن استاندارد را می گذارنند اما عسل نیستند. 
هرچه عسل ناخالصی کمتر داشته باشد استاندارد بهتری دارد و به طبیعت 

معجزه گرش نزدیک تر است.

سلامت
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مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم خبرداد:
تخصیص ۷۰ میلیارد ریال در سفر هیات دولت 

برای ساماندهی گلزارهای شهدای قم 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: در سفر اخیر هیات دولت 
به استان قم ۷۰ میلیارد ریال برای ساماندهی گلزارهای شهدای این استان 

مصوب شد و تاکنون ۴۰ میلیارد ریال تخصیص یافته است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن هنرمند روز یکشنبه در جمع خبرنگاران با 
بیان این که در استان قم ۹۲ گلزار شهدا وجود دارد، افزود: ساماندهی ۶۹ گلزار 
شهدا در استان انجام شده و ساماندهی ۲۳ گلزار شهدا نیز در دستور کار است 

که با اعتبارات تخصیص یافته در سال آینده انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: برای ساماندهی گلزار شهدای شیخان مذاکرات جدی انجام 
شده و در صورت رفع محدودیت ها، اقدامات بهتر و بیشتری برای رفع نواقص 

انجام خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: در سفر هیات دولت ۲۵۰ میلیارد ریال نیز برای راه اندازی 
مرکز نگهداری و توان بخشی جامعه ایثارگری که اکنون ۹۲ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد، مصوب شد و تاکنون ۱۰۰ میلیارد ریال برای این امر تخصیص 

یافته است.
هنرمند به برنامه های بنیاد شهید و امور ایثارگران قم به مناسبت روز شهید و 
جانباز اشاره و بیان کرد: کاشت بیش از ۶ هزار نهال در بوستان های استان به نام 
۶ هزار شهید استان قم، فراخوان اهدای خون)هر نفر به نام و یاد یک شهید(، 
دیدار از خانواده جانبازان ۷۰ درصد که امسال به فیض شهادت نائل آمدند، 
دیدار از جانبازان نخبه)اساتید حوزه و دانشگاه( در روز جانباز، دیدار از جانبازان 
با حضور مسوولان استان با عنوان علمداران حماسه و دیدار با خانواده شهدا از 
سوی دستگاه های اجرایی و مدیران استان از جمله برنامه های بنیاد شهید برای 

روز بزرگداشت شهید و جانباز است.
وی افزود: دیدار با مراجع و علما و مسوولان برای ارائه عملکرد یک ساله در 
سالروز تاسیس بنیاد شهید، رونمایی از ۱۰ سردیس شهید با مشارکت شهرداری 
و نام گذاری کوچه هایی که تاکنون به نام شهدا نام گذاری نشده، برگزاری مراسم 
تجلیل و تشویق از مدال آوران ورزشی ملی و بین المللی از بین جامعه ایثارگری، 
ایثارگران، همایش  با حضور  برگزاری مسابقه ورزشی در رشته های مختلف 
از  یکی  با موضوع شهدا در  تئاتر خیابانی  اجرای  دشت پیمایی خانوادگی، 
گلزارها، مسابقه کتاب خوانی کتاب چلچراغ نماز و خانواده ویژه کارکنان، تماس 
با خانواده ها و تفقد از آن ها توسط خادمان شهدا در بنیاد، ایجاد فضای یادمان 
در ورودی گلزار شهدا، نورافشانی در شب ۲۲ اسفند در گلزار شهدا و تکریم 
خادمان شهدا در بنیاد شهید و امور ایثارگران از دیگر برنامه های روز بزرگداشت 

شهدا و جانبازان می باشد.
مدیرکل بنیاد شهید قم با تاکید بر رسیدگی به خانواده شهدای مدافع حرم 
غیرایرانی، گفت: یگان مربوطه که اقدام به اعزام شهدا به جبهه کرده باید رویداد 
شهادت را تایید کند؛ در زمینه شهدای مدافع حرم غیرایرانی نیز فرآیند به همین 
صورت است و بنیاد شهید تسهیلات لازم را در اختیار خانواده این شهیدان قرار 

می دهد.
به گفته وی، ۴۵۰ شهید مدافع حرم از استان قم بودند و در حال حاضر نیز 

تحت پوشش بنیاد شهید هستند.
وی با بیان این که هیچ تقاضایی برای تحت پوشش قرار گرفتن از سوی جامعه 
ایثارگری در انتظار رسیدگی نیست، اضافه کرد: هیچ تفاوتی بین ایثارگران از 
جمله خانواده شهدا، جانبازان و آزادگان قائل نیستیم و موظفیم در چارچوب 

وظایف رسیدگی نماییم.
هنرمند بیان کرد: با توجه به این که سن جامعه ایثارگری بالای ۵۰ و نیاز این 
قشر به دارو و درمان افزایش یافته است؛ بنیاد شهید جامعه ایثارگری را تحت 

پوشش بیمه تکمیلی قرار داده است تا بخشی از این هزینه ها کاهش یابد.
وی با بیان این که در سال جاری حدود ۱۲ هزار دیدار با جامعه ایثارگری قم 

انجام شده است، بیان کرد: استان قم دارای ۱۲ هزار جانباز است.
امور  و  بنیاد شهید  تاسیس  و سالروز  بزرگداشت شهید  روز  اسفندماه   ۲۲

ایثارگران نام گذاری شده است.

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم:

۱۰ کمیته خدمات  سفر برای ایام نوروز
 در قم تشکیل شد

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از تشکیل ۱۰ کمیته 
برای خدمت رسانی بهتر به زائران نیمه شعبان و مسافران نوروز ۱۴۰۱ در این 

استان خبر داد. 
شامل  کمیته ها  این  کرد:  بیان  گویی  و  گفت  در  ارجمندی  علیرضا 
اطلاع رسانی، آمار، نظارت، موزه ها، اسکان، پشتیبانی و تدارکات، فرهنگی، 

یگان حفاظت، ارزیابی و حراست است.
وی ادامه داد: پس از دو سال از شیوع ویروس کرونا با رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی، نمایشگاه  نوروزی صنایع دستی و جشن نوروزگاه  در این استان برگزار 
می شود. وی افزود: ستاد اجرایی خدمات سفر این اداره کل در یک ماه گذشته  
جلسات مختلفی تشکیل داده است و فعالیت کمیته ها از ۲۵ اسفند ۱۴۰۰ قبل 

از جشن نیمه شعبان آغاز می شود و تا ۱۵ فروردین ماه سال ۱۴۰۱ ادامه دارد.
مرمت کاشی های تاریخی مدرسه  فیضیه قم

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم همچنین از مرمت 
کاشی کاری های تاریخی مدرسه فیضیه از محل اعتبارات استانی خبر داد.

ارجمندی اظهار کرد: مرمت کاشی کاری های ایوان شرقی مدرسه تاریخی 
فیضیه با هزینه حدود ۲۸۰ میلیون ریال از محل اعتبارات استانی انجام شد.

وی افزود: عملیات مرمت این بنای تاریخی شامل برچیدن کاشی های هفت 
رنگ آسیب دیده  و نصب مجدد آنها بوده است.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: مدرسه فیضیه 
یکی از مدارس مشهور جهان اسلام است که در کنار حرم حضرت معصومه 
)س( قرار گرفته و مفتخر به حضور عالمانی چون شیخ عبدالکریم حائری 

مؤسس حوزه علمیه قم و امام خمینی)ره( بوده است.
ارجمندی بیان کرد: بنای مدرسه فیضیه چهار ایوانی است و دو طبقه با 
۴۰ حجره تحتانی متعلق به دوره قاجار و ۴۰ حجره فوقانی متعلق به قرن ۱۴ 
هجری قمری است که به اهتمام آیت الله حائری یزدی در بالای حجره های 

پیشین در گرداگرد حیاط مرکزی بنا شده است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: قدیمی ترین 
بخش مدرسه، ایوان جنوبی آن است که مزین به کاشی کاری های زیبا متعلق 

به دوره صفوی است.
 

دبیر ستاد هماهنگی فعالیت های دهه مهدویت:

۱۰۰ مدخل راجع به مهدویت
 در فضای مجازی بارگذاری شد

دبیر ستاد هماهنگی فعالیت های دهه مهدویت گفت: تاکنون حدود ۱۰۰ 
یا دانش نامه در فضای  به صورت ویکی  از اطلاعات حوزه مهدویت  مدخل 

مجازی بارگذاری شده است. 
حجت الاسلام مجتبی کلباسی در گفت وگویی اظهار داشت: موضوع نیمه 
شعبان از دیرباز در بین مردمان علاقه مند به امام زمان )عج( مطرح بوده و 

برنامه هایی برای این روز مبارک داشته اند.
وی افزود: نقیصه ای که در کارهای تبلیغی ما وجود دارد، این است که آمادگی 
ما برای آیین های سوگواری بیشتر از اعیاد و ایام شادی می باشد، این در حالی 

است که همه این مناسب ها به جهت حفظ و اشاعه فرهنگ اسلامی هستند.
دبیر ستاد دهه مهدویت خاطرنشان کرد: دهه مهدویت از پنجم شعبان تا نیمه 
این ماه مبارک است، در طول این دهه و در همه روزها و شب های آن باید آیین ها 

و جشن ها به شکل مناسبی برگزار شوند.

بمناسبت سالروز ولادت حضرت ابوالفضل)ع( و »روز جانباز«؛

جانبازان همچنان مرد میدان 
مقاومت و ایستادگی

رضا رضایی مجد

جانبازان تا مرز شهادت پیش رفتند اما رسیدن به لقاالله نصیب آنها نشد، حال 
با نقص جسمانی، احساس سربلندی می کنند و مفتخر به آنند که دین خود را به 

انقلاب و کشور ادا کرده اند. 
 به منظور گرامیداشت خاطره ایثارگری های جانبازان عزیز، چهارم شعبان سالروز 
ولادت با سعادت بزرگ جانباز کربلا، حضرت عباس)ع(  به عنوان روز جانباز نامیده 
شده است. جانبازان با الهام از کردار و منش آن بزرگوار، درس فداکاری و شجاعت و 
وفا آموختند و در عمل نیز آن را به اثبات رساندند. این عزیزان در راه دفاع از اهداف 
مقدس اسلام، تا پای جان ایستادند و با اهدای بخشی از وجود خود، از حریم 

اسلام محافظت کرده و حماسه ای جاوید آفریدند.
و  با حضور در صحنه های مختلف سیاسی، فرهنگی، علمی  نیز  امروز  آنها 
ورزشی، از ارزش ها و اهداف انقلاب اسلامی دفاع کرده و با عمل به دستورات و 
احکام الهی، الگوی شایسته ای برای جوانان و همه مردم انقلابی به شمار می آیند.

جانبازان، انسان های برگزیده ای هستند که بسیاری از نعمت های مادی خود 
را به پیشگاه دوست تقدیم کرده اند. آنان به دلیل از خودگذشتگی ها و ایثارگری 
هایشان، موانع و حجاب ها را که در اثر تعلّقات و وابستگی های دنیوی ایجاد می 
شود، کنار زده و راحت تر با خداوند به مناجات می پردازند. قلب شکسته آنان، 

بزرگ ترین سرمایه جانبازی شان به شمار می آید.
با این سرمایه عظیم معنوی، زمینه استجابت دعا و نزول امدادهای  جانباز 
غیبی را برای خود و ملت ایران فراهم می آورد. او با سخنان برخاسته از اعتقاد 
و معنویت خویش، موجب هدایت و ارشاد افراد جامعه شده، از انحرافات و فساد 
آن ها جلوگیری می کند و مانع بزرگی برای هجوم بیگانگان به سرزمین اسلامی 
محسوب می شود. مجروحیت اعصاب و روان سخت ترین مجروحیت در جنگ 
تحمیلی است. مشکلی که نه خودی ها آن را درک می کردند و نه غریبه ها شناختی 
از آن داشتند. حتی پزشکان هم تشخیص مناسبی از آن نداشتند و سال ها طول 

کشید تا یک جانباز اعصاب و روان در میان مردم تعریف پیدا کرد.
طبق آمار بنیاد شهید و امور ایثارگران در کل کشور حدود ۴۰ هزار جانباز اعصاب 

و روان داریم که هفت هزار نفر از آنان بیمار شدید روان پزشکی هستند.
جانبازان اعصاب و روان شاید از نظر ظاهری مشکلی نداشته باشند اما وقتی 

وارد زندگی آنها می شوی، می بینی که مشکلات بسیاری احاطه شان کرده است.
روان دچار اختلال خواب، سرگیجه، سردرد،  و  اعصاب  همه آسیب دیدگان 
احساس از دست رفتن انرژی، خستگی، دردهای عضلانی مفصلی، عدم تمرکز 

حواس، یاس و ناامیدی، عدم احساس لذت از زندگی و افکار منفی دارند.
دکتر امیر شعبانی درباره این نوع از جانبازان و مجروحیت های اعصاب و روان 
 )PTSD( گفت:  در متن  های علمی به این بیماری اختلال استرس پس از سانحه
گفته می شود. این اختلال پس از یک سانحه ناگوار که تهدیدکننده حیات است به 
وجود می  آید؛ مثل سیل، زلزله، تجاوز و جنگ. یعنی پس از آن که که فرد احساس 
کند بزودی ممکن است فاجعه  ای برایش اتفاق بیفتد یا شاهد فاجعه  ای برای 
فرد دیگری باشد بیماری شروع می  شود. اما چون بحث ما درمورد جنگ است، 

می توانیم نام بیماری را »اختلال استرس پس از جنگ« بگذاریم.
این پزشک متخصص بیماریهای اعصاب و روان افزود:  در گذشته به آن »شِل 
شاک« )shell shock( می گفتند؛ به معنای شوک ناشی از انفجار. از روی همین 
عبارت، واژه موجی و انگ هایی مانند آن رواج پیدا کرده و بر بیماران نام گذاری شده 
است. به این معنا که انفجاری رخ داده و موج آن فرد را پَرت کرده و پس از آن فرد 

ضربه دیده و به خاطر انفجار دچار بیماری روانی شده است.
دکتر شعبانی با بیان اینکه اعتقادی به کلمه »موجی« ندارم، خاطر نشان کرد:  
این کلمه توسط عموم افراد به نادرستی استفاده می  شود. بسیاری از خود بیماران 
هم فکر می کنند به دلیل آن  که روزی بر اثر موج انفجار پَرت شده اند این بیماری 
برایشان به وجود آمده؛ درصورتی که خود آن موج انفجار و پَرت شدن ربطی به 
این موضوع ندارد. البته پَرت شدن ممکن است باعث ایجاد ضربه مغزی شود، 
یا تکان مغزی شدیدی به وجود آورد که علایم خاصی را به دنبال داشته باشد؛ 
مانند اختلال تمرکز، اختلال حافظه، اختلال یادگیری و حتی اختلال رفتاری؛ 
اما اختلال استرس پس از جنگ برخلاف تصور عامه هیچ ربطی به موج و پَرت 

شدن ندارد.
این پزشک متخصص اعصاب و روان درباره اینکه اضطراب یادشده در جانبازان 
چگونه شکل می  گیرد، گفت: این اضطراب در زمینه سه دسته از علایمی رخ 
می  دهد که ارزش تشخیصی دارد؛ یعنی وقتی این علایم به مدت بیش از یک ماه 
در فردی بروز کرده که در معرض سانحه قرار گرفته تشخیص، »اختلال استرس 

پس از سانحه« یا PTSD است.
وی افزود:  یک دسته از علایم، تکرار مکرر خاطرات آن اتفاق است که به آن 
خاطرات تروماتیک گفته می  شود؛ مثلًا کسی که از نزدیک شاهد شهادت دوست 
خود بوده یا در آخرین لحظات او را در آغوش  خود داشته، ممکن است تصویر این 
لحظات یا صحنه  ای که آخرین ترکش به بدن او برخورد کرده مدام در ذهنش تکرار 
شود. فردی تعریف می  کرد که اسیر و شکنجه شده؛ او با جزییات همه صحنه  ها 
را در ذهن خود داشت، حتی صداهایی که به گوشش می  رسیده یا بوی فردی 
که او را شکنجه می  کرده. اکنون هر بویی که او را یاد فرد شکنجه  گر می  اندازد 
باعث می  شود که بسیار برانگیخته شود و در شرایطی گاه خودزنی یا حتی اقدام 
به خودکشی کند. او در اغلب روزها و ساعت  ها در حال تداعی ناخواسته خاطرات 

فاجعه  بار خود است.
دکتر شعبانی ادامه داد:  دسته دوم علایم، علایم اجتنابی نام دارد؛ یعنی فرد 
از چیزهایی که یادآور خاطرات عذاب  آور اوست دوری می- کند. دوری از یک 
بوی خاص هم می  تواند مصداق همین اجتناب باشد. وقتی که فرد شاهد یک 
صحنه فجیع بوده و حالا با فردی رو به رو می  شود که چهره او شبیه به یکی از 
افراد حاضر در آن صحنه است و یا نوحه  ای می  شنود که در زمان حادثه می  شنیده 
است؛ هر یک از این یادآورها برای دگرگونی او کافی است و بنابراین از مواجهه 
با چنین یادآورهایی دوری می  کند. در واقع هنگامی که از این یادآورها اجتناب 
نکند، ممکن است دوباره صدای خمپاره  ها را بشنود یا تصویر تانک، شکنجه  گرها 

یا کسانی که دارند به او حمله می  کنند جلوی چشمانش بیاید.
وی تصریح کرد:  دسته سوم علایم، علایم بیش  برانگیختگی است که عمدتاً 
علایم بیش  فعالی سیستم سمپاتیک است؛ در این مورد وقتی که فرد یاد خاطرات 
می  افتد و اجتناب برای او ناممکن می  شود تپش قلب، لرزش، بی  قراری، تعریق 
و پرخاشگری شدید اتفاق می  افتد. در بسیاری از موارد، فرد خاطرات فاجعه  آمیز 
خود را در خواب به شکل کابوس می  بیند. بنابراین خواب این افراد کیفیت بدی 
دارد؛ در خواب عرق می  کنند و قلبشان تند می  زند و به کرات از خواب می پَرند. 
می  کرد  فکر  و  می  شد  بلند  خواب  از  نیمه شب  گاهی  که  دارم  یاد  به  را  فردی 
همسرش که در کنارش خوابیده سرباز عراقی است و گاهی در این حال به او 
حمله  ور می  شد. جانبازان اعصاب و روان چون نمی توانند از خود دفاع کنند، یا 
ادامه تحصیل بدهند یا در کار پیشرفت کنند، اکثرا در موقعیت اجتماعی از 
جایگاه های پایینی برخوردارند. چون نمی توانند به اعصاب خود مسلط باشند، 
نمی توانند راحت از حقوق خود دفاع کنند و تشنج هایی که ایجاد می کنند به 
موقعیت های اجتماعی شان صدمه زیادی وارد می کند. به خاطر عدم ارتباط 

صحیح با جامعه به یک انسان سرخورده تبدیل می شوند.
اکثر جانبازان اعصاب و روان یا نتوانسته اند ازدواج کنند یا اگر هم ازدواج کرده اند، 
نمی توانند با اعضای خانواده سازگاری داشته باشند، گاهی با همسر خود و گاهی 
با فرزندان خود درگیر شده و این بدرفتاری ها باعث می شود خانواده ها جانبازان را 
ترک کنند. مقصر هم نیستند. گاهی رفتار برخی جانبازان در هنگام حمله های 
عصبی غیرقابل تحمل می شود. هرچند که بعد از آن رفتار خود جانبازان می گویند 
گه هیچ چیزی یادشان نمی ماند و اصلا متوجه رفتارشان نبوده اند. اکثر آن ها 
زود  روان، خیلی  و  از داروهای قوی اعصاب  بلندمدت  و  زیاد  به خاطر مصرف 
برایشان دوچندان  این مجروحیت  و  به سراغشان می آید  عوارض مختلف دارو 
می شود. هنوز در میدان مقاومت و ایستادگی هستند، گاهی در جامعه مورد بی 
مهری قرار می گیرند، تا جایی که ترجیح می دهند به دلیل پرهیز از تشنج و اثرات 

ناشی از آن از خیر پیگیری مطالبات خود بگذرند.

چهارم شعبان سالروز ولادت پرچمدار بزرگ کربلا حضرت ابوالفضل)ع( 
است؛ بزرگمردی که صحنه کربلا را تجلیگاه ایثار و جانبازی کرد. قمر بنی 
هاشم آموزگار شجاعت، رشادت، ایثار و دلاوری شد و نشان داد که برای 
جهاد در راه حق باید تا آخرین نفس ایستادگی کرد و هرگز از پای ننشست. 
فرزندان  و  معصوم)ع(  پیشوایان  آفرین  غرور  و  آمیز  حکمت  زندگانی 
از  الگوگیری  راستای  در  آموزنده  و  عالی  نکات  از  سرشار  برومندشان 
شخصیت کامل و بارز آنان بوده و نیز درس های تربیتی آنها نسبت به 
فرزندان خویش، در تمامی زمینه های اخلاقی و رفتاری سرمشق کاملی 
برای تشنگان زلال معرفت و پناهگاه استواری برای دوستداران فرهنگ 
متعالی اهل بیت عصمت)ع( و به ویژه برای نسل جوان خواهد بود. آموزه 
های عملی در زندگی اهل بیت)ع( در بردارنده دو اصل استوار حماسی 
و عرفانی زندگانی آنان است که در معرض پرورش و تربیت ناب اسلامی 
تبلیغ  عرصه  در  موثری  گام  و  جذاب  مردم  عامه  برای  اند،  داشته  قرار 
دینی خواهد بود. در میان یاران و پیروان مکتب ولایت و امامت، حضرت 
عباس)ع( فرزند امام علی)ع( نقشی ممتاز و تاثیرگذری داشت. وی زندگی 
سه امام معصوم)ع( را درک کرد و در عاشورای سال ۶۱ قمری در راه دفاع از 

مکتب امامت و حقیقت اسلام به شهادت رسید.
چهارم شعبان ۲۶ هجری، روز ولادت با سعادت حضرت ابوالفضل)ع( 
در مدینه است؛ ایشان در گستره ای چشم به جهان گشود که رایحه دل 
انگیز وحی، فضای آن را آکنده بود و در دامان مردی سترگ پرورش یافت 
که بر کرانه های تاریخ ایستاده بود. او نه به عنوان فرزند امام بلکه به عنوان 
یک پیرو کامل از نوجوانی همراه پدر و براداران به تکلیف الهی خویش 
عمل کرد و به عینه صحنه تقابل اسلام انحرافی اموی را با حقیقت اسلام 
شاهد بود و رشادت ایشان در صحنه کربلا ریشه در تربیت علوی او دارد و 
اگر در روایت ائمه هدی پس از واقعه کربلا از مقام و منزلت عباس بن ابی 
طالب سخن گفته می شود، ناشی از صلابت ایمان و عمق باورهای او در 
گذشته بوده است و همین طور نقش بی بدیل وی در جهاد با ستمگران 
و منحرفان از اسلام راستین است. پیامبر)ص( درباره حضرت عباس می 
فرمایند: »خداوند چشمت را روشن گرداند، تو باب الحوائج هستی، از 
هر که خواستی شفاعت کن.« روز ولادت حضرت ابوالفضل عباس)ع(، 
فرصت گرامیداشت همه والامقامانی است که با دلیری و رشادت، ایثار را 
سرلوحه زندگی خود قرار دادند و با عبور از لذت های دنیوی، سعادت و 
جاودانگی اخروی و رضایت پروردگار را برگزیدند. نسل امروزی با الگو قرار 
دادن این دلاوری ها می تواند راه را از بیراهه تشخیص دهد و به کمال 
یابد. همانگونه که در هشت سال دفاع  الهی دست  و رضایت  مطلوب 
مقدس، رزمندگان غیور در برابر تجاوز و زورگویی های رژیم بعث ایستادند و 
جانبازان سربلندی که با گذشتن از سلامت جسم و روح خود در راه دفاع از 
کشور و انقلاب اسلامی در برابر تهدیدهای دشمن، بزرگترین فداکاری ها 
را به منصه ظهور رساندند. از خودگذشتگی های سربازان ایران در جنگ 
تحمیلی سبب شد تا سالروز ولادت قمر بنی هاشم)ع( روز جانباز نامگذاری 

شود تا اینگونه اندکی از خودگذشتگی و ایثار آن بزرگواران را ارج نهیم.
به مناسبت سالروز میلاد حضرت ابوالفضل)ع( و روز جانباز به گفت وگو با 
»حجت الاسلام محمدرضا صانعی« استاد تاریخ اسلام و پژوهشگر دینی و 
همچنین »غلامرضا اسدی« جانباز هشت سال دفاع مقدس، پرداخته ایم.

درس آموزی حضرت عباس)ع( از مکتب علوی
حجت الاسلام محمدرضا صانعی با اشاره به این نکته که تکلیف حضرت 
عباس)ع( در دفاع از حریم امامت و خضوع در برابر ولایت منبعث از ایمان 
باطنی و بصریت دینی است، گفت: قوت ایمان و استواری در راه خدا یکی 
از بارزترین ویژگی های حضرت عباس)ع( است. ایشان در دامان ایمان 
و مرکز تقوا پرورش یافته بود و این موارد چنان با روح و روان و تمام وجود 
او عجین شده بود که وی را به یکی از بزرگان تقوا و توحید مبدل ساخت. 
مکتب علوی به او آموخته بود که تحت هر شرایط مطیع امام عصر خویش 
باشد و همانند یک پیرو تمام عیار در رکاب امام)ع( حرکت کند. او به عینه 
نظاره گر تحمیل صلح بر امام حسن)ع( بود و جامعه شناسی و مردم 
شناسی و شناخت عمیق او از تفکر قبیلگی و جاهلی امویان بیش از پیش 
فزونی یافت. او تربیت سیاسی و اجتماعی خود را در عرصه عمل آموخت. 
وفاداری حضرت عباس)ع( به تصمیم امام حسن)ع( همانند وفاداری او در 
قیام عاشورا نسبت به امام حسین)ع( است و راز این نوع وفاداری برگرفته از 

مکتب علوی و سیره نبوی است.
رفتار حضرت عباس)ع( در نهضت کربلا

این استاد دانشگاه با اشاره به رفتار حضرت عباس )ع( در نهضت کربلا 
بیان داشت: در جمع یاران امام حسین)ع(، قمر بنی هاشم نقش کم 
نظیر و به عبارت صحیح بی نظیری را ایفا کرد. او نه تنها ایمان و وفاداری 
خویش را در راه امام)ع( محکم کرد بلکه توانست ایمان و اراده برادرانش را 
در وفاداری به امام حسین)ع( استوار سازد و تا فرجام شهادت برای لحظه 
ای از این وفاداری عدول نکرد. قمر بنی هاشم)ع( با درک این معرفت دل در 
گرو پیشوای خود نهاد و اکنون چون خورشید تابان در آسمان زندگی برای 
رهایی انسان ها از ظلمات می تابد. اگر به ابعاد نهضت عاشورا توجه شود به 
وضوح مشاهده می شود که نقش و جایگاه ابوالفضل)ع( در این فضا بسیار 

اساسی و ماندگار است.
دیگر شباهت مهم علمدار کربلا به امام حسین)ع(، شباهت رفتاری 
است. حضرت عباس)ع( بایدها و نبایدهای زندگی را با امام زمانش تنظیم 
می کند که همان انجام واجبات و ترک محرمات است. ابوالفضل)ع( به 
همگان آموخت که رسیدن به مقام عصمت افسانه نیست. هر که بتواند در 
دیدگاه و احساس و رفتار خود را به امام زمانش نزدیک کند، مقام و منزلت 
او رشد یافته و می تواند به نزدیکی مقام عصمت برسد. ولایتمداری تجمیع 

شباهت های سه گانه دیدگاهی، احساسی و رفتاری به امام معصوم)ع( هر 
دوره و زمان است. هر قدر شباهتمان به امام)ع( بیشتر باشد، ولایت مداری 
و بصیرت نیز بیشتر خواهد بود. امام سجاد)ع( می فرمایند که: »خداوند 
رحمت کند عمویم عباس را، ایثار کرد و امتحان خوبی داد.« بصیرت 
حضرت ابوالفضل)ع( مانند امامش بود. عملش در پیروی از امام)ع( و 
استقامتش در کنار ایشان بود. مقام و منزلت علمدار دشت کربلا به حق، 

مقامی عالی و متعالی شده است.
بینش عمیق و ایمان راسخ، ویژگی حضرت عباس )ع(

این کارشناس دینی ادامه داد: امام صادق )ع( نیز روایتی در مورد حضرت 
عباس )ع( دارند که می فرمایند »عموی ما، عباس، دارای بینشی ژرف و 
ایمانی راسخ بود؛ همراه با امام حسین )ع( جهاد کرد و نیک آزمایش داد و 
به شهادت رسید.« از این رو قمر بنی هاشم بصیرتی نافذ و ایمانی مستحکم 
داشت. ما باید ایمان را دسته بندی کنیم. طبق تعبیر قرآن عده ای تنها 
مسلمان هستند، عده ای وارد حریم ایمان شده اند اما عده ای حقیقتاً 
مومن اند و ایمان آنها پایدار است. اتصال برخی به مقام شامخ امامت و 
ولایت به گونه ای است که طوفان های حوادث نمی تواند آنها را تکان دهد. 
امام صادق)ع( در خصوص ایمان حضرت عباس)ع( تعبیر صلب الایمان به 

معنی ایمان محکم و راسخ را به کار برده اند.
در ادامه گفت وگوی پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا را با غلامرضا اسدی 
جانباز ۷۵ درصد، که با تأسی از حضرت ابوالفضل)ع(، در هشت سال دفاع 
مقدس دوشادوش دیگر رزمندگان با دشمنان اسلام و نظام جنگید تا از 
مرزهای کشور دفاع کند، را از نظر می گذرانیم. غلامرضا اسدی، از همان 
ابتدای شروع جنگ تحمیلی و از ۱۷ سالگی وارد جبهه های جنگ شد و 
در مجموع ۴۸ ماه سابقه جبهه دارد و در عملیات هایی همچون؛  مولی علی 
)ع(، الی بیت المقدس، رمضان، والفجر مقدماتی، مسلم بن عقیل، بدر، 

والفجر ۸ و کربلای ۴ حضور داشته است.
خط مقدم، هدف نهایی

غلامرضا اسدی در خصوص انگیزه ورودش به جبهه های جنگ، گفت: 
امام  رهبری  به  طاغوت  با  مردم  مبارزه  شاهد  کودکی  ابتدای  همان  از 
خمینی)ره( بودم و همین عاملی شد تا تمایل به مبارزه با طاغوت داشته 
باشم و از هر فرصت و مجالی برای پیوستن به انقلابیون استفاده می کردم. 
در هشت سال دفاع مقدس همه مردم به صورت داوطلبانه برای اعزام به 
جبهه های حق علیه باطل اقدام کردند اما خیلی از رزمندگان و جانبازان 
دفاع مقدس گمنام هستند و مردم از ایثار و دلاورمردی های این افراد 
آگاهی ندارند. نشر و بازتاب فداکاری و ویژگی های شهدا و جانبازان برای 

نسل جوان، می تواند بسیار آموزنده و راهگشا باشد.
ضرورت قدرشناسی از مجاهدت های مدافعان سلامت 

ادامه اظهار داشت: مدافعان سلامت در  این جانباز دفاع مقدس در 
محیط کاری خود فشار بالای کاری متحمل می شوند اما رزمندگان دفاع 
مقدس در محیطی خارج از محدوده خانه و شهرشان خطراتی را متحمل 
می شدند. در کدام جبهه بودن مطرح نیست، بلکه دفاع از مملکت و حفظ 

سنگر اهمیت دارد.
از همان سالی که وارد جبهه شدم و بر اثر انفجار مین، بدنم دچار آسیب 
دیدگی شد، هرگز دست از مبارزه برنداشتم و در میدان های مختلف نبرد 
حضور داشتم. در واقع انگیزه ای که برای هر جوان مسلمانی در آن زمان 
وجود داشت، دفاع از ناموس و میهن بود. رزمندگان در آن دوران سنگرها 
را حفظ می کردند و اکنون نیز باید ملت شریف ایران سنگر تهاجم فرهنگی 
را حفظ کنند و نگذارند که دشمن از این طریق، باورها و ارزش های ایرانی 
و اسلامی را مورد تهاجم قرار دهد. باید در خصوص فرهنگ ایثار شهادت 
فرهنگ سازی بیشتری صورت گیرد؛ به خصوص رسانه ملی به شهدا و 
زندگی آنها بیشتر بپردازند تا فرهنگ ایثار و شهادت زنده نگه داشته شود. 
تنها نباید در روز مخصوصی مانند روز جانباز از این قشر افراد جامعه تقدیر 
به عمل آید بلکه باید با برگزاری گردهمایی ها، مراسم و کنگره ها به معرفی 
ایثارگری خانواده های جانبازان و شهدا پرداخت تا نام و یاد آنها و همچنین 
رشادت ها و از خودگذشتگی هایشان تا همیشه تاریخ انقلاب مانا بماند. 
در این میان مسوولان و نهادهای مرتبط با این گروه از جامعه نقش بسزایی 

دارند که رسیدگی به امور آنها از جمله وظایف آنها به شمار می رود.
مجاهدت های مدافعان سلامت همپای رشادت های رزمندگان 

اسلام
مدافعان  داشت:  بیان  ادامه  در  مقدس  دفاع  سال  هشت  جانباز  این 
سلامت، شهیدان این کشور هستند؛ اگر بخواهیم باری را از دوش آنها 
برداریم، باید در این دوران سخت کرونایی با رعایت پروتکل های بهداشتی 
به آنها کمک کرده تا این بیماری منحوس ریشه کن شود. پرستاران و 
پزشکان در دوران دفاع مقدس در خط و پشت خط مقدم از جان و دل مایه 

می گذاشتند و امروز نیز کم نمی گذارند و در این نبرد حضور دارند.
توسل به امامان)ع( و شهدا

این جانباز دفاع مقدس ضمن اشاره به توسل و تاسی رزمندگان و شهدا به 
امامان )ع( بیان کرد: تنها چیزی که باعث می شود یک فرد مسلمان از این 
سردرگمی نجات پیدا کند، عشق به باورها است و در این مسیر الگوپذیری 
از شهدا ما را از قرار گرفتن در مسیر نادرست حفظ می کند. با توجه به ریشه 
و اعتقادات مذهبی که در کشور ما حاکم است، از همان ابتدای کودکی ما 
را با عشق اباعبدالله الحسین)ع( تربیت کردند و با ورود به جریانات انقلاب 
به برکت حضور امام خمینی)ره( یک دیدگاه جدیدی در نگاه همگان ایجاد 
شد که باعث شد تا شور و هیجانات درونی ملت به جوشش دربیاید و به 
صورت خودآگاه و ناخودآگاه در هر عرصه ای به دفاع از کیان این مروز و 

بوم بپردازند.

چهارم شعبان سالروز ولادت پرچمدار بزرگ کربلا حضرت ابوالفضل العباس)ع( :

حضرت ابوالفضل)ع( آموزگار شجاعت، رشادت، ایثار و دلاوری
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وزیر اقتصاد:

 تراکنش کارتخوان ها مبنای تشخیص 
مالیات نیست

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه هراس و نگرانی استفاده از دستگاه های 
یا پوزها درست نیست، گفت: تراکنش این دستگاه ها مبنای  پایانه پرداخت 

تشخیص مالیات، واقع نخواهد شد.
پایانه های  قانون  درباره  یک«  »نگاه  برنامه  ادامه  در  خاندوزی  احسان  سید 
فروشگاهیو سامانه مودیان مالیاتی افزود: قانون مکلف کرده بود بانک مرکزی با 
همکاری سازمان امور مالیاتی، ساماندهی پوز ها را انجام دهد و اتفاقات خوبی 
قبلًا رخ داده بود، اما سرعتی که در ماه های اخیر شاهدش هستیم نسبت به 
پیش از آن قابل مقایسه نیست و این محصول همگرایی و همفکری و همراهی 

بانک مرکزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی است.
او افزود: با شفاف شدن مسئله پایانه های پرداخت و اجرای سامانه مودیان و 
پایانه های فروشگاهی، اکنون شاید حدود یک سوم مودیان که در روز ۱۴ اسفند 
۱۴۰۰ می شناسیم محصول همین اتفاق باشد که فقط در سال ۱۴۰۰ رخ داده 

است.
خاندوزی اضافه کرد: یعنی همه تاریخ گذشته وزارت امور اقتصادی و دارایی 
یک طرف و یک سوم کل مودی ها محصول تلاش های سال ۱۴۰۰ است و این به 

کاهش مسئله فرار مالیاتی، کمک زیادی می کند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: استفاده کردن از پوز ها و میزان تراکنش 
بیشتر یا کمتر، هیچ دلیلی مبنی بر مشمول شدن مالیات بالاتر توسط مودیان 
نخواهد بود، بلکه قانون مکلف کرده است که این را به عنوان یک نمایه استخراج 
کند و کسی که دستگاه پایانه پرداخت در اختیار دارد باید در نظام مالی و مالیاتی 

کشور، شناسایی شود.
او افزود: با چند صد هزار پوز های ناشناس مواجه هستیم که اطلاعات آن ها 
تکمیل نیست و معلوم نیست که مربوط به کدام فعال و مودی اقتصادی هستند؟

خاندوزی ادامه داد: بسیاری از این ها مشمول معافیت مالیاتی هستند و در 
رسته ای فعالیت می کنند که آن رسته فعالیت فرهنگی یا در مناطق آزاد است و 

مشمول مالیات نیست.
او تاکید کرد: همه این جزئیات لحاظ خواهد شد و از همکاران می خواهیم این 
تبیین و روشنگری را انجام دهند تا این ذهنیت به جامعه متبادر نشود که از پوز ها 

کمتر استفاده کنیم، زیرا تعیین مالیات بر مبنای آن است.
وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: فعالان اقتصادی که سود های بالاتری می برند 
باید بار مالیاتی بیشتری را بر دوش بکشند و بسیاری از فعالان اقتصادی باید بار 

کمتری را بر دوش بکشند.
خاندوزی افزود: پس از سال ها برای بودجه سال ۱۴۰۱ پیشقدم شدیم و نرخ 
مالیات بر شرکت های تولیدی را کاهش دادیم و پیام این کاهش ۵ درصدی مالیات 

این است که شرکت های تولیدی باید با فشار مالیاتی کمتری فعالیت کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: اولویت اقتصاد ایران بعد از ثبات اقتصاد 
کلان و کنترل سطح عمومی قیمت ها و نوسان ارز، این است که بتواند به رونق 

فعالیت های تولیدی کمک کند.
خاندوزی افزود: باید در کوتاه مدت، چشم خود را بر افزایش درآمد های دولت 

ببندیم تا کمک کنیم اقتصاد ایران از این چاله رکودی عبور کند.
او ادامه داد: پس از عبور از این چاله رکود و زمانی که رونق اقتصادی حاصل 
شد، فرصت خواهید داشت که درآمد دولت را در دوران رونق اقتصادی افزایش 

دهید.
وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: اگر برخی ها شفافیت نداشته باشند که استفاده 
از پایانه های پرداخت پوز را اظهار کنند خدماتی که از شبکه بانکی و دستگاه پوز 

می گیرند بدون مهلت تمدیدی، از اول فروردین سال ۱۴۰۱ قطع خواهد شد.
خاندوزی با اشاره به اینکه ساماندهی حساب های شخصی و تجاری از دیگر 
اولویت هاست، افزود: با تفکیک حساب های شخصی و تجاری، هر نوع ورود و 

خروج حساب ها شفاف خواهد شد.
 او ادامه داد: راهبرد ما تمرکز بر اقلیت فرار های بزرگ مالیاتی و جلوگیری از آن 

است و فرصت دادن و آسان گیری برای اکثریت فعالان اقتصادی است.

رییس سازمان برنامه و بودجه :

سال آینده وضعیت اقتصادی و درآمد 
مردم بهبود پیدا خواهد کرد

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: سال ۱۴۰۱ از لحاظ اقتصادی سال بهتری 
خواهد بود و با برنامه ریزی که انجام شده ثبات اقتصادی بهتری حاکم خواهد شد 

و منابع و مصارف واقعی تر پیش بینی شده است.
»سید مسعود میرکاظمی« در حاشیه مراسم غرس دو اصل نهال مثمر، همزمان 
با گرامیداشت هفته منابع طبیعی و روز درختکاری، با تاکید بر اینکه در سال 
۱۴۰۱ رشد اقتصادی و سطح درآمد خانوار بهبود پیدا خواهد کرد، اظهار داشت: 
کنترل تورم، ایجاد رشد اقتصادی متوازن و بهبود معیشت مردم برنامه هایی است 
که در دولت سیزدهم دنبال می شود و مردم سال آینده بخشی از آثار آن را خواهند 
دید.  وی با اشاره به اهمیت درختکاری گفت: این مناسبت نشان دهنده اهمیت 
حوزه محیط زیست و منابع طبیعی در سابقه ایرانی و اسلامی کشور ما است و 
حفاظت از محیط زیست به عنوان اصل اساسی در زمینه پیشرفت پایدار کشور 
محسوب می شود. وی افزود: درخت، هوای پاک و زمین سبز برای حیات انسان 
ضروری است بنابراین برای شکرانه نعمات خداوند، اگر درختی داریم آن را حفظ 
کنیم و اگر نداریم، درختی بکاریم، به ویژه درختان مثمر که دیگران بتوانند از آن 
بهره ببرند. وی با بیان اینکه روز درختکاری، جامعه را ترغیب می کند تا به کاشت 
درخت اهمیت دهد گفت: دیگران کاشتند ما خوردیم ما بکاریم و دیگران بخورند. 

)ملک الشعرای بهار(

یک کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه تاکنون اشتباهی از دولت سیزدهم 
در حوزه بازار سرمایه سر نزده است، گفت: شاخص بورس اکنون در موقعیتی قرار 
گرفته است که همه فعالان بازار انتظار رشد بیشتر از آن را دارند و این اتفاق در مسیر 

برآیند نوسانات رخ خواهد داد.
»مهدی سوری« به کاهش شدید قیمت سهام شرکت ها در بازار اشاره کرد و افزود: 
افزایش سودآوری شرکت ها و نیز سطح قیمتی آن ها به حدی رسیده است که اکنون 
دیگر کسی انتظار ریزش شدید بورس را ندارد و همین امر به مراتب منجر به کاهش 

تمایل سهامداران برای فروش و عرضه سهام در بازار شده است.
وی با بیان اینکه رشد ارزش سهام شرکت ها نیازمند ورود نقدینگی به بازار سرمایه 
است، گفت: اکنون به دلیل ابهامات موجود در بازار و نیز ترس ایجاد شده در بین 

سهامداران، نمی توان چندان انتظار ورود گسترده نقدینگی به بازار را داشت.
سوری اظهار داشت: این مسایل باعث شد تا بازار سرمایه برای مدتی در حالت 
این زمان تجربه کرد در  افت و خیزهایی که در  تاثیر  و تحت  بماند  بلاتکلیفی 
محدوده های یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد و یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد در 

نوسان قرار بگیرد.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: تجربه نشان داده است که ارزندگی سطح 
قیمت ها در سهام شرکت ها می تواند برای مدت زمان طولانی تداوم داشته باشد، 
مگر آنکه به دنبال تصمیماتی که مسوولان اتخاذ می کنند اتفاقاتی رخ دهد که 

تاثیرگذار بر سودآوری شرکت ها باشد.
وی با تاکید بر اینکه با توجه به کاهش خروج نقدینگی از بازار سرمایه، پیش بینی 
می شود که بازار سرمایه ثبات نسبتا معقولی را تجربه کند، اظهار داشت: اکنون و در 
وضعیت فعلی، روند معاملات بورس طبیعی است و هیچ یک از فعالان بازار سرمایه 

پیش بینی و انتظار رشد یا ریزش شدید از این بازار را ندارند.
سوری خاطرنشان کرد: شاخص بورس اکنون در موقعیتی قرار گرفته است که 
همه فعالان بازار انتظار رشد بیشتر از شاخص بورس را دارند و این اتفاق در مسیر 
برآیند نوسانات رخ خواهد داد. این کارشناس بازار سرمایه به راه های بازگشت رونق 
به بازار سرمایه اشاره کرد و ادامه داد: بارها پیشنهادات مختلف برای خروج بازار از 
رکود ارائه شده است که در صورت اجرای آن می توان شاهد روزهایی بهتر در این 
بازار باشیم، اکنون تلاش ما افزایش آگاهی عمومی و آموزش نسلی برای یادگیری 

بهتر بازارهای مالی و اقتصاد است.
مشکلات اقتصادی کشور یک شبه حل نمی شود

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی دولت سیزدهم را مقصر ریزش بازار 
سرمایه می دانند، آیا این موضوع صحت دارد یا خیر، گفت: در دولت سیزدهم 
اقدامی انجام نشده است که منجر به شتاب روند نزولی بازار شود اما بهتر بود برخی 
از وعده ها از سوی دولت فعلی داده نمی شد، در این میان مردم باید این موضوع را 
در نظر بگیرند که مشکلات اقتصاد کشور مکانیزمی نیست که یک شبه قابل حل 
کردن باشد. سوری روند معاملات بورس در سال ۱۴۰۱ را مورد پیش بینی قرار داد 
و گفت: بازار سرمایه در صورت ثبات شرایط فعلی اقتصاد کشور می تواند برای 
سرمایه گذاری در سال ۱۴۰۱ مناسب باشد، اما نباید از این بازار انتظار رشدهای 
چند برابری را داشت اما بازار سرمایه، بازاری است که می تواند بازدهی بالاتری را از 

تورم در اختیار سرمایه گذاران قرار دهند.
بازگشت رشد دو سال گذشته شاخص بورس در بازار تحت تاثیر عوامل مختلف

این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر اینکه بازار سرمایه می 
تواند به رشد دو سال گذشته دست پیدا کند یا خیر، افزود: خیلی از عوامل باید 

دست به دست یکدیگر دهند تا بتوان شاهد رشد شتابان دو سال گذشته شاخص 
بورس در بازار باشیم.

وی با بیان اینکه سرمایه گذاران زمانی در اقتصاد ایران برنده خواهند بود که 
بتوانند با حضور مداوم خود در یک بازار، بازدهی بالاتر از تورم را کسب کنند، گفت: 
بازار سرمایه می تواند بازاری باشد که بازدهی بالاتر از تورم را در اختیار سرمایه گذاران 

قرار دهد.
سوری خاطرنشان کرد: سهامداران مقصر ضرر و زیان های متحمل شده از بازار 
سرمایه در سال ۹۸ و ۹۹ نیستند بلکه آنها تحت تاثیر دعوت های انجام شده از سوی 
دولت قبل و نیز بدون هیچ اطلاع و آگاهی از نحوه معاملات بازار سرمایه، تصمیم به 

سرمایه گذاری در این بازار گرفتند.
توصیه به سهامداران

این کارشناس بازار سرمایه خطاب به سهامداران اعلام کرد: سرمایه گذاران باید 
اقدام به سرمایه گذاری در شرکت هایی کنند که سودآوری شرکت ها توجیه کننده 

قیمت سهام آنها است و از شرایط مساعدتری نسبت به سود بانکی برخوردارند.
وی با بیان اینکه بازارها و سهام شرکت ها بر اثر سه عامل سودآوری شرکت ها، 
دارایی و اقدامات حمایتی در مسیر رشد قرار می گیرند، گفت: به هر میزان سرمایه 
گذاری براساس سودآوری شرکت ها انجام شود، ریسک سرمایه گذاری با کاهش 

همراه خواهد شد.
سوری در ادامه اعلام کرد که خرید سهام شرکت ها براساس دارایی آنها باعث 

افزایش ریسک سرمایه گذاری می شود.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: سهامداران باید بتوانند پرتفوی معقولی را 
از سهام شرکت ها برای سرمایه گذاری پیش روی خود قرار دهند تا قادر به کسب 

بازدهی معقولی از این بازار باشند.
مقایسه نگاه سرمایه گذاری در بازار پول و بازار سرمایه

وی به نگاه سرمایه گذاری در بازار پول و بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: بازار 
پول، بازار کوتاه مدت و بازار سرمایه به عنوان بازاری بلندمدت برای سرمایه گذاری 
محسوب می شود، این مساله جزو تعریف هایی است که همیشه در اقتصاد کشور به 
آن توجه شده اما زمانی که نگاه افراد به این دو بازار خارج از عرف و پایه اقتصادی 

باشد به طور حتم با ضرر و زیان های سنگین مواجه خواهند شد.
سوری ادامه داد: افرادی که سرمایه های خود را برای مدت طولانی در بانک 
نگهداری می کنند، از تورم عقب می مانند و ارزش اصل پول خود از دست خواهند 
داد، در مقابل افرادی که نگاه کوتاه مدت به بازار سرمایه داشته باشند دچار ضرر و 

زیان می شوند.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: افرادی که قادر به کسب سود کلان از 
بازار سرمایه بودند، جزو افرادی هستند که برای بلندمدت در این بازار حضور داشتند 
و سرمایه های خود را در این بازار حفظ کرده اند اما این بدین معنا نیست که سرمایه 
گذاری در هرگونه سهامی می تواند در بلندمدت سود بالایی را در اختیار سهامداران 

قرار دهد.
وی در پایان گفت: افرادی که به دنبال حضور بلندمدت در بورس هستند باید 
متغیرهای بنیادی را در نظر داشته باشند و براساس آن پرتفوی سرمایه گذاری را 
براساس فرصت و تهدیدهای موجود بهینه یابی کنند، در این صورت می توانند سود 

خوبی را از این بازار کسب کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد:

کاهش خروج سرمایه حقیقی ها از بورس

عطاء الله رفیعی آتانی در گفت و گویی  مطرح کرد:

پیشنهادهای مرکز تحقیقات اسلامی مجلس پیرامون لایحه بودجه ۱۴۰۱
اسلامی  شورای  مجلس  اسلامی  تحقیقات  مرکز  رئیس 
گفت: این مرکز با هدف بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۱ از نگاه 
تحول ساختاری بر پایه مبانی اسلامی، کارگروه ویژه ای از 
محققان اقتصاد اسلامی را تشکیل داده و ضمن برشمردن 
داده  ارائه  را  اصلاحی  پیشنهادهای  لایحه،  این  اشکلات 

است.
عطاء الله رفیعی آتانی در گفت و گویی خاطرنشان کرد: 
این کارگروه مبتنی بر ارزش های اسلامی همچون معنویت، 
عدالت توزیعی و کارایی و بر اساس محورهای تغییر رویکرد، 
و مصارف،  منابع  و اصلاح  فرآیندها، اصلاح سند  اصلاح 
بررسی  جامعی نسبت به لایحه بودجه ۱۴۰۱ انجام داده 
ساختار  اصلاح  کارگروه  کار  خروجی  نهایت  در  و  است 
بودجه مرکز تحقیقات اسلامی مجلس در قالب یک گزارش 
علمی شامل برخی چالش ها و اشکالات لایحه و در نهایت 

پیشنهادهای اصلاحی تقدیم مجلس شده است.
اشکالات مرکز تحقیقات اسلامی مجلس به لایحه بودجه

وی بیان داشت: حاکمیت نگرش و رویکرد اقتصاد بازار آزاد 
و نهفتگی رویکرد تعدیل ساختاری و شوک درمانی قیمتی، 
حوزه های  تفکیک  بدون  دولت  کوچک سازی  مداوم  روند 
حاکمیتی و تصدی گری، ناسازگاری با اهداف برنامه های 
توسعه، تامین نامناسب منابع بودجه و هزینه کرد نامناسب 
که  است  اشکالاتی  از  توزیعی  عدالت  مشکلات  و  بودجه 
کارگروه اقتصادی مرکز تحقیقات اسلامی مجلس به لایحه 

بودجه ۱۴۰۱ وارد دانسته است.
رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس، حاکمیت نگرش و 
رویکرد اقتصاد بازار آزاد و نهفتگی رویکرد تعدیل ساختاری 
و شوک درمانی قیمتی را از اشکالات وارده بر لایحه بودجه 

دانست و گفت: این رویکرد در قالب استمرار کوچک سازی 
و  سرمایه ای  دارایی های  واگذاری  با  دولت  غیرهدفمند 
ناترازی  از  و غفلت  بودجه  ناترازی  بر کاهش  تمرکز  مالی، 
به  از ۱۷  ارزی  درآمد  تبدیل  تسعیر  نرخ  افزایش  بانک ها، 
۲۳ هزار تومان)شوک ارزی(، افزایش نرخ تسعیر گمرکی از 
۴۲۰۰ تومان به ۲۳ هزار تومان علیرغم کاهش نرخ تعرفه، 
حذف یا کاهش ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی حمایت از تولید 
)یارانه زدایی( ، و تعدیل دستمزدها زیر نرخ تورم )متوسط 

۱۰درصد( در لایحه اجرایی شده است.
و سهام  اموال غیرمنقول  از  وی گفت: هر سال بخشی 
از  بخشی  می شود.  واگذار  مختلف  شرکت های  در  دولت 
این منابع برای تهاتر بدهی های دولت به نهادهایی مانند 
این در حالی است که  تامین اجتماعی واگذار می شوند. 
نسبت بودجه دولت به تولید ناخالص داخلی به عنوان یکی 
از شاخص های میزان مداخله دولت در اقتصاد در ایران در 

حدود ۱۷ درصد است.
رفیعی آتانی ادامه داد: در لایحه بودجه ۱۴۰۱، درآمدهای 
نفت و گاز ۶۴درصد بیشتر از از هدف گذاری برنامه ششم 
توسعه)هدف برنامه: ۱۳۲هزار میلیارد تومان؛ لایحه :۳۸۱ 

هزار میلیارد تومان( است.
رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس خاطرنشان کرد: 
تامین  در  استقراض  سهم  تدریج  به  گذشته  سنوات  در 
منابع بودجه افزایش یافته است. این رقم، در لایحه بودجه 
۱۴۰۱ برابر با ۲۲۸ هزار میلیارد تومان با سهم ۱۷ درصدی 
است. افزایش میزان استقراض  باعث کاهش توان دولت در 

بازپرداخت بدهی های دولت می شود.
بر  ادامه داد: در لایحه بودجه ۱۴۰۱، سهم مالیات  وی 

ثروت از نسبت ۳۵ هزار میلیارد تومان در بودجه ۱۴۰۰ به  
۲۸  هزار میلیارد تومان در لایحه بودجه ۱۴۰۱ کاهش یافته 

است.
وی گفت: وابستگی بودجه به نفت در لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
نسبت به بودجه ۱۴۰۰ از ۳۰ درصد به ۳۸ درصد افزایش 

یافته است.
رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس با اشاره به اینکه 
سهم بودجه عمرانی در لایحه بودجه ۱۴۰۱ نسبت به قانون 
بودجه ۱۴۰۰ افزایش یافته و از ۱۳ به ۱۸ درصد افزایش یافته 
است افزود: با این وجود، سهم کم بودجه عمرانی نسبت به 
بودجه جاری باعث بروز مشکلات مزمن در اجرای طرح های 

عمرانی و افزایش طرح های نیمه تمام می شود.
رفیعی آتانی با اشاره به اینکه سهم بودجه متوازن نیست، 
خاطرنشان کرد: طبق لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ باید ۴درصد 
از محل درآمدهای هدفمندی یارانه ها به فرهنگ اختصاص 
می یافت که در سال جاری عملی نشد و در بودجه سال آینده 

نیز این بند از بودجه حذف گردید.
وی عدالت توزیعی را از دیگر اشکالات لایحه بودجه دانست 
و گفت: با توجه به ضرورت انکار ناپذیر تحقق عدالت در 
چارچوب مبانی اقتصاد اسلامی، لایجه بودجه از این منظر 
با اشکالاتی مانند فقدان شاخص توزیع عادلانه بودجه بین 
با  مرتبط  بند  حذف  و  زیاد  مطالعاتی  طرح های  استانها، 

کاهش شکاف دستمزد و مزایا روبرو می باشد.
پیشنهادهای اصلاحی مرکز تحقیقات اسلامی مجلس

به  اشاره  با  مجلس  اسلامی  تحقیقات  مرکز  رئیس 
مجلس،  اسلامی  تحقیقات  مرکز  اصلاحی  پیشنهادهای 
بیان داشت: اصلاح ترکیب کمیسیون تلفیق و آیین نامه 

لایحه  در  مداخله  محدودکردن  برای  قاعده گذاری  آن، 
بودجه، هماهنگ سازی با اهداف برنامه های توسعه از طریق 
روش هایی همچون درج شاخص های برنامه های توسعه در 
ابتدای سند بودجه و نسبت سنجی میزان اثرگذاری سند 
بودجه به تحقق آن، تعیین شاخص های عملکردی برای 
وزارت خانه ها و تخصیص بودجه بر اساس عملکرد، حذف 
تبصره های  غیربودجه ای و زائد و حذف ردیف های درآمدی 
فاقد عملکرد یا عملکرد پایین کمتر از ۵۰ درصد از جمله 
پیشنهادهای اصلاحی کارگروه اقتصادی این مرکز نسبت به 

لایحه بودجه می باشد.
در  متفرقه  ردیف های  سامانددهی  گفت:  آتانی  رفیعی 
قالب بودجه های مقطعی ذیل دستگاه و الحاق آن به بودجه 
دستگاه های متولی در جدول شماره ۷ ماده واحده بودجه، 
تبدیل احکام تکراری به قوانین دائمی، ایجاد ضمانت اجرایی 
برای احکام بودجه، تجمیع منابع درآمدی بودجه )واردکردن 
منابع خارج از منابع کل بودجه در بودجه مانند منابع  تبصره 
۱۴(،  پیگیری تصویب ترتیبات اجرایی در اصلاح رابطه مالی 
شرکت ملی نفت ایران و دولت، دلارزدایی از بودجه با تفکیک 
بودجه ریالی از ارزی، اعلام طرح های عمرانی شرکت های 
دولتی در یک پیوست مستقل، کاهش تعداد موارد الزام به 
تصویب آیین نامه در هیات وزیران، تعریف و شاخص بندی 
جلوگیری  منظور  به  دولت  دارایی های  مولدسازی  دقیق 
از تفسیر آن به فروش دارایی و هزینه کرد در بودجه جاری، 
گمرکی،  و  مالیاتی  معافیت های  شفاف سازی  و  کاهش 
و  پیش ران  بخش های  اولویت  با  عمرانی  بودجه  افزایش 
تبدیل یارانه واردات به یارانه تولید از دیگر پیشنهادهای مرکز 

تحقیقات اسلامی مجلس می باشد.
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اداره  به  اداری  ساعات  در  حضوری  مراجعه  طریق  از  حضوری  دریافت   : روش  اول   • 
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آگهي استعلام فروش
 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

الزام شرکت ها برای پرداخت سود از طریق سجام
 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

الزام شرکت ها برای پرداخت سود از طریق سجام
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: براساس تصمیمات اتخاذ شده  

برنامه هایی برای تغییر دامنه نوسان در نظر گرفته شده است.
»مجید عشقی« روز یکشنبه  در حاشیه آیین رونمایی و افتتاح بزرگترین مرکز داده 
سنتر و در جمع خبرنگاران به تغییر دامنه نوسان اشاره کرد و گفت: بر این اساس 
قرار است که دامنه به تدریج باز خواهد شد و از 1٥ فروردین ماه 1٤٠1 جزییات 

تغییر دامنه نوسان اطلاع رسانی می شود.
سود  پرداخت  عدم  برای  مخابرات  شرکت  از  بورس  سازمان  شکایت  به  وی 
سهام عدالت اظهار داشت: اکنون در زمینه پرداخت سود سهام عدالت از سوی 

شرکت ها با مشکلاتی روبرو هستیم.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: برخی از شرکت ها به دلیل وجود 
برخی از مشکلات مالی که بر سر راه فعالیت آنها وجود دارد امکان پرداخت سود 
در موعد مقرر را ندارند که به طور حتم سازمان بورس این موضوع را از راه هایی که 

پیش رو قرار دارد، پیگیری خواهد کرد.
وی با تاکید بر اینکه رقم سود سهام عدالت مربوط به شرکت مخابرات عدد قابل 
توجهی نیست و نمی تواند تاثیر زیادی بر روی پرداخت سود سهام عدالت داشته 

باشد.
به گفته رییس سازمان بورس، بخش عمده سود سهام عدالت از سوی شرکت ها 

جمع آوری شده است.
پرداخت سود شرکت ها از طریق سجام

عشقی همچنین با تاکید بر اینکه واریز سود از طریق سامانه سجام در بودجه 
سال آینده در نظر گرفته شده است، گفت: در مرحله نخست سود سال جاری 
شرکت ها از طریق سجام به حساب سهامداران پرداخت خواهد شد و در مرحله 
بعد سودهای سال های گذشته از شرکت ها دریافت  و از طریق سجام پرداخت 

می شوند.
وی همچنین درباره تاثیر توافق هسته ای و تاثیر نوسانات نرخ دلار بر معاملات 

ارز بر عهده بانک  بورس اشاره کرد و افزود: سیاست گذاری در خصوص نرخ 
مرکزی است و در طول ۳ ماه اخیر فرایند سیاست گذاری ها مبتنی بر ثبات نرخ ارز 
انجام شده که اکنون به دنبال چنین فعالیت هایی شاهد ثبات نرخ ارز در فضای 

اقتصادی هستیم.
عشقی معتقد است که با توجه به سیاست های در پیش گرفته از سوی دولت، در 

صورت توافق در برجام شاهد ایجاد نوسان زیادی در نرخ ارز نخواهیم بود.
عشقی در پاسخ به سوالی دیگر در زمینه اقدامات انجام شده برای اصلاح قیمت 
پالایش یکم تاکید کرد: تاکنون سازمان بورس هیچ اظهار نظری درباره قیمت 
سهام  نکرده است، اما انتظار ما این است که قیمت پالایش یکم مورد اصلاح قرار 

بگیرد.
وی به تصمیمات هیات دولت در زمینه این صندوق ها اشاره کرد و گفت: ما 

پیگیر تغییرات در این صندوق ها هستیم تا به NAv نزدیک شوند.
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مهماندوست: در ورزش حرفه ای جایی برای تعارف نیست

 اطرافیان »ساعی« اگر پُست نگرفتند 
دشمن او نشوند

سرمربی تیم ملی تکواندوی جمهوری آذربایجان گفت: »هادی ساعی« کارش 
را بلد است و امیدوارم با تلاش او، اتحاد خانواده این رشته و حمایت های ارگان های 

ورزشی، تکواندوی ایران به اوج بازگردد. 
ملی  تیم  با  همراه  که  جهان  تکواندوی  پرافتخار  مربی  مهماندوست«  »رضا 
جمهوری آذربایجان برای حضور در مسابقات بین المللی تکواندوی کشورمان به 
تهران سفر کرده است در گفت وگو با ایرنا صحبت های جالبی انجام داد که شرح 

آنرا در زیر می خوانید:
چه شد که در مسابقات بین المللی تهران شرکت کردید؟

طبق برنامه ای که در ابتدای سال میلادی برای تیم ملی آذربایجان تدوین کردیم 
باید در مسابقات اروپایی به میدان می رفتیم. اما پس از انتخاب شدن »هادی 
ساعی«، حضور در اروپا را لغو کرده و به تهران آمدیم. ساعی با من تماس گرفت و 

بدون تعلل مقدمات حضور در مسابقات ایران را فراهم کردم.
شنیده ایم شرایط در تیم ملی آذربایجان مشکل شده است؟

مشکلات پس از المپیک ریو آنقدر زیاد شده است که اگر بخواهم بگویم، زمان 
زیادی می برد. باور کنید برای تغذیه تیم ملی، محل تمرین و اسکان که امکانات 

ابتدایی است هم وضعیت بسیار بدی داریم.
ولی بارها خبر منتشر شد که شما بهترین شرایط را در این کشور دارید؟

بله در ابتدا و تا المپیک ریو همه چیز خوب بود. اما وقتی از اهداف فدراسیون، 
جلوتر بودیم و همه مدال ها و قهرمانی ها را به دست آوردیم دیگر شرایط ایده الی 
وجود نداشت. شاید خودم مقصر هستم که همه اهداف را خیلی زود به نتیجه 

رساندم.
از فدراسیون آذربایجان مطالبه مالی دارید؟

۹ ماه حقوق معوقه دارم که به تدریج در حال پرداخت شدن است. تا المپیک 
پاریس با این فدراسیون قرارداد دارم. البته قرارداد ما معرفتی است و روی کاغذ 

چیزی ننوشتیم.
با این شرایط چرا به حضور در این کشور پایان ندادید؟

بار مسوولان  ایران بودم که هر  باور کنید بارها قهر کردم و آماده بازگشت به 
فدراسیون آذربایجان مانع شده و قول هایی دادند. دفعه آخر هم اعلام کردند که 

همه چیز بهتر می شود.
دوست ندارید دوباره در ایران فعالیت کنید؟

بحث دوست داشتین نیست. اکنون ورزش کاملا حرفه ای است و تعارفی وجود 
ندارد. یک مربی باید ببیند کجا شرایط مالی و سایر موارد بهتر است. اکنون ایران 
مربیان زیادی در تکواندو دارد که قطعا از من بهتر هستند.مشکل مدیریتی هم که 

برطرف شده و مطمئن هستم تیم ملی ایران به اوج بازمی گردد.
زمانی تنها چند کشور در تکواندو صاحب قدرت بودند اما اکنون همه چیز 

تغییر کرده؛ دلیل آن چیست؟
موافقم. زمانی ایران، کره جنوبی، اسپانیا و چند کشور دیگر صاحب قدرت بودند. 
در آن زمان مسابقات تا این حد گسترده نبود. کلاس آموزشی وجود نداشت. فیلم 
تمرینات مربیان مطرح را نمی توانستیم پیدا کنیم؛ اما پس از المپیکی شدن 

تکواندو همه چیز تغییر کرد و این رشته در دنیا گسترده شد.
دلیل پیشرفت تکواندوی اروپا و حتی سرتاسر جهان را در چه می دانید؟

ببینید الان هر هفته یا هر ماه در اروپا مسابقات بین المللی برگزار می شود که 
بدون مشکلی می توان در آن حضور یافت. اردوهای متعدد تمرینی، کلاس های 
آموزشی، استاژها، علم تمرین و ورزش و سایر موارد آنقدر زیاد است که در اروپا و 

تمام دنیا تکواندو جای خود را پیدا کرد.
و چرا ایران در چند سال اخیر افت کرد؟

ایجاد مشکل کرد.  بود که  مواردی  از  امکانات  و  پول  نبود  اعزام،  محدودیت 
نمی شود صبح تا شب فقط تمرین کرد و قهرمان شد. سرمایه گذاری و کار علمی 
تاثیر زیادی دارد که ما هم باید به این سمت برویم. زمانی در مسابقات ترکیه فقط 
۱۰ کشور می آمدند و من با تیم آذربایجان تمامی مدال ها را درو می کردم اما 
امسال ۴۹ کشور و چند صد شرکت کننده بودند و برای مدال گرفتن واقعا مکافات 

داشتیم.
سطح همین مسابقاتی که در ایران برگزار می شود چگونه است؟

مطرح  قهرمانان  حضور  نیست.  قیاس  قابل  گذشته  های  سال  با  واقعا 
ازبکستان و نفرات عنوان دار اردن و قزاقستان در کنار قهرمانان ایران موجب 
ایران هم می تواند میزبان  تا مبارزاتی عالی را شاهد باشیم. ثابت شد  شد 

بهترین ها باشد.
با توجه به ارتباط خوب با هادی ساعی، چه توصیه ای برای او دارید؟

هادی کارش را بلد است و من می خواهم به اطرافیانش توصیه کنم که اگر به 
آنها پُست نداد تبدیل به مخالفش نشوند. امیدوارم ارگان های ورزشی هم حامی 
فدراسیون باشند تا شرایط برای حضور در مسابقات مختلف و رسیدن به اوج فراهم 

شود.

درهفته بیست و پنجم لیگ برترفوتسال  رقم خورد؛

شکست فردوس قم در بازی خانگی 
تیم فوتسال فردوس قم در دیدار با تیم مس سونگون ورزقان شکست خورد.

براساس این گزارش ، تیم فوتسال فردوس قم در دیداري از هفته بیست و پنجم 
لیگ برترفوتسال باشگاه هاي کشور عصر روزیکشنبه در مجموعه ورزشي شهید 
حیدریان به مصاف تیم مس سونگون ورزقان رفت و در پایان یک دیدار پرگل۴-۵ 

شکستی دیگر را در خانه متحمل شد.
رضاپور دو گل و بشری دوست و عباسی هر کدام یک گل برای فردوس در این 

بازی به ثمر رساندند.
نماینده قم با همان ۲۵ امتیاز در رده دهم جدول باقی ماند و مس هم با ۵۷ 

امتیاز جایگاه دومی خود را در جدول حفظ کرد.

هفته بیست و یکم لیگ برتر؛

تراکتور به قعرنشین هم امتیاز داد
تیم فوتبال تراکتور تبریز فرصت گرفتن سه امتیاز خارج از خانه و خروج از منطقه 

سقوط را از دست داد.
براساس این گزارش ، دیدار تیم های فوتبال شهر خودرو مشهد و تراکتور تبریز از 

ساعت  رروز یکشنبه ۱۴:۳۰ در هفته بیست و یکم لیگ برتر آغاز شد.
نخستین دیدار هفته جاری رقابت های لیگ برتر در حالی با تساوی بدون گل 
به اتمام رسید که محمد عباس زاده در دقیقه ۱۴ پنالتی خود را به دستان یوسف 
به تراکتور و  تا ارطغرول ساغلام در بازگشت  بهزادی سنگربان شهر خودرو زد 

پذیرش هدایت این تیم نتواند جشن پیروزی بگیرد.
تراکتور با فرصت طلایی که در خانه قعرنشین فصل جاری لیگ برتر از دست داد 

۱۷ امتیازی شد تا موقتا در رتبه سیزدهم جدول قرار بگیرد.
شهر خودرو نیز با ۹ امتیاز همچنان به انتهای جدول تکیه زده است.

»فرهاد« بازهم مچ »امیر« را خواباند؛

سه امتیاز طلایی استقلال به لطف پنالتی ها
 تیم فوتبال استقلال به لطف گل هایی که از روی نقطه 
پنالتی به دست آمد در دیدار حساس و جنجالی مقابل 
گل گهر سیرجان به برتری دو بر یک رسید تا به صدرنشینی 

خود در لیگ برتر تداوم بخشد. 
براساس این گزارش عصر روزیکشنبه در حساس ترین 
دیدار هفته بیست و یکم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران، 
تیم صدرنشین استقلال در ورزشگاه آزادی تهران به مصاف 

گل گهر سیرجان رفت و دو بر یک پیروز شد.
تا  شد  امتیازی   ۵۱ ارزشمند  پیروزی  این  با  استقلال 
جایگاهش را مستحکم کند. گل گهر هم در امتیاز ۳۲ 
با  حیدری«  »بیژن  را  دیدار  این  قضاوت  شد.  ماندگار 
کمک های »علیرضا ایلدروم« و »آرمان اسعدی« برعهده 
داشت. تصمیمات تیم داوری در این بازی با اعتراضات 

شدیدی همراه شد.
تقابل »امیر قلعه نویی« با استقلال و »فرهاد مجیدی«و 
جایگاه دو تیم در جدول رده بندی بر حساسیت های موجود 

افزوده بود.
ادامه  در  و  بود  میانه  بیشتر در  توپ  ابتدایی  در دقایق 

گل گهر دو موقعیت نسبی را روی دروازه میزبان ایجاد کرد.
هافبک  »آمانوف«  توپ  به  پا  حرکت   ۱۷ دقیقه  در 
واکنش  با  او  تماشایی  و شوت  استقلال  تیم  ازبکستانی 

مناسب »محسن فروزان« همراه شد.
و  گل گهر  هافبک  علیزاده«  »علیرضا   ۲۵ دقیقه  در 
برخورد  یکدیگر  با  شدت  به  استقلال  بازیکن  »آمانوف« 

کردند که درمان آنان دقایق زیادی طول کشید.
در دقیقه ۴۰ ضربه تماشایی »سعید صادقی« هافبک 

خلاق گل گهر با بدشانسی تبدیل به گل نشد.
در دقیقه ۴۳ داور با تصمیمی بحث برانگیز برای گل گهر 
پنالتی گرفت که صادقی این بخت طلایی را از دست داد و 

ضربه او به تیرک برخورد کرد.
تا  نداد  اجازه  مجیدی«  »فرهاد  آن  از  پس  دقیقه  یک 
بازیکن میهمان پرتاب اوت را سریع انجام دهد و همین 

امر موجب ایجاد درگیری بازیکنان و نیمکت نشینان تیم ها 
شد. در دقایق تلف شده نیمه نخست تعلل مدافع میهمان 
باعث سرنگونی »کوین  فروزان«  تا »محسن  موجب شد 

یامگا« شود و داور این مرتبه برای استقلال پنالتی بگیرد.
یامگا پشت توپ ایستاد که ضربه او را فروزان در مرحله اول 
دفع کرد اما همین مهاجم توپ برگشتی را تبدیل به گل کرد 

تا استقلال در نیمه نخست به برتری یک بر صفر برسد.
در ابتدای نیمه دوم »محمد دانشگر« مدافع استقلال به 

دلیل مصدومیت جای خود را به »سعید مهری« داد.
در ابتدای نیمه دوم فروزان با اشتباهی عجیب موجب شد 
»آمانوف« در آستانه گلزنی قرار بگیرد اما دروازه بان گل گهر 

با واکنشی خوب اشتباهش را جبران کرد.
حرکات پابه توپ صادقی در دقیقه ۵۳ نتیجه داد و پاس او 
را »مرتضی تبریزی« با شوتی تماشایی به گل تساوی تبدیل 
کرد. تبریزی که سابقه حضور در استقلال را داد پس از این 

گل شادی نکرد.
پس از این گل بازیکنان استقلال که نمی خواستند در 

خانه متوقف شوند، حملات خود را آغاز کردند.
به طرز عجیبی موقعیت  در دقیقه ۶۶ »رودی ژستد« 

عالی گلزنی را از دست داد.
در دقیقه ۸۷ توپ به دست مدافع میهمان برخورد کرد و 
داور پس از مشورت با کمک خود با تصمیمی بحث برانگیز 
پنالتی گرفت که با اعتراض شدید »امیر قلعه نویی« همراه 
شد. نکته جالب اینکه فرهاد و فرازد مجیدی نیز اعتراض 

داشتند و هر دو نفر اخراج شدند.
»کوین یامگا« این پنالتی را تبدیل به گل دوم استقلال کرد 

تا تیمش به یک پیروزی ارزشمند برسد.
 مربی تیم فوتبال استقلال: 

مجیدی بهترین تعویض های دوران مربیگری اش را 
انجام داد 

تعویض های  سه  گفت:  استقلال  فوتبال  تیم  مربی 
مجیدی در دقیقه ۷۰ انجام داد بهترین تعویض های دوران 

مربیگری  اش بود و روند بازی با این تعویض ها عوض شد. 
فرهاد مجیدی به دلیل دریافت کارت قرمز نمی توانست 
به نشست خبری بیاید و صالح مصطفوی به جای سرمربی 
در نشست خبری بعد از پیروزی ۲ بر صفر مقابل گل گهر 
سیرجان حاضر شد و اظهار داشت: بازی خیلی خوبی بود، 
هر دو تیم فوتبال خوبی بازی کردند، متأسفانه ما یک مقدار 
دستمان خالی شده است و مجبور شدیم با مصدومیت 
محمد دانشگر سیستم تیم را         عوض کنیم و زبیر نیک نفس 
را         به دلیل بیماری که برایش ایجاد شده بود از دست دادیم. 
بازیکنانی که بازی کردند فوق العاده خوب بازی کردند. 
باید دست و پای این بازیکنان را         طلا گرفت که این گونه 
می جنگند و همچنان برای نام استقلال و هویت این باشگاه 

و جایگاهی که به سختی به دست آوردند می جنگند.
وی در مورد اینکه مربی گل گهر از داوری شاکی بود، 
گفت: پنالتی کاملا واضح بود، نکته ای که باید به نظرم 
این است که  بگویم،  را          آن  اینجا  و  اشاره کرد  آن  به  باید 
حدود سه سال و نیم است که با آقا فرهاد کار می کنم و 
سه تعویض هایی که  او در دقیقه ۷۰ انجام داد بهترین 
تعویض های دوران مربیگری شان بود و روند بازی با این 
تعویض ها عوض شد و تیم ما موقعیت های خیلی خوبی 
به دست آورد. در جریان بازی می شد دو سه گل بعد از 

تعویض هایی که کردیم بزنیم، اما قسمت این بود این گونه 
بازی را         ببریم.

 کارشناس داوری: هر سه پنالتی اعلام شده درست 
بود

بازی  در  داوری  تیم  عملکرد  گفت:  داوری  کارشناس   
استقلال و گل گهر خوب بود و یکی از بهترین عملکردهای 

بیژن حیدری را شاهد بودیم. 
نوید مظفری افزود:  اولین صحنه مهم این بازی مربوط 
به دو اخطاری بود که داور مسابقه به درستی به بازیکنان 
کنترل  لحظه  از همان  و  داد  نشان  و گل گهر  استقلال 

مسابقه را در دست گرفت.
قدر  برای گل گهر همان  پنالتی  اعلام  داد:  ادامه  وی 
صحیح بود که در صحنه بعدی پنالتی برای استقلال اعلام 
شد و تمام جریمه های شخصی داور در این بازی صحیح 

بود.
کارشناس داوری فوتبال ایران تاکید کرد: پنالتی اعلام 
شده در دقیقه ۸۷ که با مشورت کمک داور اعلام شد به 
دلیل خطای هَند بازیکن گل گهر بود که در این صحنه هم 
تیم داوری به درستی قضاوت کرد. در کل بیژن حیدری 
یکی از بهترین قضاوت های خود و این فصل لیگ برتر را 

به نمایش گذاشت.

گفت و گو / ایمان / رضا ملکی 
برای نوشتن خاطرات مردی که تمام ناشدنی است وچشمه جاری ورزش قم در 
طول سالها معرفی می گردد می بایستی چندین روز وساعت صرف کرد تا بتوانی 
آنچه درطول سالها از زند گی پر فراز و نشیب او در صفحات ورزش قم به یادگار 

مانده تلقی کرد وحق مطلب را درباره او ادا کرد.
به نوعی او شناسنامه ورزش قم است وبا کوله باری از تجربه در ورزش های 
مختلف همچنان سرحال وپویا وشاداب نشان میدهد وضربان قلبش چون جوانان 
سی ساله نشان میدهد.درکنار او نشستن وبه حومه خاطرات شیرین گذشته رفتن 

وصفی دلنشین دارد.
در زیرزمین منزل اش گنجینه ای از کتابهای ارزشمند تاریخی واسلامی را دارد 

که نگاه او را به مسیر معرفی وعلم آموزی نشان میدهد.
ورزشکاران قمی هنوز تاریخ تولد این مرد دوست داشتنی را نمی دانند اما آنچه 
از قرائن پیداست قدمتی نزدیک به ۸۰ سال دارد واز زندگی سراسر پاکش بهترین 

بهره ها را درمسیر اخلاق وانسانیت برده است.
اتاق حومه خاطرات وی را از سالهای قبل از انقلاب باز می کنیم تابا او همراه 

باشیم از آنچه درطول زندگی پربارش برای وی رقم خورده است.
تبریز زادگاه و تهران محل زندگی

خانواده پرجمعیت صمد اللهیاری در تبریز مورد احترام همه ورزشکاران پهلوانی 
بودند.مرحوم پدرش که از تجار فرش وچرم بود با برادرانش در ورزش پهلوانی 
در تبریز سرآمد بودند.جمع خانواده اللهیاری همراه با پسرخاله ها،پسرعموها 
پدر  واقامت  تهران  بودند.بازار  تبریز سرآمد  در ورزش وکشتی  وبرادرها همواره 
درپایتخت باعث گردید تا خانواده پرجمعیت اللهیاری درمنطقه توپخانه تهران 

اقامت گزینند.
صمد از ۶سالگی عاشق کشتی شد ،همجواری منزل وی با باشگاههای مسرح 
پولاد،پهلوانپور،آتش نشانی،۷ نیرو کیانو صنایع دفاعی باعث شد تا صمد در کنار 

پهلوانان بزرگ آن روزگار عبدالله موحد،جهانگیری،جهاندار عبدالقادر،رشیدی،ع
باسی،طالقانی،اسفندیاری و مرزداری رمز وراز کشتی را بیاموزد ومکتب پهلوانی 

واخلاق چراغ راه آینده ورزشی او باشد.
کوهنوردی نیز ازجمله ورزشهائی بود که کوههای اطراف تهران با همراهانش 
درطول هفته جهت آمادگی جسمانی همراه میشدند از طبیعت زیبای کلک 
چال،توچول ودرکه استفاده نماید.ورزش آموزشگاهها باعث شد تا فوتبال هم برای 

او جزء رشته های دوست داشتنی باشد.
مرحوم خبیری،پیربازاری،وهاب،سعید مراغه چیان،محمد صادقی،نصرالله 
فضلعلی همبازیان او درباشگاه دیهیم بودند که جز باشگاههای مطرح تهران 
محسوب میشد.فوتبال،دوچرخه سواری،کشتی درزمان تحصیل صمد جز رشته 
های پرافتخار او بودند.دیپلم ریاضی ورسیدن به مرحله نهائی تحصیلی وتوقف 
درپشت کنکور او را از ادامه تحصیل درمسیر دانشگاه منع نمود واز اینجا به بعد 

مسیر زندگی او طور دیگری رقم خورد که درادامه به آن خواهم پرداخت.
سفر به قم ونگاه خانم حضرت معصومه)س(

به طور اتفاقی جهت برگزاری مراسم نماز عید سعید فطر با دوستان به قم آمدیم 
در حرم حضرت معصومه)س( بودم که ناگهان نوری بردلم تابید.مهر خانم فاطمه 
معصومه)س( بدجوری به دلم افتاد تا جائیک ه تصمیم گرفتم درقم بمانم وبه 

دوستان گفتم من درقم خواهم ماند وبه خانواده ام اطلاع دهید.
روزها کارم شده بود به حرم آمدن واز خانم طلب عنایت ونگاه حقیقی به من آلوده 
داشتن واینکه از او بخواهم درمسیر معنوی مرا تقویت کند ،به حوزه علمیه رفتم تا 
درس حوزه را بخوانم درکنارش کشتی،دوچرخه سواری وفوتبال در قم از جمله 

رشته هایی بود که درآنها مشغول به فعالیت شدم.
حسین  حاج  مرحوم  کردم.شاگردی  بازی  زمان  آن  مشعل  درتیم  درفوتبال 
آزاده،مرحوم آقا ماشاالله ثانی وبرخورداری باعث افتخارم بود.عشق به ورزش 
وخانم حضرت معصومه)س( از آن سالها هنوز درمن زنده است.هرروز صبح 

ساعت ۴ صبح در حرم هستم،ساعت شش سرخاک پدر ومادرم درگلزار شهدا می 
روم واز آنجا با دوچرخه عازم کوه خضر هستم واین کار همه روزه من درتایم صبح 

است واز این بابت از خداوند منان واز بی بی بسیار سپاسگزارم.
افتخارات ورزشی واجرایی

کمیته  وریاست  رئیسی،دبیری  شهید،نائب  بنیاد  بدنی  تربیت  مسئولیت 
انضباطی هیات بوکس،کمیته انضباطی هیات فوتبال وباستانی،مدارک مربی 
گری معتبر،فوتبال،بوکس،دوچرخه سواری، و مربی گری تیمهای فوتبال،کشتی 
شنا ،ریاست هیات باستانی دلیجان،عضو هیاتهای دوچرخه سواری،بدنساز 
بوکس  هیات  رئیس  و  درفوتبال،وکشتی  صبا  نوجوانان،امید  فوتبال  تیمهای 
شهر خاش سیستان وبلوچستان ازجمله افتخارات اجرائی طول زمان خدمت 
سهند،سبلان،دماوند،الوند،    های  قله  به  صعود  آن  ودرکنار  است  ورزش  اوبه 
لود،تفتان،توچال،برف انبار ومی شود از جمله تجارب ارزنده او در رشته زیبای 

دومیدانی در طول سالیان حضور در ورزش است.
کمک به ورزش سیستان وبلوچستان واقامت در شهرستان خاش

در زندگی همواره نگاه به محرومین جزء اصول اصلی زندگی من محسوب 
میشود.با خدای خود عهد کردم که جهت خدمت به منطقه محروم به شهر مرزی 
خاش در سیستان وبلوچستان بروم.باور بفرمائید وقتی وارد این شهر شدم وخبری 

از ورزش ندیدم تنم لرزید.
آستینها را بالا زدم،به کمک فرماندار ومسئول تربیت بدنی شهر توانستیم رشته 
های باستانی،کشتی،بوکس ودوچرخه سواری را فعال کنیم در طول دوسالی که 
دراین منطقه محروم وفقیر بود بارها لبخند شادی را برلبان کودکان معصوم این 
منطقه فراموش شده آوردم وجوش و خروشی مثال زدنی در شهر راه انداختم تا 
جائیکه دوسالن ورزشی تعطیل این مکانها با حضور خیل جوانان علاقمند شکوفا 
شد واز این بابت خداوند منان را شاکرم که لیاقت خدمت وخدمتگزاری به مردم 
خوبم را درمنطقه محروم داد.حالا که سی سال از آن  زمانها میگذرد هنوز هم 
ارتباط بسیار خوبی با مسئولان آن منطقه دارم واین پیوند وارتباط عمیق همچنان 

برقرار است.
سخن آخر

صمدخان آنقدر حرف دارد که بدون اغراق می توان کل یک روزنامه را به او 
اختصاص داد.دلی مهربان دارد.نگاهش در جستجوی کارهای خیر ودستگیری 
از محرومان می چرخد.درمسیر اخلاقی ومعنوی بسیاری از ورزشکاران مطرح 
قمی بعنوان الگو و استاد نقش داشته است.زندگی سالمی دارد.هرروزش از 
صبحگاهان تا شامگاهان با ورزش سپری میشود وصمد آقا را همواره با لباس  
ورزشی درحال تردد در شهر میبینی.او گنجینه پر افتخار ورزش قم است که ۶۰ 

سال قدمتی شایسته برای ورزش قم دارد.
در ورزش ایران چون اورا بسیار کم می توانی یافت که هم اهل معرفت ودانش 
وبزرگی باشد وهم درمسیر ورزش پرتوان وفعال صمدخان می گوید دلم به حال 
جوانان نسل جدید میسوزد زندگی ماشینی جدید و فاصله گرفتن این عزیزان از 
مسیرهای روشن ودامهای بسیاری که درجامعه برای آنان پهن است نگرانیهای 

بسیاری را برای من به دنبال دارد.
زندگی من سراسر خدمت به مردم و ورزش بوده است با همه جوانانی که کار 
کردم اول مسیر اخلاق ومعنویت را برایش باز نمودم وبعد مسیر ورزش و قهرمانی 
را والآن شاهد رنگ باختن اصولی وارزشها هستم که زنگ خطری بزرگ برای 

مسئولان است.
جوانانمان را مثل گل می بایست ببوئیم وآنها را پرورش دهیم واین وظیفه نسل 
فرهیختگانی است که می بایستی حتما در حوزه اخلاق پابه جلو گذارده واقدامی 
شایسته داشته باشند وگرنه در سراشیبی سقوط قرار خواهیم گرفت. صمد آقا 
درپایان از همسرش که در طول ۶۰ سال زندگی شایسته باوی همیشه همراه وی 
بوده قدردانی کرد وفرزندان برومندش ونوه های عزیزش را ستود که همواره راه پدر 

را رفته اند ودرجامعه همواره مورد احترام بوده اند.

پیشکسوت با اخلاق و فراموش ناشدنی ورزش قم؛

صمد اللهیاری ؛ گنجینه پرافتخار ورزش قم با 6۰ سال قدمت شایسته

تیم فوتبال پرسپولیس در دیداری که عملکرد بسیار ضعیفی داشت 
مقابل صنعت نفت آبادان متحمل شکست دو بر صفر شد تا امیدهایش 

برای رسیدن به قهرمانی در لیگ برتر کاهش یابد. 
براساس این گزارش ،عصر روز یکشنبه در آخرین دیدار هفته بیست 
و یکم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران، صنعت نفت آبادان به مصاف 
و  داشت  برانگیز  تحسین  نمایشی  که  دیداری  در  و  رفت  پرسپولیس 

شجاعانه بازی کرد به پیروزی دو بر صفر دست یافت.
برعهده داشت. »حسین  را  بازی  زاهدی فر« قضاوت  »محمدحسین 

مرادی« و » علیرضا مرادی«  نیز کمک ها بودند.
در دقیقه هفتم حرکات بازیکنان صنعت نفت از جناح راست و ارسال 
»محمدرضا غبیشاوی« با اشتباه وحشتناک »حامد لک« همراه شد تا 

میزبان ناباورانه به گل دست یابد.
پرسپولیسی ها که می دانستند در صورت شکست در این دیدار، شانس 
قهرمانی آنها به کمترین حد ممکن می رسد در ادامه حملات را آغاز کردند.
در دقیقه ۳۵ »وحید امیری« در مصاف تک به تک با دروازه بان میزبان 

موفق به گلزنی نشد تا پرسپولیس بختی عالی را از دست بدهد
حملات تیم تحت هدایت »یحیی گل محمدی« سودی نداشت تا نیمه 

نخست این دیدار با برتری صنعت نفت همراه شود.
در ابتدای نیمه دوم، »شرزود تمیروف« مهاجم جدید ازبکستانی به جای  

»محمد شریفی« وارد زمین شد تا پرسپولیس تهاجمی تر شود.
در ادامه »تمیروف« و »مهدی عبدی« فرصت های برای گلزنی داشتند 
که از دست رفت. در دقیقه ۶۰ »مهدی عبدی« در مصاف تک به تک با 

»فرزین گروسیان« دروازه بان صنعت نفت، موفق به گلزنی نشد.
او با ضربه فنی و  در دقیقه ۶۸ حرکت عالی »فاخر تهامی«  و پاس 
تماشایی »محمود مطلق زاده« همراه شد تا صنعت نفت به گل دوم دست 

یابد.
در نهایت پرسپولیس در دیداری که حرفی برای گفتن نداشت متحمل 
دومین شکست فصل شد و ۴۵ امتیازی باقی ماند تا امیدهایش برای 
رسیدن به قهرمانی بسیار کم شود. هم اکنون استقلال با ۵۱ امتیاز و 

مقتدرانه صدرنشسن است.
صنعت نفت هم با هدایت علیرضا منصوریان با این پیروزی ۳۰ امتیازی 
شد تا هم خودش به رتبه هفتم برسد و هم لطف بزرگی به استقلال داشته 

باشد.

باخت بد موقع پرسپولیس در آبادان ؛
منصوریان راه قهرمانی استقلال را هموار کرد
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نیکزاد نایب رئیس مجلس :

هیچ بهانه ای برای رفع مشکلات اقتصادی 
و معیشتی مردم پذیرفته نیست

نایب رئیس مجلس در مراسم گرامیداشت روز پاسدار گفت: سپاه پاسداران 
شجره طیبه ای است که امام خمینی )ره( کاشته اند و هر چه جلوتر می رویم، 
اقتدار در عرصه نظامی، علمی، جهادی، اجرای عدالت، توسعه در سپاه پاسداران 

ظهور و بروز می یابد. 
علی نیکزاد ثمرین ظهر روز یکشنبه، ۱۵ اسفند در مراسم گرامیداشت روز 
پاسدار با تبریک اعیاد شعبانیه، ولادت امام حسین )ع(، حضرت عباس )ع(، 
امام سجاد )ع( و روز جانباز و پاسدار، با بیان اینکه همه امید ما به خاندان امامت 
و ولایت است، گفت: با تشکیل انقلاب اسلامی اتفاق بی نظیری در دنیا شکل 
گرفت و در آن مقطع زمانی در مخیله دکترین و تئوریسن های سیاسی و اقتصادی 
نظام دنیا نمی گنجید که این اتفاق بیفتد و در گوشه ای از دنیا کسی بیاید که 

انقلاب، نظام، دولت و جامعه و تمدن اسلامی را احیا کند.
وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی، اقدامی بی بدیل بود، افزود: امام عظیم الشأن 
در تاریخ کار بی بدیلی انجام داده و هنوز انقلاب اسلامی شکل نگرفته بود که 
آن را به رفراندوم گذاشت و در کوتاه ترین زمان ممکن اجازه داد نوع حکومت 
سیاسی در جمهوری اسلامی مشخص شود و تاکید کردند که من یک رأی دارم و 

به جمهوری اسلامی رأی می دهم.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی، یکی از اقدامات موثر و بی بدیل امام 
خمینی )ره( را  تشکیل سپاه پاسداران دانست و گفت: همانطوری که هر کسی 
توفیق شهادت را پیدا نمی کند هرکسی هم توفیق پیدا نمی کند لباس سبز 
شرافت پاسداری را برای پاسداری از انقلاب اسلامی به تن کند و امام خمینی )ره( 
به حق فرمودند "اگر سپاه نبود، کشور نبود" و در مقاطع بسیار خاص و حساس 

کشور هم این موضوع را مشاهده کردیم.
نیکزاد با بیان اینکه جنگ برای ما دانشگاه ویژه ای بود، ادامه داد: اگر روح جنگ 
بر کشور حاکم بود، مشکلات اقتصادی و معیشتی نداشتیم؛ جمهوری اسلامی 
در جنگ های نابرابر از خود دفاع کرد و در جنگ سخت به برکت مجاهدت های 
علمی که گفته نمی شود سرپای خود ایستاد و در کنار مجاهدت نظامی که حاج 
قاسم سلیمانی در جبهه مقاومت عزت و اقتدار را برای ما به ارمغان آورد، مجاهدت 
های دیگر امکان عملیات سخت را از دشمن سلب کرده است و در حال حاضر در 
مقابل جنگ نرمی که راه انداخته اند و می خواستند جمهوری اسلامی را از درون 

متلاشی کنند، محکم ایستاده ایم.
وی یادآور شد: روزانه چندین لشگر علیه مسئولان و نظام مقدس جمهوری 
اسلامی لجن پراکنی کرده و اتهام می زنند و شبهه ایجاد می کنند و مجاهدان 
علمی و نظامی در این عرصه برای جمهوری اسلامی آبرو خریدند و در حال حاضر 
باید کار جدیدی انجام داد تا بتوانیم برای مقابله با جنگ نرم و مباحث آموزشی و 

فرهنگی فرزندانی از نوع تربیت توحیدی تربیت کنیم.
نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس یازدهم ادامه داد:  دشمنان 
باور دارند که می توانند جمهوری اسلامی را ساقط کنند و حاج قاسم سلیمانی 
را شهید کردند و خون به ناحق ریخته شهید سلیمانی باعث تقویت بنیان های 
انقلاب شد و در حال حاضر محکوم به پیروزی، موفقیت و قدرت هستیم و قوای 
سه گانه نمی توانند بگویند که نمی توان کاری کرد و باید موفق شویم و مشکلات 
اقتصادی معیشتی مردم را حل کنیم البته تحقق این مهم مستلزم بازگشت به 
ارزش های الهی، انسانی، انقلاب اسلامی و جهاد تبیینی است که رهبر معظم 
انقلاب فرمودند. هیچ بهانه ای برای رفع مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم 

پذیرفته نیست
نیکزاد خطاب به پاسداران حاضر در نشست با بیان اینکه باید قدر خودتان 
و نظام و انقلاب اسلامی را بدانید و از اسلام اصیل دور نشوید، گفت: سپاه 
پاسداران شجره طیبه ای است که امام خمینی )ره( کاشته اند و هر چه جلوتر 
می رویم، اقتدار در عرصه نظامی، علمی، جهادی، اجرای عدالت، توسعه و... در 
سپاه پاسداران ظهور و بروز می یابد و باید از خدا بخواهیم به معنای واقعی پاسدار 

راه شهدا، ارزش های انقلاب اسلامی و اسلام اصیل باشیم.
 

حمیدرضا ترقی: 

غربی ها راهی جز پذیرش 
شروط ایران ندارند

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با تاکید بر این که غربی ها راهی 
جز پذیرش شروط ایران را ندارند گفت: پافشاری ایران روی خطوط قرمز یک 

پافشاری کاملا منطقی و قابل قبول است. 
حمیدرضا ترقی با اشاره به روند مذاکرات وین و حضور مدیرکل آژانس بین 
المللی انرژی اتمی تهران گفت: غربی ها هیچ راهی جز پذیرش شروط ایران 
ندارند و پافشاری ایران روی خطوط قرمز یک پافشاری کاملا منطقی و قابل 
قبول و استدلالی است که از یک منطق درست و به حق برخوردار است بنابراین 

نمی توانند آن را نادیده بگیرند. 
وی یادآور شد: اگرچه برای آن ها پذیرش خطوط قرمز ایران سخت است اما با 
توجه به شرایطی که در اوکراین برای آمریکا پیش آمد و پیشرفتی که ایران تا امروز 
در فناوری هسته ای داشته است به نظر می رسد که غربی ها به یک مرحله تصمیم 

سرنوشت سازی رسیدند. 
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی تاکید کرد: اگر آن ها شروط و خطوط 
قرمز ایران را نپذیرند به ضرر آن ها تمام می شود چرا که ایران مسیر هسته ای 
صلح آمیز خود را ادامه خواهد داد و نیازهایش را تامین خواهد کرد. اگر هم بپذیرند 
به هر حال یک نظارتی را برای رفع نگرانی بر روند فعالیت هسته ای ایران خواهند 
داشت که در واقع جنبه نظامی پیدا نکند.  ترقی گفت: با توجه به این شرایط به 
نظر می رسد اگر چه پذیرش شرایط ایران برای آن ها سخت باشد ولی اجتناب 
ناپذیر است و فکر می کنیم که ایران خواهد توانست با همین مقاومت و ایستادگی 
روی خطوط قرمز خود هم برجام را در مسیر منافع ملی سوق دهد و هم این که 
آن ها برای رفع نگرانی ورود ایران به فعالیت نظامی از بین برود.  وی درباره حضور 
گروسی گفت: حضور او در ایران بیشتر برای این است که ایران از چه مقطع و 
بازرسی ها در چه  این  و  را خواهد داد  آژانس  بازرسی های  زمانی اجازه دوباره 
چارچوب و مختصاتی احتمالا خواهد بود. چرا که ایران اعلام کرده بود تا زمانی 
که این توافق نهایی نشود و غربی ها به تعهدات خود عمل نکنند نوارها و فیلم های 
گرفته شده تحویل آژانس داده نخواهد شد و با بازرسی های آژانس افزایش پیدا 
نخواهد کرد بنابراین این مساله از موضوعاتی است که برای تصمیم گیری غربی ها 
مهم است که بتوانند در این زمینه هم به نتیجه برسند.  عضو شورای مرکزی حزب 
موتلفه اسلامی در ادامه با بیان این که آژانس یکی از بخش های رسیدن به توافق 
نهایی است گفت: ابزار نظارتی غربی ها برای فعالیت هسته ای صلح آمیز  ما آژانس 
است. ما هم در واقع راستی آزمایی و تضمین هایی که از طرف مقابل می خواهیم 
باید از طریق آژانس چه بصورت بیانیه و چه مواردی که در توافق مورد تاکید قرار 
می گیرد باشد.  وی با بیان این که فعالیت هسته ای ما صلح آمیز  و تامین نیازهای 
هسته ای است گفت: از نظر ایران خواسته و توقع غربی ها چه آژانس باشد چه 
نباشد برآورده است در واقع برای ما خیلی فرق نمی کند اما از نظر آن ها یک ناظر 
بین المللی مهم است. البته باید آن ها به ما این تضمین را بدهند که آژانس به 

صورت فنی عمل کند نه به صورت سیاسی.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آقای خاتمی به دنبال این است که با 
استفاده از راهنمایی ها و نفوذ اجتماعی رهبری جریان اصلاحات را از »فرد« به 

»جمع« منتقل کند. 
مصطفی درایتی فعال سیاسی اصلاح طلب ، درباره وضعیت امروز اصلاح طلبان 
و آینده آنها گفت: طبیعتا اگر اصلاحات بخواهد در گذشته بماند، ممکن است این 
ماندگاری با مشکل روبه رو شود. اما اگر رویکرد و گفتمان خود را با وضعیت فعلی 
و شرایطی که برای آینده احتمالی هماهنگ کرده، تغییر دهد و سعی بر همدلی 
بیشتری با جامعه داشته باشد، امکان ماندگاری در آینده وجود دارد. حدس ما بر 
این است که بهترین راه برای حل و فصل مسائل و مشکلات کشور اصلاحات است. 

خارج شدن از آن انقلاب مجدد است.
وی افزود: ایستایی در وضعیت موجود امکان پذیر نیست و حرکت رو به جلو بدون 
یک اصلاحات عمیق ساختاری و مطابق خواست و مطالبات مردم که کشور را با 

حلقه محدود به طرف آینده بهتر هدایت کنیم، وجود ندارد.
درایتی تصریح کرد: جامعه هم همین را می خواهد و فضای جامعه به شکلی است 
که با همه نارضایتی هایی که وجود دارد، به دنبال پیدا کردن راهی است که بدون 
استفاده از به هم ریختگی کامل جامعه بتواند اصلاحات مدنظر خود و موانعی که در 
مسیر مطالباتش است را بردارد و روند حاکمیت را با خواسته های خود هماهنگ تر 

ببیند.
وی تصریح کرد: اگر تغییر صورت بگیرد، تنها چیزی که در آینده کشور می تواند 
دوام پیدا کند، فقط اصلاحات است. اما اگر بخواهیم در گذشته بمانیم و فکر کنیم 
با همان روش می شود سیاست ورزی کرد، طبیعی است که اگر جامعه اصلاحات 
را جریانی مثل جریان اصولگرا به سبکی بداند که همه راه آن دست پیدا کردن به 
قدرت است،  ممکن است محوریت اصلاحات از دست برود و از جامعه عقب بماند. 

آن وقت خطراتی که پیش می آید دیگر قابل پیش بینی نیست.
این فعال سیاسی افزود: تنها راهی که می تواند آینده کشور را به طرف اصلاح 
با  متناسب  و  روشن  باید مسیر مشخص،  حرکت دهد، فقط اصلاحات است. 
وضعیت فعلی پیدا کرد. رویکرد جریان اصلاحات باید به طرف جامعه و مردم سوق 
پیدا کرده و جامعه احساس کند آنچه که برایشان مهم است خواسته ها و مطالبات 
آن هاست، نه دست پیدا کردن به قدرت و ماهوی آن. زمانی قدرت برای اصلاحات 
اهمیت دارد که بتوانند حداقل بخشی از خواسته ها و مطالبات مردم را با آن تأمین 
کنند. اگر منهای آن باشد، سعی می کنند مثل جامعه زندگی کنند ولی در مسیر 
قرارگرفتن در قدرت و ... نباشند. اگر جامعه این موضوع را بفهمد و احساس کند 
صداقتی در گفتار و عمل آنها دیده می شود، طبیعی است جریانی که در داخل 
می تواند جامعه را هدایت و به آینده امیدوار کند، جریان اصلاحات است. اگر این 
تغییر صورت نگیرد و این »توقف در گذشته« به همان شکل بماند و جهت گیری 
جامعه هم این باشد که اینها سر و ته یک کرباسند، طبیعتاً آینده ای برای آن متصور 

نیست.
جلب اعتماد مردم با کار یک روز و دو روز محقق نمی شود 

درایتی درباره اینکه راه های بازگشت به مردم و تغییر زبان اصلاح طلبان به چه 
شکلی باید باشد گفت: باید در هر وضعیت سیاسی تلاش کنیم، اقتضائات همان 
زمان را درک کنیم و با ورود جدی تر به بدنه اجتماع و لمس جدی تر خواسته ها، 
گرفتاری ها و مشکلاتی که مردم دارند، آن زبان را پیدا کنیم. چون اصلاحات در 
یک زمین صاف حرکت نمی کند. اصلاحات با ده ها و صدها مانع سیاست ورزی 
چه معطوف به قدرت، چه معطوف به جامعه  روبه رو است و با توجه به حساسیتی که 
وجود دارد،  پیدا کردن آن راه، کار آسانی نیست. اختلاط و درهم آمیختگی زیادی 
وجود دارد که به ما این اجازه را می دهد تا زبان و ادبیاتی را به کار بگیریم و احساس 
کنیم با این زبان و ادبیات اصلاحات با عمق جان و خواسته های مردم هماهنگی 

دارد.
وی افزود: جلب اعتماد مردم با کار یک روز و دو روز محقق نمی شود. از دست 
دادن آن آسان است ولی به دست آوردن اعتماد سخت و سنگین است و تنها زمان  

به ما این اجازه را می دهد.
درایتی تصریح کرد: اول اینکه ما باید کاملا رویکرد خود را در اصلاحات تغییر 
دهیم، آن رویکرد در دست خودمان است و خیلی کار سختی نیست. بعد نیازمند به 
سازوکار جدی است. راه های متعددی وجود دارد که آدم می تواند با جامعه  ارتباط 
بگیرد. گاهی اوقات به خاطر موانعی که وجود دارد، باید قشرها را متعدد ببینیم و 

سعی کنیم به راحتی نیازهای هر قشر را کنار همدیگر بشناسیم و مشترکات آن را 
بگیریم. این موارد پروسه های زمان بری است که باید به مرور محقق شود.

این فعال سیاسی در گفت وگو با ایلنا تاکید کرد: رویکرد مهم این باشد که چشم 
بستن بر قدرت به این معنی که در هر شرایطی ما میدان داری نخواهیم کرد مگر 
اینکه بتوانیم با قدرت بخشی از مطالبات مردم را جبران کنیم، باید در دستور کار 
اصلاح طلبان قرار بگیرد. باید تلاش کرد کسانی که در جرگه اصلاحات کار می کنند 
این رویکرد را پذیرفته و کم کم توجیه شوند این مسیر راهی است که می تواند 
سیاست ورزی را ادامه داد. بعد از آن به مرور گفتمان شکل خواهد گرفت و بعد 
تکلیف اینکه در عرصه عمومی و سیاسی به چه شکلی و با چه ادبیاتی آن را به زبان 

آورد، مشخص خواهد شد.
درایتی در ادامه گفت: اگر ما تصور کنیم یک شبه می شود دور هم نشست و 
ادبیات را درست کرد، این تصنعی است. ادبیات باید از دل مطالبات تولید شود، 
آن هم زمانی است که شما این اختلاط را جدی کرده باشید، در آن صورت به 
شما اجازه می دهد در تولید آن ادبیات به شکلی حرکت کنید تا با کمترین خطا 
روبه رو باشید. وی افزود: اصلاحات باید این پروسه را بگذراند. توفیق اجباری هم 
محقق شده است. امروز آنقدر از طرف رقیب موانع ایجاد شده است که الحمدلله 
آن تعدادی هم که چشم به قدرت داشتند، باید مأیوس شوند و به این فکر بیفتند که 
با یک تصمیم جمعی، نگاه و درگیری عمیق تر با جامعه و همکاری کردن با یکدیگر 

ادبیات مناسب را پیدا کنند تا به مرور آن ادبیات تولید شود.
باید جامعه را عادت دهیم که دنبال قهرمان نباشد 

و  خاتمی  سیدمحمد  سیاسی  فعالیت  کناره گیری  درباره  درایتی  مصطفی 
چگونگی آینده اصلاح طلبان با این اتفاق هم گفت: آقای خاتمی از همان ابتدا هم 
که از او به عنوان رهبر اصلاحات یاد می کردند از این کار ابا داشت و اعتقاد داشت 
که باید جامعه را عادت دهیم که دنبال قهرمان نباشد و خود میدان دار اصلی باشد. 
آنچه اجتماع جامعه فراهم می کند، رهبری شخصی نباشد بلکه رهبری ساختاری 
باشد. تا جامعه ما در این مسیر حرکت نکند که ممکن است دچار خطاهای سنگین 

شود.
وی افزود: اگرچه ممکن است آقای خاتمی واقعاً مایل به کار رهبری نباشند اما هر 
وقت احساس  کردند می توانند از بعد معنوی برای انسجام به این جریان کمک کنند 
ابا نداشتند. وگرنه بارها و بارها به دلایل متعددی که داشت گفت به عرصه سیاسی 
برنمی گردم. ولی به هر صورت نباید تصور کنیم که جریان اصلاحات را یک فرد، 
یک تفکر و یک روش می چرخاند و جریان اصلاحات مسیر مشخصی است که هر 
کسی در این مسیر قرار بگیرد می تواند نقشی را ایفا کند. بهترین راه برای مدیریت 
سیاسی کشور باید کم کم از »فرد« به »جمع« رفتن و از رهبری فردی به رهبری 
ساختاری حرکت کردن باشد. خطا و آسیب رهبری جمعی به مراتب کمتر از رهبری 
فردی است. چون حذف رهبری ساختاری به سادگی میسر نیست اما حذف افراد 

به مراتب خیلی راحت است.

درایتی در ادامه افزود: بنابراین آقای خاتمی به دنبال این موضوع بودند. تا به 
حال چند برنامه مثل شورای عالی اصلاح طلبان و جبهه اصلاحات ایران ایجاد شد 
و این برنامه ها برای این بود تا رهبری از »فرد« به »ساختار« تبدیل شود.  این مسئله 
باید به مرور محقق شود و آقای خاتمی دارد نقشی را ایفا می کند تا رهبری جریان 
اصلاحات به حالت ساختاری تبدیل شود. اگر آقای خاتمی این حرف را زده است، 
به خاطر نگاهی است که بعد از ریاست جمهوری داشتند. در مقاطعی دوستان 
و اطرافیان فشاری می آوردند و نقش پررنگی ایفا می کردند و هرکجا هم ضرورت 

داشت کنار بکشد این موضوع را نادیده نمی گرفتند.
وی در ادامه تصریح کرد: با توجه به روحیه ای که از آقای خاتمی سراغ دارم، اگر 
بداند در جایی حضور او برای انسجام یا هدایت این جریان لازم است، از راهنمایی 
و نفوذ اجتماعی خود استفاده خواهد کرد اما تلاش او بر این است که اگر اعتباری 
و هم  بیشتری داشته  به ساختار جمعی منتقل کند که دوام  را  آن  دارد  وجود 
آسیب کمتری خواهد داشت. درایتی درباره اینکه جبهه های متفاوتی که احزاب 
اصلاح طلب را تشکیل می دهد ایجاد شده آیا تاثیرگذار بوده یا خیر گفت: این 
جبهه ها، با توجه به تجربه و روش هایی که در هر مقطع تعیین شده بود تشکیل 
شده اند. هر جبهه در هر مقطعی با کارکردهای متفاوتی رو به رو بوده است. طبیعتا 
هرکاری ممکن است نواقصی داشته باشد. وقتی رو به جلو حرکت می کنیم باید 
سعی کرد آن نواقص را برطرف یا جایگزینی برای آن پیدا کنیم تا کم آسیب تر و 
کامل تر از گذشته باشد. وی افزود: مسیری که به عنوان ساختارهای جدید برای 
هدایت و رهبری جریان اصلاحات تشکیل می شود یک قدم رو به جلو است و 
اگر اشکال در عملکرد و ساختار وجود دارد، باید به مرور حل کرد. اینکه دربست 
بگوییم این مسیر بدون نقص است حرف درستی نیست و کسی هم چنین ادعایی 
نمی کند. آن هایی هم که از بیخ مخالفت می کند، آدم احساس می کند راهکار 

جدیدی هم ندارند. این روش هم درست نبوده و راه به جایی نمی برد.  
از احزاب اصلاح طلب درباره حضور در  اینکه چرا نظر واحدی  درایتی درباره 
انتخابات بیرون نمی آید، گفت: تجربیاتی که در عرصه های سیاسی به وجود می آید 
می تواند کمک کند به اینکه در هر مقطعی کدام نظر به ثواب نزدیک تر است. 
نمی توان این اختلافات را فقط از دید منفی نگاه کرد. طیف اصلاحات همیشه 
یک طیف رنگین کمانی و گسترده بود. تلاش ها و روش هایی متعددی که بتوان این 
طرف گسترده را دور هم جمع کرد گاهی اوقات کار آسانی نبود.  در دوره های قبل 
این اتفاقات افتاده است. اگرچه ممکن است لطمه هایی ببیند اما اگر این اختلافات 
را مدیریت کنیم، بهتر است اما وجود این اختلافات به این معنا نیست که آسمان به 

زمین آمده است.
باید بپذیریم دوام جریان اصلاحات با کار جمعی است 

وی افزود: دوستانی که نظر سیاسی مختلفی دارند حتما استدلالی داشتند. حالا 
در زمانی آن صحبت ها را مطرح کرده و ممکن بود اکثریتی آن حرف را قبول و رد 
کنند. اما باید بپذیرند دوام جریان اصلاحات با کار جمعی است. وقتی بنا بر ائتلاف 
است باید نظر اکثریت پذیرفته شود اما ممکن است برخی نظرات قبول نشود. 
این آموزشی است که در عرصه آزاد و دموکرات ممکن است همه آنچه که مدنظر 
است پذیرفته نشود ولی بستری فراهم می شود که مابقی مطالبات قابل دستیابی 
باشند که اگر نباشد همه طیف ها صدمه خواهند دید. این کنش های سیاسی 
تجربه ای می شود که برگردیم نظرات مختلف را به همدیگر نزدیک کنیم اگرچه 
ممکن است آسیب هایی هم داشته باشد. وی در ادامه تصریح کرد: این اتفاقات 
در جریان اصلاحات غیرطبیعی نیست. سلیقه های متعدد به صورت معمول وجود 
داشته و باید به مرور با مذاکره و گفت وگو این مشکل را حل کرد. حالا ممکن است 
حاشیه هایی در کنار آن وجود داشته باشد که خیلی محدود بوده و به شکلی نبوده 
که بخواهد بر کل جریان اصلاحات حاکم باشد. امروز احساس می کنم نزدیکی 

جریان اصلاحات به همدیگر نسبت به گذشته بیشتر شده است.
درایتی درباره دیدارهای حسن روحانی با برخی شخصیت های اصلاح طلب از 
جمله آقایان خاتمی و سیدحسن خمینی که آیا قرار است جریان سیاسی جدیدی 
شکل بگیرد، گفت: این دیدارها عادی است. این افراد شخصیت هایی بودند که از 
قبل با یکدیگر رفاقت داشتند و تجربه اجرایی هم در کارنامه آن ها دیده می شود. 
اما اینکه دور هم بنشینند و گفت وگو کنند و جریان سیاسی جدایی به وجود بیاید 
اینطور نیست. اما ممکن است درباره مسائل کشور هم صحبت کنند یا نکنند. 

چراکه همه نگران وضعیت امروز کشور هستند.

درایتی فعال سیاسی اصلاح طلب :

جریان اصلاحات باید به سمت مردم حرکت کند 

رییس جمهور در جلسه هیات دولت؛

مردم اوکراین قربانی سیاست های شیطانی آمریکا شده اند

سیاست های  قربانی  را  اوکراین  مردم  جمهور  رییس   
شیطانی آمریکا دانست و تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران 
با جنگ مخالف است و هر روز که جنگ زودتر پایان یابد به 
نفع ملت هاست و از خطرات، آسیب ها و مشکلات مردم کم 

می شود. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه روز  - یکشنبه  - 
هیأت دولت با تبریک ولادت امام حسین)ع( و روز پاسدار، 
پاسداران را مایه عزت و اعتبار کشور معرفی کرد و گفت: عزت 
امروز کشور مرهون خدمات نیروهای مسلح به ویژه پاسداران 

انقلاب اسلامی است.
رییس جمهور افزود: مردم ما برداشت ارزشمندی از پاسدار 

و پاسداری دارند و نام پاسداران عزیز همواره با دفاع از کشور 
و دلسوزی و دغدغه مندی و همراهی با مردم در سختی ها و 
مشکلات و ایستادگی برابر هجمه ها و توطئه های دشمنان 

این مرز و بوم عجین است.
رئیسی با تأکید بر لزوم الگوگیری از فرهنگ حسینی در 
تمام شئون زندگی و نظام اجرایی خاطرنشان کرد: نجات 
بشرامروز برابر امواجی که از توفان نوح سهمگین تر است، 
این  از  کسی  و  است  حسینی  فرهنگ  به  توجه  گرو  در 
وضعیت رهایی می یابد که در کشتی قرار گیرد و ناخدایش 

حسین بن علی)ع( است.
ملت از منافع نتایج سفرهای مقام های دولتی بهره 

مند شوند
رییس  جمهور در بخش دیگری از سخنانش به سفرهای 
خارجی وزیران و مقام های دولتی اشاره کرد و با مؤثر دانستن 
نفس سفر در توسعه و تقویت روابط با کشورها، در عین حال 
تصریح کرد: موضوعاتی که در سفرهای مسوولان و کارکنان 
دولت به کشورها مطرح می شود باید با جدیت پیگیری شود 

تا ملت از منافع این سفرها بهره مند شوند.
دولت هیچ اقدامی را به مذاکره و برجام گره نزده و نمی زند

در خصوص  ملی همچنین  امنیت  عالی  رییس شورای 
وین  در  تحریم ها  لغو  مذاکرات  به  مربوط  تحولات  آخرین 
اظهار داشت: وزارت امور خارجه و تیم مذاکره کننده با تلاش 
مذاکرات را پیگیری می کنند اما دولت هیچ اقدامی را به 

مذاکره و برجام گره نزده و نخواهد زد.
رئیسی با بیان اینکه برجام همه سیاست خارجی ایران 

نیست بلکه به عنوان یک موضوع در این عرصه به آن نگاه 
می شود، افزود: رمز موفقیت دولت در ۶ ماه اخیر این بوده که 
همه امور از جمله مسائل مربوط به سیاست خارجی و نظام 
بانکی و نفت را با قدرت پیگیری کرده و هیچ یک از آنها را 

معطل برجام و توافق در مذاکرات نکرده است.
حقوق هیچ کارگری نباید یک روز هم تأخیر بیفتد

رییس جمهور در بخش دیگری از سخنانش درباره پرداخت 
حق الزحمه کارکنان و کارگران از سوی شرکت های پیمانکار 
اظهار داشت: هیچ پیمانکاری حق ندارد به هیچ عنوان و 
بهانه ای حقوق کارگران را پرداخت نکند و حقوق هیچ کارگری 

نباید یک روز هم تأخیر بیفتد.
رئیسی با بیان اینکه پیمانکاری که حق کارگر را نمی دهد 
و به او ظلم می کند صلاحیت ندارد پیمانکار دولت باشد، به 
وزرا و مسئولان دستگاه های دولتی تأکید کرد شرعاًً و قانوناً 
وظیفه دارند با پیگیری موضوع اجازه ندهند هیچ کارگری در 

شب عید دچار سختی شود.
رییس جمهور با اشاره به سفر اخیرش به استان گلستان و 
بازدید از جزیره آشوراده، اظهار داشت: اختلاف نظر برخی 
دستگاه ها باعث شده ظرفیت عظیمی که در این منطقه قرار 
دارد معطل بماند که مقرر شد وزارت راه با تشکیل کارگروهی 
از همه دستگاه های مربوطه ظرف ۱۰ روز تمهیداتی برای 

حل این مسأله بیندیشد.
نخواهد  اجازه  هرگز  دولت  کرد:  خاطرنشان  رئیسی 
اقتصاد  و  روستا  اقتصاد  دریا،  اقتصاد  کشور،  اقتصاد  داد 
گردشگری و ثروت های عظیم کشور معطل تصمیم گیری 

یک دستگاه یا یک بخش اداری بماند و ضمن احترام به نظر 
کارشناسی و قانون این موضوع را با جدیت پیگیری خواهد 

کرد.
مردم اوکراین نیز مانند مردم افغانستان، یمن و عراق 

قربانی سیاست های شیطانی آمریکا شده اند
به مسائل  از سخنانش  رییس جمهور در بخش دیگری 
منطقه و بحران اوکراین اشاره کرد و گفت: مردم اوکراین نیز 
قربانی سیاست های  و عراق  افغانستان، یمن  مانند مردم 

شیطانی آمریکا شده اند.
رئیسی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران همانطور 
که مقام معظم رهبری اعلام کردند حتماً با جنگ مخالف 
است و هر روز که جنگ زودتر پایان یابد، به نفع منطقه و 
کم  مردم  مشکلات  و  آسیب ها  خطرات،  از  و  ملت هاست 

می شود.
نهال غرس باید برای همگان الگو قرار گیرد

منابع  و هفته  روز درختکاری  به  اشاره  با  رییس جمهور 
طبیعی گفت: کاشت درخت در تأمین هوای پاک و سلامت 
مردم نقش بسیار زیادی دارد و اقدام مقام معظم رهبری که 
هر ساله یک نهال غرس می کنند باید برای همگان الگو قرار 

گیرد.
به کاشت ۴۰ هزار اصله درخت توسط  اشاره  با  رئیسی 
آموزش و پرورش تأکید کرد: اگر همه بخش ها مانند آموزش 
و پرورش به فرهنگ درختکاری توجه و همت مضاعف داشته 
باشند، می توانیم به هدف تعیین شده در غرس میلیون ها 

نهال دست یابیم.

 یک کارشناس سیاست خارجی گفت: در حالت کلی بعید است بحران اوکراین 
در شکل موجودش باعث کارشکنی روسیه در احیای برجام شود چرا که روسیه هم 
در این موضوع منافع مشترکی با غرب دارد و حقیقت این است که قدرت های بزرگ 
معمولا موضوعات مختلف را جدای از هم در نظر می گیرند و این طور نیست که اگر 
در خصوص مسائل هسته ای با ایران مذاکره می کنند، بحران اوکراین را به آن گره 

بزنند. 
رحمان قهرمان پور در گفت وگو باایلنا، در پاسخ به این سوال که از آغاز بحران اوکراین 
حتی پیش از حمله نظامی روسیه به این کشور این دغدغه در میان افکار عمومی 
مطرح بود که این بحران و تنش روسیه با غرب چه تاثیری بر مذاکرات وین خواهد 
داشت، حال که ابعاد این بحران روشن تر از گذشته شده، آیا پاسخ دقیقی برای این 
پرسش وجود دارد، گفت: من از ابتدا معتقد بودم که بحران اوکراین تاثیر عمیقی بر 
مذاکرات وین نخواهد داشت و تاکنون هم نداشته؛ با این حال نکته این است که 
این بحران در حال پیچیده و غیرقابل پیش بینی شدن است، به این معنی که ممکن 
است این بحران ادامه پیدا کرده و ابعاد جدیدتری به خود بگیرد. واقعیت این است 

که این بحران تمام نشده، بنابراین شاید این گزاره که »بحران اوکراین و تنش روسیه با 
غرب تاثیری بر پروسه احیای برجام نخواهد داشت«، نیازمند تامل باشد.

وی ادامه داد: تصور اولیه این بود که این جنگ خیلی زود به پایان می رسد اما حالا 
می بینیم که طولانی شده و هر روز ابعاد تازه تری به خود می گیرد، لذا ممکن است 
در محاسبات کرملین تغییری ایجاد شود و تاثیر مستقیم بحران بر مذاکرات وین را 
شاهد باشیم. نتیجه این است که در حالت کلی بعید است بحران اوکراین در شکل 
موجودش باعث کارشکنی روسیه در احیای برجام شود؛ چرا که روسیه هم در این 
موضوع منافع مشترکی با غرب دارد و حقیقت این است که قدرت های بزرگ معمولا 
موضوعات مختلف را جدای از هم در نظر می گیرند و این طور نیست که اگر در 
خصوص مسائل هسته ای با ایران مذاکره می کنند، بحران اوکراین را به آن گره بزنند.
وی افزود: ما دیدیم که آقای اولیانوف پس از آغاز بحران اوکراین هم در همه جلسات 
حضور داشت و حرکت خاصی از این کشور ندیدیم مبنی بر اینکه مسکو بخواهد 
نظم موجود را برهم بزند. لذا می خواهم بگویم شاید اندکی زود باشد که بخواهیم 
نتیجه بگیریم روسیه در حال برهم زدن توافق است.    این کارشناس سیاست 

خارجی در خصوص اظهارات روز گذشته سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه 
مبنی بر اینکه مسکو از آمریکا تضمین کتبی می خواهد که تحریم های روسیه تاثیری 
بر همکاری های ایران با این کشور نداشته باشد، گفت: برای تحلیل سخنان وزیر 
امور خارجه روسیه پیش از توضیح و تائید کرملین زود است و در ثانی باید ببینیم 
که آیا تحریم های وضع شده علیه روسیه تاثیری بر همکاری های مسکو با تهران در 
چهارچوب توافق احتمالی وین خواهد داشت؟ پاسخ من منفی است چرا که قرار 
نیست روسیه نقش قابل توجهی در روند احیای برجام ایفا کند و تنها در خصوص 
مساله انتقال اورانیوم غنی شده ایران، نقش روسیه مطرح است که در آن حوزه هم 
آنچه می دانیم این است که تحریم ها تاثیری بر این روند نخواهد داشت. با این حال 
این را نیز می دانیم که روس ها پیش از این نیز برای پایین آوردن قیمت اورانیوم ایران 
از این دست بازی ها داشته اند.   وی افزود: واکنش آمریکایی ها نیز در این خصوص 
مهم است و من فکر می کنم واشنگتن هیچگاه به دلیل این دست از مواضع در روند 
احیای برجام متوقف نخواهد شد مگر اینکه مطمئن شویم تحریم های آمریکا علیه 

روسیه در فرآیند احیای برجام اخلال جدی ایجاد خواهد کرد.  

قهرمان پور کارشناس سیاست خارجی: 

روسیه و غرب منافع مشترکی در احیای برجام دارند
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عبّاس را نزد خداوند منزلتی است 
که در روز قیامت همه شهیدان بر 

آن رشك می برند.
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امحای بیش از 1۵00 کیلوگرم مواد مخدر در قم 
بیش از هزار و ۵۰۰ کیلوگرم مواد مخدر مکشوفه با حضور معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
در قم امحا شد. احمد حاجی زاده معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم صبح روزیکشنبه با 
شرکت در مراسم امحاء بیش از ۱۵۰۰ کیلوگرم مواد مخدر، ضمن گرامیداشت یاد شهدای گرانقدر مبارزه 
با مواد مخدر و جوانانی که در راه صیانت از جامعه اسلامی و بنیان خانواده ها، جان خود را ازدست داده 
اند گفت: صرف مبارزه با مواد مخد کافی نیست و راه حل های ایجابی و سلبی باید بیش از پیش در دستور 
کار قرار گیرد.وی تأکید کرد: این میزان مواد مخدر فقط مربوط به استان قم نبوده و با توجه به اینکه استان 
قم در شاهراه مواصلاتی ۱۷ استان قرار گرفته، بسیاری از کشفیاف استان در محور های عبوری قم اتفاق 

می افتد و هدف آن ها استانهای همجوار می باشد.

سهمیه نوروزی بنزین منتفی شد
سالاری، معاون وزیر نفت گفت:در دولت هیچ جلسه ای برای تصمیم گیری درباره واریز سهمیه بنزین 
نوروزی تشکیل نشده و دستوری هم به ما داده نشده است.پیش از این رئیس کمیسیون انرژی مجلس 
گفته بود احتمالا دولت برای تصمیم گیری درباره واریز سهمیه بنزین نوروز، منتظر ابلاغیه ستاد ملی مقابله 
با کروناست که مشخص شود آیا امسال مجوز سفر نوروزی صادر می شود یا نه؟ حالا یک هفته از دستور 

ستاد ملی مقابله با کرونا گذشته و خبری از واریز سهمیه بنزین نوروز نیست

تعطیلات  نوروز در افغانستان لغو می شود!
سخنگوی وزارت امر به معروف و نهی از منکر طالبان می گوید که نوروز رسم مجوسی است و حکومت این 
گروه آن را قبول ندارند.مولوی محمد صادق عاکف مهاجر، سخنگو و رئیس اطلاعات وزارت امر به معروف 
و نهی از منکر حکومت طالبان می گوید که نوروز در اسلام نیست.سخنگوی وزارت امر به معروف طالبان 
درباره این که آیا سه روز تعطیلی نوروز در سال آینده حفظ خواهد شد یا نه نیز گفته است: باید دید اداره کار 

و امور اجتماعی چه تصمیمی خواهد گرفت اما به احتمال زیاد این سه روز تعطیل نخواهد شد.

پزشکان مکلف به استفاده از پایانه فروشگاهی شدند
با تصویب مجلس، کلیه صاحبان حرف و مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی و دامپزشکی و 
فروشندگان تجهیزات پزشکی مکلف به استفاده از پایانه فروشگاهی شدند.  مستنکفین از اجرای این حکم 
حسب مورد و براساس دستورالعملی که حداکثر تا پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ توسط وزارت امور 
اقتصادی و دارایی )سازمان امور مالیاتی کشور( با همکاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تهیه 

می شود به پرداخت جریمه یا لغو پروانه پزشکی یا لغو پروانه اشتغال محکوم می شود.

متأهلان دارای 2 فرزند معاف می شوند
در ادامه بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۱، رحیم زارع سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 1۴٠1 از معافیت 
متاهلان با شرایط خاص خبر داد.نحوه معافیت سربازی طی چند ماه گذشته بسیار خبر ساز شده بود و 
در این مدت اخبار ضد و نقیض بسیاری منتشر شد. حالا بر اساس اعلام رحیم زارع سخنگوی کمیسیون 
تلفیق بودجه 1۴٠1 و در راستای توجه به امر مقدس استحکام خانواده و تشویق به فرزندآوری، مشمولین 
غایب و غیر غایب متأهل دارای دو فرزند و بیشتر که بالای 3٠ سال سن دارند، از انجام خدمت وظیفه 

عمومی به صورت رایگان معاف می شوند.

تیبا از سال آینده تولید نمی شود 
محمدعلی تیموری مدیرعامل سایپا گفت: در شرکت سایپا تولید تیبا ۷۷ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان زیان 
دارد، در سال ۱۴۰۱ تولید این خودرو متوقف و خودرو آریا به خط تولید اضافه خواهد شد. تمام تمرکز ما 
روی یک تولید موتور بر اساس نقشه و مدارک ساخته خواهد شد که اولین آن اکنون در دست آزمایش است 

که سرمایه گذاری آن ۱۵ هزار میلیارد تومان است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری کلاهبردار فروش لیزینگی خودرو 
فرمانده انتظامی استان از دستگیری کلاهبردار فروش لیزینگی خودرو در قم خبر داد.

سردار میرفیضی گفت: فردی با راه اندازی یک نمایشگاه اتومبیل با شگرد فروش خودرو به صورت 
لیزینگی از ۱۲ نفر ۱۵۶ میلیارد و ۵۵۰ میلیون ریال کلاهبرداری کرده که با تلاش کارآگاهان پلیس 
آگاهی استان دستگیر شد. وی افزود:  متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان و در نهایت با قرار قانونی روانه زندان شد.
کشف ۷ دستگاه انواع وسایل نقلیه سرقتی 

فرمانده انتظامی استان همچنین از کشف ۴ دستگاه خودرو و ۳ دستگاه موتورسیکلت مسروقه در ۲۴ 
ساعت گذشته در استان خبر داد و گفت: این خودروها ۲ دستگاه پراید، یک دستگاه پژو، یک دستگاه 
سمند و ۳ دستگاه موتور سیکلت است. وی همچنین با اشاره به دستگیری ۸ نفر از اراذل و اوباش، در 
شبانه روز گذشته از کشف سه قبضه سلاح سرد و ۴ هزار و ۵۶۷ عدد انواع مواد محترقه خبر داد و گفت: 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

کرونا در قم جان یک نفر را گرفت
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: کرونا طی بیست و چهار ساعت گذشته موجب جان باختن 

یک نفر در این استان شد. 
به گزارش عصر یکشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت وگویی بیان 
داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به پانزدهم اسفندماه جاری، ۶۲ نفر مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به 

کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.
وی افزود: در این میان ۴۸ نفر در مراکز درمانی استان بستری شدند، همچنین ۷۸ نفر از بیماران 
بستری شده طی روزهای گذشته نیز با تشخیص پزشکان معالج برای انجام درمان در منزل از بیمارستان 
مرخص شدند. مصری، تعداد کل بیماران کرونایی که در مراکز درمانی قم بستری هستند را ۲۱۹ نفر 
ذکر کرد و گفت: ۴۵ نفر از این میان به دلیل وخیم بودن وضعیت جسمی در بخش مراقبت های ویژه 
تحت درمان قرار دارند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به انجام مستمر آزمایش کرونا در 
استان قم، ادامه داد: از ۸۹ آزمایش کرونای انجام شده طی بیست و چهار ساعت گذشته در این استان، 
نتیجه ۳۳ مورد مثبت شد. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: از ابتدای اجرای طرح همگانی 

واکسیناسیون کرونا در قم یک میلیون و ۷۸۰ هزار و ۱۲۷ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۷ دستگاه انواع وسایل نقلیه سرقتی 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف ۴ دستگاه خودرو و ۳ دستگاه موتورسیکلت مسروقه طی 

۲۴ ساعت گذشته در استان خبر داد 
 سردار بهادر اسماعیلی با اعلام این خبر اظهارداشت: طی ۲۴ ساعت گذشته با تلاش بی وقفه 
مأموران انتظامی استان قم،۲دستگاه خودرو پراید ، یک  دستگاه خودرو پژو ، یک دستگاه خودرو سمند 

و ۳ دستگاه موتور سیکلت مسروقه کشف شد.
وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز اخذ استعلامات از سامانه های 

پلیس، این خودروها و موتوسیکلت های مسروقه شناسایی و کشف شده است.
پایان اظهار داشت: تامین امنیت بدون مشارکت مردم  انتظامی استان قم در  جانشین فرمانده 
میسر نخواهد بود و این فرماندهی در طول شبانه روز آمادگی دریافت گزارش و اطلاعات مردمی شما 

همشهریان عزیز از طریق دو سامانه ۱۱۰و ۱۹۷ را دارا بوده و رسیدگی به موقع صورت خواهد گرفت.
   

جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

دستگیری 8 نفر اراذل و اوباش
جانشین فرمانده انتظامی شهرستان با اشاره به دستگیری ۸ نفر از اراذل و اوباش، از کشف سه قبضه 

سلاح سرد و ۴ هزار و ۵۶۷ عدد انواع مواد محترقه خبر داد 
سرهنگ حبیب ا... منصوری متین اظهرداشت: مأموران انتظامی شهرستان با اجرای طرح ارتقاء 
امنیت اجتماعی در قم، ۸ نفر اراذل و اوباش را شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر 
کردند. وی با بیان اینکه از افراد مذکور ۳ قبضه سلاح سرد کشف شده است، افزود: همچنین در این 
طرح، ۴ هزار و ۵۶۷ عدد انواع مواد محترقه کشف شد. جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

مدیرکل محیط زیست استان قم:

مدیران واحدهای صنعتی  برای حفظ محیط زیست تلاش کنند 
قم  استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
گفت: مدیران واحدهای صنعتی و تولیدی استان 
باید نسبت به رعایت ضوابط و مؤلفه های زیست 

محیطی کاملا متعهد و دغدغه مند باشند. 
در  یکشنبه  روز  مشکینی  موسوی  رضا  سید 
مراسم تقدیر از صنعت سبز استان قم با اشاره 
به وجود چالش های متعدد زیست محیطی در 
کشورمان در حوزه های گوناگون، افزود: امروز 
همه مردم نسبت به اهمیت حفاظت از محیط 

زیست بسیار آگاه تر و مطالبه گر شده اند.
وی خاطرنشان کرد: بارگذاری بیش از اندازه 
وسعت  در  صنایع  روزافزون  توسعه  جمعیت، 
جغرافیایی اندک و قرار گرفتن در انتهای حوضه 

آبریز، شرایط زیست محیطی استان قم را بسیار 
حساس و شکننده کرده است.

وی با اشاره به تصویب قوانین مناسب زیست 
محیطی در چند سال گذشته از جمله قوانین 
تالاب  و مدیریت  از خاک  هوای پاک، حفاظت 
ها، اظهار داشت: واحدهای صنعتی و تولیدی 
باید نسبت به رعایت ضوابط و مؤلفه های زیست 

محیطی کاملا متعهد و دغدغه مند باشند.
مدیرکل محیط زیست قم بر ضرورت توجه به 
توان اکولوژیکی و سند آمایش استان در استقرار 
واحدهای صنعتی تأکید کرد و گفت: واحدهای 
صنعتی، معدنی و خدماتی باید با کسب دانش 
شاخص  به  دستیابی  جهت  در  لازم،  آگاهی  و 

گام  ها  آلاینده  کاهش  و  محیطی  زیست  های 
های مؤثری بردارند. همزمان با برگزاری بیست 
و سومین همایش ملی صنعت، معدن و خدمات 
مراسمی  طی  استانها،  همه  و  تهران  در  سبز 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم  در 
شرکت »فولاد غرب آسیا« به عنوان واحد صنعتی 
سبز مورد تقدیر قرار گرفت. همایش صنعت سبز 
همه ساله به منظور تقدیر از واحدهای تولیدی و 
خدماتی که در فرآیند تولید و ارائه خدمات خود 
ملاحظات زیست محیطی را بر اساس معیارهای 
ابلاغ شده رعایت کرده و در طول سال تلاش قابل 
انجام  تقدیری در راستای حفظ محیط زیست 

داده باشند، برگزار می شود.

استاندار قم با اشاره به اقدام های صورت گرفته در زمینه تخصیص اراضی ۳۲ 
و ۴۸ هکتاری به عنوان پشتیبان اجرای طرح های بازآفرینی شهری قم، اضافه 
کرد: از طریق افزایش تعاملات و هماهنگی های درون استانی و ملی، باید مسیر 

رسیدن به هدف های نهایی مد نظر این طرح فراهم شود. 
سید محمدتقی شاهچراغی در جلسه ستاد بازآفرینی شهری استان که در سالن 
جلسات کرامت استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت کار هماهنگ و تعامل 
بین همه بخش ها، گفت: باید از فرصت موجود برای بهره برداری از اعتبارات و 
مجوزهای صادر شده برای سرعت بخشی به روند اجرای طرح های مرتبط با ستاد 

بازآفرینی شهری استفاده شود.
وی با اشاره به اعتبارات تخصیصی و مجوزهای صادره برای طرح های اولویت 
دار شهری در سفر ریاست جمهوری به قم، ادامه داد: با هم افزایی و استفاده 

مناسب از ظرفیت های موجود، زمینه عملیاتی شدن این طرح ها فراهم شود.
استاندار قم با بیان این که شهر قم از منظر اجتماعی و فرهنگی نیازمندی های 
از  بهره مندی  و  مناسب  برنامه ریزی های  با  کرد:  امیدواری  ابراز  دارد  فراوانی 

ظرفیت ها و امکانات، به سمت توسعه متوازن شهری حرکت کنیم.

در این جلسه مقرر شد کارگروهی برای تعیین تکلیف طرح های در حال اجرا 
در ضلع شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( تشکیل شود، همچنین کلیات 
طرح سند مشارکتی بازآفرینی محله دروازه ری قم در راستای طرح توسعه این 

محله مطرح شد و مورد بررسی قرار گرفت.

استاندار قم تاکید کرد:

اجرای طرح های بازآفرینی شهری 

شهردار قم خبرداد:

اختصاص بودجه ویژه برای ساماندهی
 بافت فرسوده

از اختصاص بودجه ویژه در سال ۱۴۰۱ برای ساماندهی  شهردار قم 
بافت فرسوده خبر داد و گفت: شیخان، چهل اختران، بافت پیرامون حرم 
مطهر، قبرستان نو بخشی از این پروژه ها بوده و امیدواریم به زودی عملیات 

ساماندهی این پروژه ها کلید بخورد.
سید مرتضی سقائیان نژاد در گفت وگویی در حاشیه افتتاح پروژه بلوار 
با حضور آیت الله سعیدی نماینده  شهید صادقی و بوستان ارکیده که 
ولی فقیه و امام جمعه قم، رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر و جمعی 
از مدیران شهری برگزار شد؛ اظهار داشت: خدا را شاکر هستیم که یکی 
دیگر از پروژه های شاخص شهر بعد از زمان طولانی به مرحله بهره برداری 
رسیده و امیدواریم به زودی سایر پروژه های قدیمی شهر نیز به اتمام برسد و 

تقدیم شهروندان شود.
وی مختصات بلوار سردار شهید اسماعیل صادقی را با صرف هزینه ای 
بالغ بر ۳۰۶ میلیارد تومان که بیش از ۲۸۰ میلیارد تومان آن هزینه تملک 
متر  طول ۸۰۰  به  پروژه  این  افزود:  و  قرارداد  موردبررسی  را  است  بوده 
دسترسی شوارع مرکزی شهر را تسریع کرده و خیابانهای انقلاب و آذر را به 
آزادراه امام علی علیه السلام وصل می کند و قطعاً تردد و ترافیک مرکز شهر 

را تسهیل می کند.
شهردار قم افتتاح پروژه بلوار شهیدان برقعی در هفته های گذشته و پس 
از حدود ۵۰ سال بلاتکلیفی را یادآور شد و گفت: خوشبختانه با همکاری 
و تعامل در مجموعه مدیریت استان، پروژه هایی نیز در جلسه بازآفرینی 
شهری برای سال ۱۴۰۱ موردبررسی قرار گرفت و برای پروژه های ۴۸ و 
۳۲ هکتاری که برای بافت های فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی است 

تصمیم های خوبی گرفته شد.
وی ادامه داد: با اختیاراتی که از سمت دولت به ستاد بازآفرینی استان 
در  پروژه  دو  این  برای  که  کارهایی  باقدرت  امیدواریم  است،  واگذارشده 
حال انجام بود ادامه پیداکرده و ساماندهی بعضی از پروژه هایی مانند 
چهل اختران، پیرامون حرم مطهر و دروازه ری در دستور کار قرارگرفته است.
دکتر سقائیان نژاد هدف اصلی را خدمت به مردم دانست و تأکید کرد: پول 
شهرداری ها را مردم می دهند و ما باید با خدمت به مردم اعتمادسازی کرده 
و بدانیم شهرداری و شورای اسلامی شهر مانند ماهی بوده و مردم حکم آب 
رادارند و بدون مردم امکان ادامه خدمتگزاری نیست، امیدواریم با افتتاح 

پروژه ها بتوانیم نشاط اجتماعی را در مردم ایجاد کنیم.
بافت  ساماندهی  برای   ۱۴۰۱ سال  در  ویژه  بودجه  اختصاص  از  وی 
فرسوده خبر داد و بیان کرد: بخشی از این بودجه از منابع اراضی ۴۸ 
هکتاری در نظر گرفته شده است و برحسب ارزش افزوده ای که این اراضی 

ایجاد می کند حدود ۲۵ درصد آن بودجه را تشکیل می دهد.
شهرداری قم تعدادی از پروژه هایی که از این بودجه ساماندهی می شود 
را نام برد و یادآور شد: شیخان، چهل اختران، بافت پیرامون حرم مطهر 
عملیات  به زودی  امیدواریم  و  پروژه هاست  این  از  بخشی  نو  قبرستان  و 

ساماندهی این پروژه ها کلید بخورد.
وی زمان ازدست رفته در توقف ساماندهی پروژه ۴۸ هکتاری را ۳ سال 
اعلام و خاطرنشان کرد: با تصمیماتی که در آخرین سفر ریاست جمهوری 
امیدواریم هر چه  استان گرفته شد،  به  واگذاری ۴۸ هکتاری  بر  مبنی 
سریع تر پروژه های برنامه ریزی شده را به اتمام رسانده و بودجه جند سال این 

پروژه ها تأمین می شود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

احداث بوستان ۱۱ هزار مترمربعی 
ارکیده با اعتبار ۳۹ میلیارد ریال 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به احداث 
بوستان ارکیده گفت: هشت میلیارد ریال برای تملک و بالغ بر ۳۱ میلیارد 
ریال برای احداث این بوستان و درمجموع ۳۹ میلیارد ریال در حاشیه بلوار 

شهید اسماعیل صادقی هزینه شده است.
پیام جوادیان در حاشیه بهره برداری از بوستان ارکیده که با حضور آیت الله 
سعیدی نماینده ولی فقیه استان و امام جمعه قم، دکتر سقائیان نژاد شهردار، 
دکتر اسلامی رئیس شورای اسلامی شهر قم، معاونان و مدیران شهرداری، 
اعضای شورای اسلامی شهر قم، خانواده شهید صادقی و اهالی محل 
پروژه برگزار شد، با اشاره به اینکه عملیات تملک و احداث بوستان ارکیده از 
سال ۹۷ آغازشده است، اظهار کرد: هشت میلیارد ریال برای تملک و بالغ بر 
۳۱ میلیارد ریال برای احداث این بوستان و درمجموع ۳۹ میلیارد ریال در 

حاشیه بلوار شهید اسماعیل صادقی هزینه شده است.
وی ادامه داد: مساحت بوستان بالغ بر ۱۱ هزار مترمربع است و با توجه به 
اینکه بلوار شهید صادقی به عنوان رنگ ترافیکی و یکی از ورودی های شهر 

محسوب می شود احداث این بوستان اهمیت ویژه ای دارد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: با توجه 
به تراکم منطقه و بلندمرتبه سازی، افزایش سرانه فضای سبز این منطقه 
ضرورت داشت که با احداث این بوستان این مهم نیز موردتوجه قرار گرفته 

است.
جوادیان با بیان اینکه درختان توت، انار، زیتون و گل محمدی و سایر 
کرد:  تصریح  است،  استفاده شده  بوستان  طراحی  در  زینتی  گونه های 
همچنین وسایل بازی کودکان و سکوهای نشیمن نیز در بوستان قرار گرفته 
تا همشهریان بتوانند از فضای این بوستان برای تفریح و سرگرمی استفاده 

کنند.

همزمان با فرارسیدن هفته درختکاری  صورت گرفت :

غرس درخت توسط امام جمعه
 و مدیران شهری قم

توسط  مثمر  درختان  غرس  درختکاری،  هفته  فرارسیدن  با  همزمان 
امام جمعه قم و مدیران شهری قم انجام گرفت.

براساس این گزارش ، آیین غرس درختان مثمر همزمان با فرارسیدن 
هفته درختکاری توسط با حضور آیت الله سعیدی نماینده ولی فقیه استان 
و امام جمعه قم، دکتر سقائیان نژاد شهردار، دکتر اسلامی رئیس شورای 
اسلامی شهر قم، معاونان و مدیران شهرداری، اعضای شورای اسلامی 

شهر قم، خانواده شهید صادقی و اهالی محل پروژه برگزار شد.
این آیین در حاشیه بهره برداری از بوستان ارکیده در بلوار شهید صادقی 

برگزار و درختان مثمر در این بوستان محلی غرس شد.

  شیوه جدید لاغری با طعم شیشه!

 معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران گفت: قرارگاه امداد و درمان 
مسجد مقدس جمکران به صورت استانی و با حضور دستگاه های ذیربط شکل 
گرفته و مجموعه اقدامات بهداشتی برای جلوگیری از شیوع کرونا در ایام نیمه 

شعبان و نوروز را مدیریت می کند. 
ابراهیم صدوقی در گفت و گویی اظهار کرد: با توجه به فرا رسیدن نیمه شعبان و 
ایام نوروز و همچنین قرار داشتن در پیک ششم کرونا، ستاد استانی نیمه شعبان به 

صورت جدی وارد عمل شده است.
وی افزود: بر این اساس و با محوریت معاونت امور زائرین استانداری و با ریاست 
استاندار و با حضور معاونان وی، اهتمام خاصی به برنامه ریزی در مسجد مقدس 
جمکران صورت گرفته و قرارگاه های مختلفی با اهداف مشخص تشکیل شده ، به 
همین دلیل و با توجه به اهمیت نظم بخشی و هماهنگ سازی مجموعه اقدامات 
صورت گرفته در حوزه بهداشت و درمان، قرارگاه امداد و درمان با همکاری سازمان 
بسیج جامعه پزشکی، مرکز اورژانس، هلال احمر و آتش نشانی قم با ریاست 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم شکل گرفته است.
معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: از جمله وظایف 
این قرارگاه، راه اندازی و مدیریت گروه های مختلف نظارتی مستقر در جمکران 
طی ایام نیمه شعبان و نوروز است که با استفاده از ظرفیت خادمان افتخاری ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر مسجد و با هدف تذکر لسانی به زائران برای رعایت 

پروتکل های بهداشتی فعالیت خواهند کرد.
وی با بیان اینکه با هدف جلوگیری از تراکم زائران در جمکران همزمان با شب 
نیمه شعبان، برنامه های جشن میلاد امام عصر)عج( در این مکان مقدس به مدت 
۱۰ شب از سالروز میلاد امام حسین)ع( آغاز شده است عنوان کرد: به این ترتیب 
کاروان های زیارتی از استان های مختلف و با محوریت هیات رزمندگان هر شب وارد 

مسجد شده و برنامه های گوناگونی برای آنها اجرا می شود.
صدوقی با اشاره به دیگر اقداماتی که از مدت ها پیش و در راستای جلوگیری 
از شیوع کرونا در مسجد مقدس جمکران اجرایی شده است گفت: توزیع رایگان 

ماسک یکی از این اقدامات است به طوری که طی نیمه دوم سال جاری تاکنون 
، ۴۵۰ هزار ماسک رایگان در گیت های ورودی در اختیار زائران قرار گرفته است.

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران ادامه داد: گروه های مختلف 
درمانی و بهداشتی نیز طی این روزها و شب ها در مسجد مقدس جمکران و 
محوطه اطراف آن مستقر شده اند همچنین سه هزار نفر از خادمان خواهر و برادر 
نیز در این زمینه مشغول همکاری با قرارگاه امداد و درمان هستند تا شرایطی فراهم 
شود که مردم در کنار استفاده از فضای ملکوتی جمکران، از خطرات ناشی از 

شیوع بیماری هم در امان بمانند.
وی تصریح کرد: علاوه بر این سعی شده در چایخانه های مسجد و عرضه نذورات 
خوراکی که توسط خیرین صورت می گیرد هم تمام مسائل بهداشتی رعایت شود 
به همین دلیل موارد خوراکی به صورت بسته بندی و کاملا بهداشتی توزیع خواهد 
شد. صدوقی با اشاره به ظرفیت دارالشفای مسجد مقدس جمکران به عنوان 
متولی کارگروه بهداشت و درمان افزود: این مرکز درمانی به صورت شبانه روزی در 
خدمت زائران است و از ظرفیت پزشکان متخصص و فوق تخصص هم بهره می برد.

معاون مسجد جمکران:در ایام نیمه شعبان

قرارگاه امداد و درمان مسجد جمکران راه اندازی می شود

 مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم 
کرونایی،تمام  وضعیت  تغییر  به  توجه  با  گفت: 
باید  استان  این  غیردولتی  و  دولتی  مدارس 

به صورت حضوری فعالیت کنند. 
غلامرضا رضایی افزود: با توجه به دستورالعمل 
مدیریت ستاد ملی کرونا و مصوبه ستاد استانی 
مقرر گردیده با توجه به وضعیت استان، تمامی 
واحدهای آموزشی قم دولتی و غیردولتی از هفته 
ب  و  الف  گروه  در ۲  را  خود  فعالیت های  جاری 

به صورت حضوری آغاز کنند.
وی از دانش آموزان تقاضا کرد: حضور در مدارس 

را جدی بگیرند و  اولیا نیز همراهی و همکاری لازم 
را داشته باشند.

وی ادامه داد: آموزش حضوری بسیار مطلوب 
سرعت  و  است  مجازی  آموزش  از  شایسته تر  و 
پیشرفت علمی دانش آموزان را به صورت فزاینده به 

پیش خواهد برد.
رضایی تاکید کرد: مدیران باتدبیر در همه مدارس 
استان دستورالعمل های لازم بهداشتی را رعایت 
کنند و از دانش آموزان نیز انتظار داریم نسبت به 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی به صورت متقابل 

اقدام کنند.

وی خاطرنشان کرد: دانش آموزان با ماسک راهی 
مدرسه شوند و نسبت به رعایت فاصله گذاری های 

اجتماعی حساسیت لازم را داشته باشند.
وی با تاکید بر واکسیناسیون دانش آموزان، ابراز 
امیدواری کرد: سرعت انتقال بیماری کرونا کمتر و 
به صفر برسد تا دانش آموزان بانشاط هر چه بیشتر 

در واحدهای آموزشی حاضر شوند.
قم  آموزش وپرورش  عمومی  روابط  مدیر 
فعال  حضوری  درمدارس  آموزان  دانش  افزود: 
آنان  حضور  به  نسبت  مدیران  و  باشند  داشته 

حساسیت های لازم را مدنظر قرار دهند.

مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم:
تمام مدارس قم باید فعالیت حضوری داشته باشند

طرح:مهدی عزیزی

این روزها قرص های لاغری و چربی سوزی که در عطاری ها 
دست به دست می شود مجوزی از وزارت بهداشت و سازمان 
غذا و دارو ندارد و در ترکیبات بسیاری از آن ها مت آمفتامین یا 

همان شیشه که به شدت اعتیاد زاست، یافت می شود. 


